
عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع ومعادن مجلس با بیان اینکه در خصوص نظارت و بازرسی از بازار 
جریمه های نقدی که برای متخلفان تعیین می شود با نوع جرم آنها و همچنین نرخ تورم تناسب ندارد، 

خواستار تجدیدنظرهای لازم در این راستا شد. 
محمد بیاتیان در گفت وگو با خانه ملت با بیان اینکه قطعا نظارت و بازرسی در هر حوزه و مقطعی موثر است، گفت: 
در خصوص نظارت و بازرسی از بازار و مبارزه با کم فروشی و گران فروشی و حتی بد فروشی باید تجدید نظرهایی صورت 
گیرد. نماینده مردم بیجار و گروس در مجلس شورای اسلامی،افزود: در حال حاضر بیش از 4 هزارنفر در کشور به امر 
بازرسی و نظارت  بر بازار مشغول هستند اما جریمه های نقدی که از سوی مراجع قضایی در این رابطه اعمال می شود با 
تخلفات صورت گرفته و نوع جرائم تناسب ندارد و باید بازنگری شود. عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع ومعادن مجلس 
تصریح کرد: بحث اطلاع رسانی به مردم و سایر صنوف بسیار مهمتر از برخرود قضایی و جریمه است چرا که اگر مردم 
آگاهی های لازم را کسب کنند وارد عرصه نظارت و بازرسی شده و این حالت به نسبت  بیشتر از برخوردها و مجازاتها در 

کنترل قیمت ها وتنظیم بازار موثرخواهد بود. بیاتیان گفت: احساس امنیت از امنیت مهمتر است و مردم باید آن را لمس 
کنند، اطلاع رسانی دقیق به مردم می تواند زمینه ساز ورود مردم به میدان نظارت و بازرسی و ارائه اطلاعات و همکاری و 
مساعدت آنها با دولت باشد. وی افزود: با توجه به گستردگی حوزه بازار هزار نفر بازرس برای نظارت و بازرسی از این حوزه 

کفایت نمی کند و باید تمهیدات لازم در این راستا اندیشیده شود.
این نماینده مردم در مجلس نهم گفت: در قوانین و محکمه رقمی را به عنوان جریمه  مشخص می کنیم که با توجه 
به نرخ تورم بالایی که داریم این ارقام خیلی ناچیز بوده و با نوع جرائم تناسبی ندارد و باید در این رابطه تجدیدنظر لازم 
صورت گیرد. وی پیشنهاد کرد: به جای درنظر گرفتن رقمی به عنوان جریمه نقدی، درصد مشخص شود و به عنوان 

مثال درصدی از اجناسی که متخلفان گران و یاکم فروشی داشته اند را از آنها کسر کرد.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع ومعادن مجلس شورای اسلامی یادآورشد: مجلس و دولت وسیستم نظارتی که 

اختیار دارد خاطیان را به قوه قضائیه معرفی کند،  باید با ایفای دقیق نقش خود امنیت  را در جامعه برقرار کنند.

عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع ومعادن مجلس:

جریمه های نقدی متناسب بانوع تخلف کم فروشان و گران فروشان نیست

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خبر داد :

حذف یارانه نقدی سربازان فراری
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: به دنبال پیشنهاد حذف یارانه یک و 

نیم میلیون سرباز فراری در لایحه بودجه 94 به دولت هستیم.
منصور حقیقت پور نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین با اشاره به عدم حذف دهک های پردرآمد ازسوی دولت 
گفت: دولت باید مصمم به حذف دهک های پردرآمد باشد. وی افزود: عدم حذف دهک های پردرآمد از سوی 
دولت امری ضروری است که هرچه سریعتر باید محقق شود. عضو هیئت رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی تصریح کرد: دولت بی شک در حذف دهک های پردرآمد نگران سبد رأی خود در انتخابات آتی است 
که نباید نگران این موضوع باشد. این نماینده مجلس تأکید کرد: دولت اگر به این تشخیص رسیده که امروز 

دهک های پردرآمد باید یارانه نگیرند و از محل این مسئله می تواند در زمینه اشتغال سود ببرد نباید این موضوع 
را به تأخیر بیاندازد. حقیقت پور در ادامه با بیان اینکه حتی پیشنهادی از سوی برخی نمایندگان درباره حذف 
دهک یک و نیم میلیون سرباز فراری به دولت داده شده است، اظهار داشت: دولت می تواند در جهت حذف یارانه 
سربازان فراری اقدام کند چرا که این سربازان مادامی که به کشور خدمت نکرده اند نباید مستحق دریافت یارانه 
باشند. حقیقت پور تصریح کرد: در حال حاضر به دنبال پیشنهاد قطع یارانه یک و نیم میلیون سرباز فراری در 
لایحه بودجه سال 94 به دولت هستیم. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در پایان افزود: بی شک 

حذف یارانه یک و نیم میلیون نفر سرباز فراری می تواند منابع خوبی را عاید دولت کند. 
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استاندارقم خبر داد: 

بررسی  عملکرد 
یکساله مدیران استان

ایمان : استاندار قم با اشاره به گذشت بیش از یک سال از روی کار آمدن دولت تدبیر و امید، گفت: دستگاه های اجرایی استان 
در طول این مدت برنامه ریزی ها و تلاش های خوبی در راستای تحقق اهداف و برنامه های دولت داشته اند. 

حجت الاسلام والمسلمین محمد صادق صالحی منش روز یکشنبه در جلسه بررسی عملکرد شرکت توزیع برق استان به برنامه های دولت 
برای خدمت رسانی به مردم اشاره و خاطرنشان کرد: دولت با برنامه ریزی صحیح و عملیاتی و تلاش در انجام ماموریت ها می تواند رضایتمندی 
بیش از پیش مردم از نظام مقدس جمهوری اسلامی را فراهم کند.وی با بیان اینکه عملکرد یک ساله همه مدیران دستگاه های استان در 
جلسات اختصاصی مورد بررسی قرار خواهد گرفت، نظارت بر عملکرد و افزایش بهره وری را از اهداف مهم این جلسات عنوان کرد و افزود: 

مقایسه عملکرد با برنامه ها از جمله مواردی است که در این جلسات ارزیابی می شود...

جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون  ایمان: 
کشاورزی استان قم ضمن پیش بینی تولید 100 هزار تن 
گندم و جو در استان قم، گفت: کاهش سطح زیر کشت 
محصولات اصلی و افزایش عملکرد در واحد سطح در دستور 

کار سازمان جهاد کشاورزی قم قرار دارد. 

سید محمد تقی سجادی ، با اشاره به اینکه بعد از آغاز به کار 
دولت یازدهم، برنامه های بسیار خوبی در بخش کشاورزی آغازشده 
است، اظهار داشت: یکی از این برنامه ها افزایش عملکرد در واحد 
سطح می باشد که در قالب یک برنامه پنج ساله به استان ها ابلاغ 

شده است....

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبر داد:

هوشمندسازی 90 درصد تقاطع ها در قم

عابدینی پور عضو شورای شهر قم:

قم از نظر بودجه دولتی در قعر جدول قرار دارد

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان عنوان کرد: 

پیش بینی تولید 100 هزار تن 
گندم و جو در استان قم

حجت الاسلام بنایی در جلسه شورای شهر قم تاکید کرد:

پرهیز از فرصت سوزی در اداره شهر قم
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نباید اراضی مرغوب کشور تبدیل 
به مناطق مسکونی وتجاری شود

7

دکتر روحانی در آیین تجلیل از تولیدکنندگان برتر کشاورزی:

اقتدار کشور در خودکفایی است

باید دروازه صادرات را باز کنیم
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ایمان : استاندار قم با اشاره به گذشت 
بیش از یک سال از روی کار آمدن دولت 
تدبیر و امید، گفت: دستگاه های اجرایی 
استان در طول این مدت برنامه ریزی ها 
و تلاش های خوبی در راستای تحقق 

اهداف و برنامه های دولت داشته اند. 
حجت الاسلام والمسلمین محمد صادق 
صالحی منش روز یکشنبه در جلسه بررسی 
عملکرد شرکت توزیع برق استان به برنامه 
های دولت برای خدمت رسانی به مردم 
اشاره و خاطرنشان کرد: دولت با برنامه ریزی 
صحیح و عملیاتی و تلاش در انجام ماموریت 
ها می تواند رضایتمندی بیش از پیش مردم 
از نظام مقدس جمهوری اسلامی را فراهم 
کند.وی با بیان اینکه عملکرد یک ساله همه 
جلسات  در  استان  های  دستگاه  مدیران 
اختصاصی مورد بررسی قرار خواهد گرفت، 
نظارت بر عملکرد و افزایش بهره وری را از 
اهداف مهم این جلسات عنوان کرد و افزود: 
مقایسه عملکرد با برنامه ها از جمله مواردی 
است که در این جلسات ارزیابی می شود.

وی همچنین توانمندی مدیران در جذب 
و تخصیص اعتبارات و میزان رضایتمندی 
مردم را جزء شاخص های بسیار مهم در 
ارزیابی ها برشمرد و در عین حال تصریح 
کرد: مدیرانی که عملکرد خوبی در طول 
یک سال گذشته نداشته اند، مورد مواخذه 
قرار خواهند گرفت.در این جلسه عملکرد 
شرکت توزیع برق در طول یک سال گذشته 
به همراه طرح های آتی این شرکت مورد 

بررسی قرار گرفت.
دستگاهها همه توان خود را برای 

بزرگداشت دهه بصیرت بکار گیرند 
قم همچنین عصر شنبه در  استاندار 
جلسه ستاد بزرگداشت دهه بصیرت درمحل 

استانداری قم گفت: دستگاههای اجرایی باید 
همه توانمندی، ظرفیت ها و امکانات خود به 
ویژه بودجه های فرهنگی را برای بزرگداشت 
هرچه باشکوهتر دهه بصیرت در استان بکار 
گیرند. صالحی منش افزود: بزرگداشت دهه 
بصیرت به ویژه دیدار مردم قم با رهبر معظم 
انقلاب اسلامی به مناسبت حماسه 19 دی 
، بزرگداشت نام و یاد شهدا و امام شهدا و 

تجدید بیعت با مقام معظم رهبری است. 
وی با بیان اینکه همه مردم و مسوولان 
باید خود را مدیون خون پاک شهدا و نظام 
مقدس جمهوری اسلامی بدانند، خاطرنشان 
کرد: باید شور و احساسات مردم مومن و 
انقلابی قم در روز 19 دی و دیدار با رهبری 
از  ایران  ملت  همه  و  داشته  نگه  زنده  را 

عظمت و بزرگی این روز آگاه باشند.
بزرگ  روز  را  دی   19  ، قم  استاندار 
تاریخی و نقطه عطف انقلاب اسلامی دانست 
و گفت: همه باید تلاش کنیم تا از توفیق 
با مقام معظم رهبری که به دلیل  دیدار 
ملاقات ایشان با سفرای کشورهای اسلامی 
در روز جمعه 19 دی ماه در روز چهارشنبه 

یا پنجشنبه هفده یا هجدهم دی ماه برگزار 
می شود، کاملا بهره مند شویم. 

بصیرت  دهه  بزرگداشت  جلسه ستاد 
المسلمین  و  الاسلام  حجت  حضور  با 
'محمدرضا آشتیانی' نماینده مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی، معاونین استاندار 
و جمعی از مدیران و روسای دستگاههای 
اجرایی در سالن امام رضا)ع( فرمانداری قم 

برگزار شد.

قم شایسته بهترین سیستم هاي
 حمل و نقل درونشهري است

استاندار قم همچنین با اشاره به اقدامات 
و  ناوگان  تجهیز  و  توسعه  در  شهرداري 
مسیرهاي حمل و نقل درون شهري گفت: 
قم به دلیل ظرفیتها و چشماندازي که دارد، 
شایسته بهترین سیستمهاي حمل و نقل 
درونشهري است. صالحي منش اظهار کرد:  
ابعاد مختلف  روزافزون در  پیشرفتهاي  با 
و همچنین حجم بالاي زائران و مسافران 
در طول سال به ویژه مناسبتهاي مذهبي، 
از  بیش  قم  در  شهري  توسعه  ضرورت 

پیش براي همگان آشکار شده است. وي 
افزود: یکي از مباني و اصول توسعه شهري، 
گسترش معابر و مسیرها و همچنین ناوگان 
حمل و نقل درونشهري و عمومي است زیرا 
این امر میتواند علاوه بر ایجاد رضایتمندي 
در میان مسافران، از افزایش ترافیک به ویژه 
در هسته مرکزي شهر جلوگیري کند بدون 
اینکه نیاز به تعریض گسترده خیابانها داشته 
باشد. استاندار قم با بیان اینکه در سالهاي 
و  توسعه  زمینه  در  اقدامات خوبي  اخیر، 
نقل  و  و مسیرهاي حمل  ناوگان  تجهیز 
انجام گرفته است،خاطرنشان  درونشهري 
و  تندرو  اتوبوس  مسیرهاي  ایجاد  کرد: 
ساماندهي خطوط در این قالب، پیگیري 
مجدانه براي راهاندازي فاز نخست مونوریل، 
تلاش به منظور تسریع در عملیات اجرایي 
مترو، نوسازي ناوگان اتوبوس، مینیبوس و 
تاکسي در قم و پردیسان و حرکت به سمت 
براي  و تلاش  الکترونیکي شدن خدمات 
تحقق شهر هوشمند از جمله این فعالیتها 

به شمار میروند. 
اینگونه  کردن  ارزیابي  مثبت  با  وي 
اقدامات، از تلاشهاي مدیریت شهري در این 
راستا تقدیر و تشکر کرد و گفت: نباید به 
اینها بسنده کرد زیرا قم به دلیل ظرفیتها 
بهترین  شایسته  دارد  که  چشماندازي  و 

سیستمهاي حمل و نقل درونشهري است.
بر  تاکید  با  همچنین  منش  صالحي 
آمادگي استانداري براي همکاري در اجراي 
طرحهاي حمل و نقل درون شهري افزود: 
امیدواریم با برنامه ریزي هاي منسجم و 
اصولي در این حوزه شاهد رفع مشکلات و 
تسهیل عبور و مرور زوار و مجاورین حرم 
مسجد  و  )س(  معصومه  حضرت  مطهر 

مقدس جمکران باشیم.

استاندارقم خبر داد: 

بررسی عملکرد یکساله مدیران استان

ایمان: مدیر عامل سازمان حمل و نقل ترافیک 
شهرداری قم گفت: این سازمان در زمینه حمل و نقل 
و روان سازی ترافیک شهری بحث هوشمندسازی 
تقاطع ها را در دستور کار دارد و 90 درصد تقاطع ها 

هوشمند شده است.
علیرضا اقبالیان با اشاره به اقدامات سازمان حمل و نقل 
و ترافیک شهرداری قم اظهار کرد: این سازمان در زمینه 
حمل و نقل و روانسازی ترافیک شهری بحث هوشمندسازی 

تقاطع ها را در دستور کار دارد.
وی با اشاره به اقداماتی که در این زمینه انجام شده 
است، خاطرنشان کرد: تاکنون برای 9۰ درصد تقاطع ها 
باقی  انجام شده است و هوشمند سازی  هوشمندسازی 

تقاطع ها نیز در دستور کار قرار دارد.
وی خاطرنشان کرد: این سیستم با برنامه ریزی و نصب 
دوربین های نظارتی فعالیت می کند و روانسازی ترافیک در 

تقاطع را به همراه دارد.
مدیر عامل سازمان حمل و نقل ترافیک شهرداری قم با 
بیان اینکه تدوین فرآیندها و تقویت زیرساخت های حمل و 
نقل عمومی امسال در دستور کار قرار گرفت، گفت: ایجاد 
سامانه تندروی اتوبوسرانی از جمله اقدامات اجرا شده بوده 
و راه اندازی خط یک و دو به عنوان بازوی اجرایی سازمان 

حمل و نقل انجام شده است.

وی عنوان کرد: اطلاع رسانی خاص در زمینه بحث علایم 
و تجهیزات ترافیکی روی تقاطع ها در دستور کار قرار گرفته، 
بنابراین با این اطلاع رسانی فرآیند رعایت قوانین و مقررات 
راهنمایی و رانندگی تقویت شده و کاهش تصادفات را به 

دنبال خواهد داشت. 
اقبالیان یادآور شد: تشکیل کمیته های فنی نیز در دستور 
کار است و بحث اصلاحات هندسی نیز از دیگر اقداماتی بوده 

که در کاهش تصادفات نقش داشته است.
وی ادامه داد: در شش ماهه نخست امسال می توانیم 
بگوییم که ۲۳ درصد آمار تصادفات نسبت به سال گذشته 

کاهش پیدا کرده است.
مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با 
اشاره به بحث فرهنگ سازی در امور حمل و نقل گفت: باید 
با تقویت ناوگان حمل و نقل عمومی، فرهنگ پرهیز از تردد 

خودروها به صورت تک سرنشین نهادینه شود.
وی خاطرنشان کرد: برای اجرای زیرساخت ها در سطح 
شهر به زمانی بالغ بر سه تا چهار سال نیاز داریم؛ به عنوان 
مثال استفاده از سامانه تندروی خیابان امام خمینی)ره( 
استفاده از حداقل بود، و می توانیم بگوییم با حداقل کرایه 
مردم از شمال شهر به جنوب شهر عزیمت کرده و یا ازغرب 

به شرق شهر می روند.
مدیر عامل سازمان حمل و نقل ترافیک شهرداری قم 

خاطرنشان کرد: در بحث حمل و نقل عمومی این موارد 
پیش روی حوزه حمل و نقل است و نقطه عطفی است تا 
مردم با هزینه کمتر بتوانند سفر آرامی داشته باشند و ترافیک 
شهری را کاهش داده و از خودروهای شخصی کمتر استفاده 
شود. وی تصریح کرد: در زمینه فرهنگ سازی تا زمانی که به 
حد نصاب لازم در بحث حمل و نقل عمومی برسیم، فاصله 

داریم ولی کارهای زیربنایی خوبی در حال انجام است.
اقبالیان ادامه داد: در زمینه بستن کمربند ایمنی، کاهش 
سرعت و رعایت حق تقدم اطلاع رسانی صورت می گیرد ولی 
اطلاع رسانی به تنهایی کفایت نمی کند، بلکه باید در زمینه 
برنامه های فرهنگی، رسانه ای و رادیو و تلویزیونی برنامه ریزی 
شود. وی با اشاره به ایجاد پارکومترها در سطح شهر گفت: 
این امر صورت گرفت تا زمان سفر شهری را بتوانیم کاهش 

دهیم و استفاده مناسب از پارک حاشیه ای صورت گیرد.
مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
خاطرنشان کرد: استفاده از دوچرخه ها نیز در دستور کار قرار 
گرفت که خانه های دوچرخه با هزینه بالغ بر ۵ میلیارد ریال 
راه اندازی شد تا مردم بتوانند به راحتی سفرهای شهری خود 

را با استفاده از حمل نقل غیر موتوری انجام دهند.
وی یادآور شد: اکنون آمارهای خوبی در زمینه استفاده از 
خانه های دوچرخه وجود دارد ولی باید فرهنگ سازی انجام 
شود تا حمل و نقل درون شهری را با دوچرخه انجام دهیم.

ایمان: معاون بهبود تولیدات گیاهی 
سازمان جهاد کشاورزی استان قم ضمن 
پیش بینی تولید 100 هزار تن گندم و 
جو در استان قم، گفت: کاهش سطح 
زیر کشت محصولات اصلی و افزایش 
عملکرد در واحد سطح در دستور کار 

سازمان جهاد کشاورزی قم قرار دارد. 
سید محمد تقی سجادی ، با اشاره به اینکه 
بعد از آغاز به کار دولت یازدهم، برنامه های 
آغازشده  بسیار خوبی در بخش کشاورزی 
ها  برنامه  این  از  یکی  داشت:  اظهار  است، 
افزایش عملکرد در واحد سطح می باشد که 
در قالب یک برنامه پنج ساله به استان ها ابلاغ 
شده است. وی تصریح کرد: بر اساس این 

برنامه باید طی پنج سال سطح زیر کشت در محصولات اصلی مانند گندم و جو کاهش یابد و 
میزان عملکرد در واحد سطح افزایش پیدا کند.وی ادامه داد: با توجه به محدودیت منابع آبی 
در کل کشور به خصوص در استان قم، افزایش سطح زیر کشت به هیچ عنوان قابل توجیه 
نیست، لذا با کاهش سطح زیر کشت و افزایش عملکرد در واحد سطح در یک برنامه پنج ساله 
باید میزان تولید محصولات اصلی به میزان ۳۰ درصد افزایش پیدا کند.سجادی با اشاره به 
اینکه حدود هشت هزار و ۳۵۰ هکتار گندم آبی در استان قم کشت شده است، بیان داشت: 
بر همین مبنا سطح زیر کشت گندم در استان قم در سال زراعی گذشته با 1۵ درصد کاهش 
از 1۰ هزار هکتار که در تعهد ما بود، به هشت هزار و ۵۰۰ هکتار کاهش یافت.معاون بهبود 
تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان اضافه کرد: کلزا و جو نیز به صورت سنتی به 
عنوان کشت پاییزه در استان قم کشت می شود که در همین راستا در سال جاری ۲۳ هزار 

و 1۰۰ هکتار جو آبی و 64۰ هکتار کلزا کشت شده است.
مشکلی در تامین کود موردنیاز کشاورزان وجود ندارد

وی در ادامه سخنان خود با تاکید بر اینکه هیچ مشکلی در تامین کود موردنیاز کشاورزان 
وجود ندارد، گفت: دولت یازدهم در راستای حمایت از کشت محصولات اساسی برنامه های 
عملیاتی خوبی دارد.سجادی اضافه کرد: بر اساس دستور وزیر جهاد کشاورزی هیچ محدودیتی 
برای تامین کود موردنیاز کشاورزان وجود ندارد و به هر میزان که مرکز تحقیقات به عنوان 
کود موردنیاز محصولات یک کشاورز اعلام کند، در اختیار کشاورزان قرار می گیرد.وی گفت: 
در همین راستا تاکنون حدود 1۰ هزار و ۵۰۰ تن انواع کود پایه و سرک در استان قم توزیع 
شده است.وی بیان داشت: در حال حاضر هم کود در انبار عاملان به اندازه کافی وجود دارد 

و کشاورزانی که به هر دلیل موفق نشده اند 
کود موردنیاز خود را دریافت کنند، می توانند 
بر اساس حواله ای که توسط مرکز خدمات 
کشاورزی برای آنان صادرشده است، با مراجعه 
به این مراکز کود موردنیاز خود را دریافت کنند. 
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  سجادی 
ضمن پیش بینی تولید ۳۰ هزار تن گندم و 
7۰ هزار تن جو در استان قم، گفت: برای اینکه 
بتوانیم به اهداف تعیین شده در برنامه پنج ساله 
نائل شویم یکسری اقداماتی را در دستور کار 
قرار داده ایم.وی با تاکید بر اینکه بذر اصلاح 
است،  شده  تامین  کشاورزان  موردنیاز  شده 
تصریح کرد: در همین راستا یکهزار و 7۰۰ تن 
بذر اصلاح شده گندم در طبقات مختلف بذری 
برای سال زراعی جدید تامین شد که بیش از نیاز استان بود و بخشی از آن به استان های 
دیگر ارسال گردید. وی ادامه داد: در خصوص محصول جو مقداری محدودیت داشتیم اما به 
رغم مشکلات موجود، از سایر استان ها در ارقام مختلف بذر را تامین کردیم و حدود ۵۰۰ تن 

بذر گواهی شده و مادری تامین و در اختیار کشاورزان قرار گرفت.
موانع تولید محصولات کشاورزی را برطرف می کنیم

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان در ادامه با تاکید بر اینکه موانع 
تولید محصولات کشاورزی را برطرف می کنیم، تصریح کرد: اگر چالش هایی که در استان قم 
با آن مواجه هستیم، اتفاق نیفتد و عملکردهایی که ظرفیت نرمال مزارع استان است، محقق 
شود به راحتی می توانیم به اهداف تعیین شده دست پیدا کنیم.وی افزود: اگر به صورت نرمال 
در مزارع آبی گندم سه و نیم تن و در کشت دیم هم 1.۲ تن عملکرد داشته باشیم، در سال 
زراعی جدید نزدیک به ۳۰ هزار تن برداشت گندم در استان قم خواهیم داشت.وی گفت: در 
محصول جو نیز که تاکنون ۲۳ هزار هکتار کشت شده است اگر در هر هکتار سه تن عملکرد 
داشته باشیم، 7۰ هزار تن جو در استان قم تولید خواهد شد.وی اضافه کرد: برخی از عوامل 
همچون سرمازدگی های ناخواسته و پیش بینی نشده، بادزدگی وغیره که در استان های 
خشک و کویری مرسوم است، خارج از کنترل ماست و این موارد می تواند در عملکردها تاثیر 
بسیار زیادی داشته باشد، اما در یک شرایط نرمال پیش بینی های ما به راحتی قابل تحقق 
است.وی در پایان سخنان خود گفت: بذر اصلاح شده و کود موردنیاز کشاورزان تامین شده 
و راهنمایی های کارشناسی و کلاس های ترویجی هم به کمک کشاورزان آمده است و دیگر 

دلیلی وجود ندرد که عملکرد ما پایین بیاید. 

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم:

90 درصد تقاطع ها در قم هوشمندسازی شده است 

حوادث 

اخبار

سرمقاله

اخبار

رییس پلیس آگاهي استان قم تاکید کرد: 

لزوم آموزش همگاني 
با هدف پیشگیري از سرقت 

 ایمان : رییس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم بر لزوم آموزش 
همگاني با هدف پیشگیري از سرقت در این استان تاکید کرد. 

سرهنگ "مهدي قدمي" در نشست توجیهي پلیس با صدا و سیماي مرکز قم به تشکیل 
و راه اندازي قرارگاه مشترک مبارزه با سرقت در قم اشاره کرد. وي در ادامه بر لزوم آموزش 
همگاني با هدف پیشگیري از سرقت از طریق صدا و سیماي مرکز قم تاکید کرد. سپس 
محمد حسن افخمي مسئول واحد خبر معاونت اخبار و اطلاعات صدا و سیماي مرکز قم 
نیز در سخناني به آمادگي بیش از پیش صدا و سیما این استان در پخش اخبار انتظامي و 
ترافیکي پلیس قم اشاره کرد. وي در ادامه خواستار مشارکت پلیس در تهیه و تولید اخبار 
و تولیدات پلیسي شد و گفت: فرماندهي اتنتظامي استان با مشارکت و مساعدت مالي مي 
تواند در تولید و پخش تولیدات، پلیسي صدا و سیما را یاري کند. احمد منصفي معاون سیما 
مرکز قم نیز به راه اندازي شبکه اي سیستمي و مداوم جهت پخش زیرنویس از شبکه قم 

اشاره و در خصوص پخش هشدارهاي پلیسي در این رابطه اعلام آمادگي کرد.
 

فرمانده انتظامي شهرستان قم خبرداد: 

اعتراف سارق اماکن نیمه کاره
 به 39 فقره سرقت

 ایمان: فرمانده انتظامي شهرستان قم از دستگیري یک سارق اماکن نیمه 
کاره در این استان خبر داد و گفت : متهم در تحقیقات پلیس به 39 فقره سرقت 

اعتراف کردند. 
سرهنگ هادي دیده ور اظهارکرد: در پي چندین فقره سرقت از اماکن نیمه کاره در 
استان مراتب به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار گرفت تا اینکه سارق توسط کلانتري 
۳۰ قم دستگیر شدند. وي افزود: پس از وصول پرونده به پلیس آگاهي استان، با بررسي 
هاي به عمل آمده و تحقیقات از متهم، نهایتاً وي به ۳9 فقره سرقت در این خصوص 
اعتراف و تلاش براي کشف دیگر سرقت هاي احتمالي همچنان ادامه دارد. فرمانده انتظامي 
شهرستان قم ضمن هشدار در خصوص عواقب عدم استفاده از نگهبان و همچنین دوربین 
در ساخت و سازها، تصریح کرد: با توجه به اینکه محل هاي سرقت در حاشیه شهر بوده 
و اماکن فاقد نگهبان، تجهیزات ایمني و هشدار دهنده و همچنین دوربین هاي مدار بسته 
بودند سارق به راحتي اقدام به سرقت مي کرد. سرهنگ دیده ور اضافه کرد: در نهایت متهم 

پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانوني تحویل مراجع قضایي استان شد. 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم  اعلام کرد :

کشف 39 کیلوگرم تریاک
 ایمان : رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم از 

کشف حدود 39 کیلوگرم تریاک در این استان خبر داد. 
سرهنگ منوچهر طالبي در تشریح خبر فوق افزود: ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان قم در پي رصد یکي از قاچاقچیان مواد مخدر، با استقرار در یکي از محورهاي 

مواصلاتي استان خودرو وي را متوقف کردند. 
وي گفت: در ادامه و طي بازرسي از خودرو کامیون، حدود ۲1 کیلوگرم تریاک در قالب 
سه بسته که به صورت بسیار ماهرانه با گچ صنعتي قالب گرفته شده بود از زیر صندلي 
راننده و داخل چادر برزنتي بالاي تاج این خودرو کشف شد. رئیس پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان افزود: مأموران این پلیس در عملیاتي دیگر، طي 48 ساعت گذشته و در پي 
اعلام خبري از اداره عملیات ویژه پلیس مبارزه با مواد مخدر استان خراسان رضوي مبني 
بر عبور خودرو کامیون حامل تریاک از محور مواصلاتي استان قم سوژه مورد نظر در محور 
جاده قدیم "قم – کاشان" شناسایي و متوقف شد. سرهنگ طالبي گفت: پس از متوقف 
کردن این کامیون حامل خیار و بازرسي از این خودرو حدود 18 کیلوگرم تریاک در قالب 

1۰ بسته بطري نوشابه 1/۵ لیتري که بین بار خیار جاسازي شده بود کشف شد. 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم با اشاره به دستگیري دو متهم در این دو 
عملیات، گفت: در نهایت متهمان به انضمام پرونده تشکیل شده جهت سیر مراحل قانوني 

تحویل مراجع قضائي استان شدند. 

فراخوان پذیرش دانشجو 
در مرکز علمی و کاربردی استانداری قم 

 ایمان : مرکز علمی و کاربردی استانداری قم برای پذیرش دانشجو در ترم 
بهمن ماه بدون آزمون فراخوان داد. 

سرپرست مرکز علمی و کاربردی استانداری قم اظهار داشت: این مرکز در رشته های 
کاردانی مدیریت - امور اداری ، کاردانی مدیریت - امور دفتری ، کاردانی فناوری اطلاعات 
- اینترنت و شبکه های گسترده و کاردانی امور دهیاریها و شورا دانشجو می پذیرد.دکتر 
رضا دلاوری افزود: کلاس های این مرکز درساعات خارج از وقت اداری برگزار می شود لذا 

امکان ثبت نام برای کلیه داوطلبان آزاد و شاغل وجود دارد.
وی ادامه داد: علاقه مندان برای ثبت نام با مراجعه به پایگاه اینترنتی سازمان سنجش 
کشور مراجعه و ثبت نام نمایند.وی گفت: برای اطلاعات بیشتر نیز، علاقه مندان می توانند 
به وب سایت مرکز به نشانی www.ostandariqom-uast.ir مراجعه و یا با شماره 
تلفن های ۳77818۰۰ و ۳7789۲99 تماس حاصل نمایند.دلاوری درادامه گفت:مرکز 
آموزش علمی کاربردی استانداری قم با همکاری دانشگاه جامع علمی - کاربردی و باهدف 
ارائه آموزش های علمی و کاربردی و تربیت نیروی انسانی متخصص در بخش های مختلف 
صنعت ، مدیریت و خدمات اجتماعی و.. در مهرهاه سالجاری تاسیس شد.وی افزود: این 
مرکز درحال حاضر با دارا بودن امکانات و تجهیزات پیشرفته و درفضایی بالغ بر سه هزار متر 
مربع ، مجهز به کارگاه و سایتهای ویژه دروس عملی فعالیت خود را در چهار رشته آغاز کرده 

و در نیم سال اول سال تحصیلی 94-9۳ ، 1۵۰ دانشجو جذب شدند.

مدیر عامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم عنوان کرد؛ 

استفاده از تمام ظرفیت ها برای ارائه خدمات 
مطلوب به شهروندان

ایمان: مدیر عامل سازمان میادین سازمان میادین و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری قم گفت:  این سازمان از همه ظرفیت ها برای ارائه خدمات 

مطلوب به شهروندان استفاده خواهد کرد.
علیرضا مظفری با تشریح مراکز در حال فعالیت افزود: اکنون ۲ باب غرفه تجاری در 
مجاورت جایگاه عرضه سوخت نوقطار و روبروی بوستان هاشمی با بنای بسیار مناسب در 
حال آماده سازی است.وی با اشاره به اینکه  هدف از احداث این قبیل پروژه ها، گسترش 
فضای خدمات رسانی به شهروندان و زائرین شهر مقدس قم در ایام خاص می باشد؛ 
گفت:غرفه ها و فضاهای ناآماده تجاری، از طریق مزایده واگذار و زمان برگزاری مزایده و 
دریافت اسناد مربوطه از طریق روزنامه های کثیر الانتشار و پایگاه اینترنتی سازمان اعلام می 
گردد.مظفری خاطرنشان کرد: بنا به استقبال مسافران و استفاده کنندگان از مراکز خرید 
مستقر در جایگاه های پر تردد عرضه سوخت، سازمان میادین با بررسی فضاهای موجود و 
امکان واگذاری مدت دار آن ها قصد دارد تا نسبت به استفاده بهینه از این فضاهای نا آماده 

که عمدتاً در حاشیه شهر قرار دارند، اقدام نماید.

نمایشگاه عکس 'مکث زمان' در قم برپا شد 
 ایمان : نمایشگاه عکس 'مکث زمان' با موضوع عکاسی با تلفن همراه شنبه 

شب درقم برپا شد. 
به گزارش ایرنا،این نمایشگاه به همت سید محمد مهدی عظیمی از هنرمندان قم در 
نگارستان اشراق استان فعالیت خود را آغاز کرده است. سید محمد مهدی عظیمی در مورد 
این نمایشگاه به ایرنا گفت: تمامی عکس ها و ویرایش آن بوسیله تلفن همراه صورت گرفته 
است. وی افزود: طبیعت،زندگی و اجتماع موضوعات عکس ها هستند که در 48 تابلو به 
معرض دید عموم گذاشته شده اند. وی ابراز داشت:عکس های ارایه شده در نمایشگاه در 
قالب های سیاه و سفید و رنگی می باشند. نمایشگاه عکس مکث زمان تا 18 دی ماه جاری 

صبح ها از ساعت 9 الی 14 و عصرها از ساعت 17 الی ۲۰ دایر است.

در جهاد دانشگاهی واحد استان قم؛
آغاز ثبت نام دوره آموزشی ویژه عطاری ها

 ایمان:مدیر اداره نظارت و ارزشیابی معاونت آموزشی جهاددانشگاهی واحد 
استان قم از آغاز ثبت نام دوره آموزشی ویژه عطاری ها در جهاد دانشگاهی 

واحد استان قم خبر داد.
به گزارش روابط عمومی جهاددانشگاهی واحد استان قم، "زهرا حبیبی" با اعلام این 
خبر گفت: باتوجه به فعالیت نامطلوب برخی از عطاری ها و فقدان آموزش های تخصصی 
لازم متصدیان عطاری مقرر گردید دوره آموزش عطاری ها با مجوز از اداره کل غذا و دارو در 

مرکز علوم انسانی جهاد دانشگاهی طی 7 هفته به مدت ۳۲ ساعت برگزار شود.
وی خاطر نشان کرد: تاکنون چهار دوره آموزش ویژه عطاری ها در جهاد دانشگاه واحد 
استان قم برگزار شده است.وی ادامه داد: عطارهای بسیار با تجربه و دارای دانش کافی، 
سهم بزرگی را در برافراشته نگاه داشتن پرچم طب سنتی در کشور دارند. حبیبی افزود: 
متاسفانه در سالهای اخیر بسیاری از عطاری ها تحت عنوان فروشندگان گیاهان دارویی 
رشد زیادی داشته اند و بر اساس مطالعات و بررسی ها، بخش عمده ای از عطاران در این 
عطارای ها، سابقه کار در چنین مکان هایی را نداشته و شاید خیلی از مفردات و گیاهان 

دارویی را نمی شناسند.

چالش های سیاسی و اقتصادی آمریکا و روسیه 
محمود رضا امینی 

اگرچه رقابت دو ابرقدرت شوروی و ایالات متحده با فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی در 
سال 1991 به پایان رسید، اما؛ این تنها یک تصور خوش بینانه از سوی رهبران آمریکا، نگاه 

ساده  انگارانه رسانه های غربی و افکار عمومی جهان به این پدیده بود. 
روسیه، سرزمین تزارها و اندیشه های پطر، نمی توانست در قابل یک کشور بدون امیال 
توسعه طلبانه و امید برای دستیابی به آب های گرم، همچون سایر کشورهای آسیا به 
حیات ادامه دهد. انتخاب پوتین به عنوان رئیس جمهور این کشور در سال ۲۰۰۰ با توجه 
به پیشینه وی در کا گ ب، از سوی مردم، نشان از تمایل ملت روس به آغاز شکوفایی و 

بازگشت روزهای ابرقدرتی بود. 
پوتین بعد از دو دوره ریاست جمهوری، در دوره سوم در مسند نخست وزیر نشست. 
اما کارشناسان سیاسی، رهبران کشورها و مردم روسیه می دانستند مدودف تنها مجری 
سیاست های نخست وزیر خود، پوتین و پوششی برای حل مشکل عدم اجازه انتخاب 
برای سه دوره در قالب رئیس جمهور بود. تا آنکه وی مجدداً توانست بعد از چهار نخست 

وزیری، رهبر روسیه شود. 
در دهه دوم قرن بیست و یک، پوتین درصدد بود تا خواسته های خود را در میان 
لشکرکشی آمریکا و دخالت این کشور در قلب ثروتمند خاورمیانه، عراق عملی سازد. بهانه 
این تصمیم را واکنش اعتراضی مردم اوکراین به تصمیم ویکتور یانوکوویچ، رئیس جمهور 
وقت این کشور، در عدم پیوند تجاری با اتحادیه اروپا به دست کرملین داد. یانوکوویچ خلع 

شد و در اندک زمانی شبه جزیره کریمه به فدراسیون روسیه پیوست. 
این اقدام، آغاز شعله ورشدن و در واقع عیان شدن اختلافات مسکو و واشنگتن و البته 
متحدان اروپایی آمریکا بود. تنش میان غرب و شرق به یکباره اوج گرفت. با این تفاوت که 
این بار کلمه "شرق" صرفاً شامل کشور روسیه می شود و متحد همراهی در این بازی با 

مسکو معادلات را پیش نمی برد. 
اختلاف دو طرف در شکل مانورهای نظامی، تقویت توان دفاعی در مرزهای نزدیک 
به روسیه و دریای سیاه، افزایش بودجه دفاعی کشورهای کوچک اروپای شرقی، پرواز 
جنگنده های روسیه در قلمرو هوایی دولت های اروپا، عقد توافق نظامی و سیاسی مسکو با 
آبخازیا به عنوان کشور مستقل شده از گرجستان در سال ۲۰۰8، افزایش بیست درصدی 
بودجه نظامی سال ۲۰1۵ روسیه، تصمیم اوکراین برای پیوستن به ناتو و تقویت پیوندهای 
این سازمان نظامی با برخی کشورهای آسیای مرکزی همچون گرجستان و قزاقستان در 

یک سال اخیر خود را نشان داد. 
با این وجود، تحریم های اقتصادی و مالی روسیه از سوی غرب مهمترین واکنش آمریکا 
و اروپا به الحاق کریمه به فدراسیون روسیه بود. در نتیجه این تصمیم، بانک ها و موسسات 
مالی روسیه با محدودیت عمل در قاره سبز روبه رو شدند. ضمن مسدود شدن دارایی برخی 
از نزدیکان پوتین در بانک های اروپا، آنها اجازه سفر به اروپا را از دست دادند. همچنین برخی 

کالاهای دو کاربردی نظامی از جمله دو ناو میسترال فرانسه به روسیه ممنوع شد. 
در مقابل این تحرکات، مسکو با تصویب ممنوعیت واردات 1۲ ماهه سبزیجات و 
محصولات گوشتی از کشورهای اروپا، درصدد ضربه زدن به اقتصاد آنها بر آمد. این مسأله 
اگر چه کرملین را مجبور به یافتن کشورهای جایگزین در آسیا، آفریقا و آمریکای لاتین کرد 
اما فشار زیادی بر کشاورزی و دامداری اروپا وارد کرد. زیرا ۳۰ درصد محصولات گوشتی و 
سبزیجات روسیه از کشورهای اروپایی تأمین می شد. از این رو در این کنش و واکنش ها، 

قاره اروپا بیش از ایالات متحده، استرالیا و کانادا متضرر شد. 
آمریکایی ها توانستند یک ضرر 4۰ میلیارد دلاری، طبق گفته مقامات روسیه، از طریق 
تحریم ها به مسکو وارد کنند. همچنین با کاهش قیمت نفت، عرصه را بر قدرت مانور این 
کشور تنگ کنند. علاوه بر این دسترسی رقیب را به تکنولوژی پیشرفته نظامی محدود و 

حضور نظامی خود در اروپا را تسریع کند. 
روس ها اگرچه توانستند بزرگترین قرارداد گازی خود را با چین به امضا به رسانند تا بر 
منابع درآمدی خود تنوع بخشند، اما؛ بیش از پیش خود را در میان ملت های شرق اروپا که 
دارای ذهنیت تاریخی تسلط مسکو بر کشورهایشان هستند، منفور نشان دهد. در ان بازی، 
آمریکا به عنوان ناجی اروپای شرقی شناخته شد که با ارسال سرباز و تقویت استحکامات 
نظامی، در مقابل دست اندازی های روسیه واکنش حتمی نشان خواهد داد و روسیه بر 

باورهای ذهنی به عنوان یک سلطه گر مهر تأیید زد. 
با این همه، پوتین به رهبران آمریکا فهماند، عرصه سیاسی خاورمیانه، از جمله تحولات 
سوریه، حوزه ترکتازی یک جانبه واشنگتن نیست. مسکو اگرچه درصدد بازگشت به دوران 
امپراتوری تزارها است، اما؛ با تملک کریمه، قصد داشت تعادلی در مقابل استیلای ایالات 

متحده بر کشورهای عرب خلیج فارس و عراق ایجاد کند. 
در این میان، بازنده، کماکان ملت هایی هستند که رهبرانشان بدون بهره گیری از عوامل 

و امکانات داخلی، تنها راه پایداری را وابستگی به قدرت های خارجی می دانند. 

آیت الله علوی گرگانی: 

لعن دیگر مذاهب
با منطق اسلام سازگار نیست 

ایمان: آیت الله علوی گرگانی با بیان این که از صدر اسلام تاکنون بزرگان، 
مراجع و علما همیشه پرچم دار وحدت و تقریب مذاهب بودند، گفت: جسارت 
علنی نسبت به یکدیگر با مسائل اسلامی سازگار نیست؛ هدف ما باید قرار 

گرفتن زیر سایه وحدت الهی باشد تا بتوانیم نتیجه بگیریم. 
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی، استاد برجسته حوزه علمیه قم پیش از ظهر 
دیروز در دیدار جمعی از مدیران مجتمع عالی امام خمینی)ره( و اعضای برگزار کننده 
نمایشگاه »امت واحده« با بیان این که از صدر اسلام تاکنون بزرگان، مراجع و علما 
همیشه پرچم دار وحدت و تقریب مذاهب بودند، گفت: نمونه این پرچمداری را در زمان 
مرحوم حضرت آیت الله برجرودی دیدیم.وی افزود: اسلام دین منطق و برهان است که 
همیشه افراد را به وحدت، یگانگی و برادری دعوت می کند؛ چرا که با وحدت همه کارها 
را می توان انجام داد، البته هر مذهبی برای خود مرامی دارد و باید از آنها خواست که 

مسائل خود را با برهان و منطق بیان کنند.
استاد برجسته حوزه علمیه قم با تأکید بر این که پیامبر)ص( رحمت للعالمین 
هستند، بیان داشت: از نظر ما ولایت امیرمؤمنان)ع( تنها برای تشیع نیست؛ وحدت 
نیز مسأله ای نیست که انسان ها بخواهند، بلکه خواسته خدا است.وی ادامه داد: خیال 
نکنیم که وحدت تنها برای مسلمانان است، بلکه خدا می خواهد ادیان دیگر نیز با هم 
وحدت داشته باشند؛ وحدت صراط الله است، در مقابل هدف شیطان ایجاد اختلاف 
است، چرا که می خواهد دسته سومی را ایجاد کند و اکنون شاهدیم که دشمنان اسلام 
دشمنان ما و اهل  سنت هستند.آیت الله علوی گرگانی تصریح کرد: همه باید زیر پرچم 
»لا اله الا الله« جمع شویم؛ مذاهب مختلف حتی در زمان اهل بیت)ع( وجود داشتند؛ 
مذاهب یکدیگر را نباید به تمسخر بگیرند، بلکه بزرگان قوم سخنان خود را با منطق 
و دلیل بیان کنند.وی تصریح کرد: جسارت علنی نسبت به یکدیگر با مسائل اسلامی 
سازگار نیست؛ هدف ما باید قرار گرفتن زیر سایه وحدت الهی باشد تا بتوانیم نتیجه 
بگیریم؛ امروز عملکرد افرادی که به نام اسلام به قتل و غارت می پردازند با منطق اسلام 
سازگار ندارد.استاد برجسته حوزه علمیه قم با بیان این که پیامبر)ص( در روز فتح مکه 
فرمودند »امروز روز رحمت است«، گفت: ما نیز باید همانند رسول الله)ص( با دیگران 
رفتار کنیم.وی عنوان کرد: خیال نکنیم وقتی قدرتی پیدا می کنیم باید دیگر گروه ها را 
مورد کشت و کشتار قرار دهیم، بلکه شکر نعمت کسب قدرت رحمت داشتن نسبت 

به دیگران است.

تولیت آستان حضرت معصومه)س(: 

رویه مردمی فعالیت های 
موکب حضرت معصومه)س( حفظ شود 

 ایمان : تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( خواستار حفظ رویه 
و روحیه مردمی فعالیت های موکب حضرت معصومه)س( در ایام اربعین در 

مسیر عزاداران حسینی به سمت کربلا شد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد سعیدی روز یکشنبه در دیدار اعضای ستاد 
برپایی موکب حضرت معصومه)س( در ایام اربعین حسینی در کربلای معلی، افزود: 
حرکتی که امسال با عنوان موکب حضرت معصومه)س( و به نیابت مردم شریف قم 
در ایام اربعین حسینی درکربلای معلی برپا شد، کاری بسیار ارزشمند بود و امید است 
در سال های آینده با جدیت بیشتری دنبال شود.وی با بیان اینکه در چنین عرصه 
هایی خود را از مردم جدا ندانید، تاکید کرد: آنچه باید به آن توجه جدی داشته باشید 
شناسایی مکانی مناسب و جانمایی افراد برای سال آینده است، به طوری که نه خادمی 
را کنار بگذارید و نه فردی را بر اساس رودربایستی جا دهید.سعیدی ادامه داد: باید 
بدانید که وقتی کاری به نام این بانوی مکرم و از سوی ام القرای جهان اسلام درحال 
انجام است، نباید هیچ کاستی داشته باشد.وی در ادامه بیان کرد: بعد از اتمام مراسم 
اربعین، زائران برای برگشت و خروج دغدغه دارند که متاسفانه به دلیل ازدحام جمعیت 
مشکلات عدیده ای گریبان گیر زائران می شود.وی ابراز داشت: ارایه خدمات و سرویس 
های رفاهی چند روز پس از اربعین حسینی حرکت شایسته دیگری است که باید با 

برنامه ریزی انجام دهید.
امام جمعه موقت قم افزود: فعالیت موکب های عزاداری در ایام قبل از اربعین فراگیر 
و متعدد است، ولی آنچه اهمیت کار شما را دوچندان می کند، خدمت رسانی به زائران 

در روزهای پس از اربعین حسینی می باشد.
حضرت  موکب  اجرایی  مسوول  باف'  پارچه  'محمود  جلسه،  این  ابتدای  در 
اربعین  فعالیت های موکب حضرت معصومه)س( درایام  از  معصومه)س( گزارشی 
ایام عزاداری  ارایه داد.موکب حضرت معصومه)س( در  حسینی در مسیر عزاداران 
اربعین حسینی به مدت 1۰ روز در کربلای معلی به زائران حسینی خدمات رسانی 
کرد؛ حدود 1۰۰ نفر از مردم قم کار خدمات رسانی به زائران حسینی را در این موکب 

برعهده داشتند.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان عنوان کرد: 

پیش بینی تولید 100 هزار تن گندم و جو در استان قم

ایمان: مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیراني شهرداري قم گفت: 
این سازمان عهده دار3۷ درصد از سهم جابهجایي مسافران درون شهري است.

مرتضي عزتي با اشاره به اقدامات صورت گرفته از سوي سازمان تاکسیراني اظهار کرد: این 
سازمان با پوشش ۵ هزار و 714 دستگاه انواع تاکسي توفیق خدمتگزاري به شهروندان عزیز را 

داشته و عهدهدار حدود ۳7 درصد از سهم جابهجایي مسافران درون شهري است.
وي با بیان اینکه فعالیتهاي سازمان حول دو محور ستادي و اجرایي شکل گرفته 
است،گفت: این سازمان در سال 76 با اهداف مدیریتي و نظارتي بر عملکرد و نحوه ساماندهي 

ناوگان و سرویسدهي تاکسیهاي درون شهري تشکیل شد.
مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیراني شهرداري قم خاطرنشان کرد: ناوگان 
تاکسیراني شهر قم متشکل از انواع خودروهاي پیکان، پراید، پژو روآ، پژو آر دي، پژو، سمند و 
تاکسي ون است. وي عنوان کرد: نحوه خدمات و سرویسدهي تاکسیها با کاربري مشخص در 
ناوگان بیسیم در قالب پنج شبکه بیسیم عمومي و یک شبکه بیسیم اختصاصي بانوان، تاکسي 

خطي در قالب بیش از 7۵ خط و تاکسي راهآهن و گردشي مشغول فعالیت است.
عزتي با اشاره به اهمیت اطاعت از منویات مقام معظم رهبري و تحقق عملي اصـل 44 
قانون اساسي گفت: سازمان تاکسیراني شهرداري قم با هدف خروج از امر وابستگي و تمرکز 
همه امور تاکسیرانان به سازمان، مبادرت به واگذاري امور مربوط به تاکسیرانان به بخش 
خصوصي کرده است. وي خاطرنشان کرد: به دلایل مختلف از جمله احساس سنگیني در 
پیشرفت امور، عقیم ماندن کارها به دلیل تنگي زمان و محدودیتهاي دیگر، روند خصوصیسازي 

در این سازمان سرعت گرفته که امید است نتایج مثبت زیادي را در پي داشته باشد.
مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیراني شهرداري قم عنوان کرد: سازمان 
تاکسیراني قم معتقد است تحقق اصل 44 قانون اساسي نقطه عطفي در کاهش تصدیگري 
است، بنابراین با صدور مجوز به شرکتهاي حمل و نقل درون شهري و واگذاري امور به بخش 

خصوصي سعي دارد گامي مهم در ارتقاي رفاه جامعه بردارد.
وي با اشاره به اقدامات سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیراني شهر قم در راستاي اجراي 
اصل 44 قانون اساسي گفت: سازمان گامهاي مثبتي را برداشته که از جمله آن صدور مجوز 
فعالیت براي 14 شرکت حمل و نقل مسافر درون شهري است که در عرصههاي مختلف حمل 

و نقلي، جابجایي مسافر، سرویس مدارس، حمل بار، شبکههاي بي سیم و ... فعال هستند.
عزتي با اشاره به طرحهاي انجام شده یا در دست انجام مدیریتي گفت: انجام مقدمات 
راهاندازي سیستم مدیریت هوشمند GPS، سیستم حمل و نقل بار) تاکسي بار( و تدوین 

طرح جامع GPS شبکه تاکسي شهري از جمله این امور است.
وي خاطرنشان کرد: توسعه، تکمیل و نوسازي ناوگان تاکسیراني با برنامهریزي لازم و انجام 
طرحهاي مطالعاتي و کارشناسي براي کاهش یا افزایش آمار تاکسیهاي موجود و بررسي و 

تعیین نرخ کرایه انواع تاکسي درون شهري به صورت کارشناسي در دستور کار است.
مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیراني شهرداري قم اخذ مصوبات قانوني در 
زمینه تأمین درآمد سازمان از محل اخذ عوارض و درآمدهاي قانوني، به کارگیري هرگونه 
امکانات قانوني براي آسایش مسافران و سیستم مدیریتي و نظارتي بر ناوگان تاکسیراني و 
صدور، لغو و تمدید پروانههاي تاکسیراني و بهرهبرداري و موافقت اصولي و نمایندگي را از 

اهداف دیگر سازمان ذکر کرد.
وي با اشاره به برنامه هاي در حال اجرا و آتي سازمان گفت: بهسازي و از رده خارج کردن 
حدود هزار و ۵۰۰ تاکسي فرسوده براساس دستورالعملهاي ابلاغي و برنامهریزي براي ایجاد 

مراکز رفاهي و توریستي به منظور استفاده تمام تاکسیرانان زحمتکش در دستور کار است.
عزتي خاطرنشان کرد: اقدامات لازم به منظور تحقق تمرکز مدیریت انواع سامانه تاکسي 
درون شهري برابر مفاد ماده 9 قانون توسعه حمل و نقل عمومي مصوب مجلس شوراي 

اسلامي شهر قم پیگیري و انجام شده است.

مدیر عامل تاکسیراني شهرداري قم: 

3۷ درصد مسافران  در قم با تاکسی جابجا می شوند



اگر چه قرار نیست رقم یارانه نقدی تغییر کند یا 
اینکه صراحتی درباره شروع حذف یارانه بگیران 
ثروتمند وجود ندارد؛ اما وعده پرداخت وام های ارزان 
قیمت از محل هدفمندی یارانه ها و تاکید بر اختصاص 
یارانه به نیازمندان واقعی، ورود آرام این طرح به دور 

تازه ای از کسب درآمد و هزینه را تقویت می کند.
 با اینکه حدود 9 ماه از آغاز فاز دوم هدفمندی یارانه ها 
می گذرد و با وجود اعلام چندین باره مسوولان مبنی بر 
شروع شناسایی نیازمندان واقعی برای دریافت یارانه هنوز 
هیچ مقام رسمی به وضوح از آغاز حذف ثروتمندان یا غیر 
نیازمندان سخن نگفته؛ اما مقایسه اعداد و ارقام تبصره 
هدفمندی در بودجه سال آینده با برنامه هایی که برای 
آن تعریف می شود نمی تواند به معنای پایداری روال فعلی 
و پرداخت یارانه نقدی به تمامی اعضای حاضر در لیست 

سازمان هدفمندی باشد.
این در حالی است که اخیرا نوبخت-معاون برنامه ریزی و 
نظارت راهبردی رییس جمهور- خبر خوشی برای نیازمندان 
داشت و اعلام کرد که قرار است از محل یارانه ها وام ارزان 

قیمت تا ۵۰ میلیون تومان به نیازمندان پرداخت شود.
وی که هر گونه پیشنهادی برای چند برابر شدن یارانه 
نقدی را غیر منطقی دانسته و رد کرده است، تاکید کرده 
که "وقتی قرار است بذل و بخشش شود چرا یارانه را سه 
برابر نکنیم؟! اما اگر می خواهیم قانون را اجرا کنیم، حداکثر 
دولت باید نصفش را یارانه بدهد و بقیه اش را برای تولید 
و بهداشت و حمل و نقل و محیط زیست و زیرساخت ها 
استفاده کند. حالا اگر منظور این است که این قانون را تغییر 
بدهیم که یک بار اصلاح کردیم. ما تلاشمان این است که به 
کسانی که واقعا نیاز دارند یارانه بدهیم و بقیه را برای تولید 
و بهداشت سرمایه گذاری کنیم. آیا کسی هست که بگوید 
در اینکه ما با یارانه ها خدمات را ارزان کردیم اشتباه کردیم؟ 

می خواهیم وام ارزان قیمت تا۵۰ میلیون تومان به زوج ها و 
زنان سرپرست خانوار بدهیم."

این اظهارات در حالی مطرح می شود که اگر قرار باشد 
یارانه های نقدی و غیر نقدی به سمت نیازمندان واقعی که 
در گفته های نوبخت و قانون بر آن تاکید شده حرکت کند، 
به طور یقین با توجه به ثابت ماندن رقم 42 هزار میلیارد 
تومان توزیعی فعلی امکان ندارد که از این محل هزینه 
دیگری برای توزیع بین جمعیت موجود یارانه بگیر باقی 
بماند، چرا که عملکرد هدفمندی درحال حاضر نشان می 
دهد که 42 هزار میلیارد تومان فقط می تواند پاسخگوی 
پرداخت یارانه های 4۵ هزار و ۵۰۰ تومانی برای بیش از 7۵ 

میلیون متقاضی فعلی در هر ماه باشد.
از سوی دیگر با توجه به اینکه مجموع منابع هدفمندی 
برای سال آینده 6۰۰۰ میلیارد تومان کمتر از امسال درنظر 
گرفته شده، اما امسال نه تنها خبری از وام های ارزان قیمت 
برای زوجهای جوان و زنان سرپرستان خانوار نبود بلکه 
منابع آنقدر هم وجود نداشت که سهم تولید یا بهداشت 
و درمان و همچنین سایر تکالیف بودجه به درستی و به 
طور کامل اجرایی شود؛ بنابراین وقتی قرار است در سال 
1394 حمایت از اقشار ضعیف و نیازمند بیشتر شده و هدف 
گذاری یارانه ای دولت در این بخش باشد و همچنین تلاش 
بر تزریق یارانه به نیازمندان واقعی و پرداخت حداکثر نصف 
منابع به طور نقدی و در قالب تسهیلات و امثال آن باشد، 
بدیهی است که راهی جز کاهش رقم یارانه یا کاهش تعداد 
یارانه های نقدی پرداختی در هر ماه وجود ندارد. راه نخست 
که تقریبا اجرای آن محال است و دولت هیچ گاه سراغ آن 
نخواهد رفت. راهکار دوم هم زمانی محقق می شود که یا 
افراد بیشتری از دریافت یارانه نقدی انصراف دهند که تجربه 
چند سال اخیر نشان داده چندان تحقق یافتنی نیست یا 
اینکه دولت طبق قانون افراد غیر نیازمندی که اکنون یارانه 

نقدی دریافت می کنند را به تدریج از لیست هزینه ماهانه 
خود حذف کند.

اما با وجود انتقاداتی که از سوی کارشناسان و نمایندگان 
مبنی بر همه گیر بودن یارانه نقدی مطرح می شود پاسخ 
روشنی در رابطه با برنامه دولت در رابطه با کاهش تعداد 
یارانه بگیران ارائه نشده است. این در حالی است که چندی 
پیش نوبخت با اشاره به شروع مراحل شناسایی یارانه بگیران 
اعلام کرده که هر اندازه از محل یارانه ها و انصراف یارانه 
بگیران صرفه جویی شود در استانهای مربوط برای همان 

افراد هزینه خواهد شد.
این در حالی است که طیب نیا-وزیر اقتصاد - نیز در 
رابطه با اینکه آیا حذف بند غربالگری در تبصره هدفمندی 
در لایحه بودجه 1394 به معنای عدم ورود دولت به حذف 
یارانه بگیران است؟ تاکید کرده که دولت قصد ندارد مرتب 
بین مردم که در سالهای اخیر تحت فشار تورمی بوده اند 

تشنج ایجاد کند و با چنین رویه ای مخالف است.
در عین حال که جهانگیری- معاون اول رییس جمهور- 
هم در پاسخ به شکایت برخی مبنی بر پرداخت یارانه به افراد 
ثروتمند تاکید کرده که حذف افراد بدون محاسبه دقیق 

مشکل ساز است.
در کنار هم قرار دادن وعده ها و برنامه های دولت در اجرای 
هدفمندی یارانه ها، میزان منابع و مصارف تبصره هدفمندی 
و اظهارات مسوولان نشان می دهد که روند فعلی در اجرای 
قانون هدفمندی به ویژه توزیع نقدی یارانه ها خیلی هم 
نمی تواند با ثبات باشد و این گونه به نظر می رسد که حذف 
یارانه بگیران ثروتمندی که پرداخت یارانه نقدی به آنان هیچ 
تاثیری در زندگی شان ندارد، محتاطانه و آرام انجام خواهد 
شد تا دولت بتواند منابع بدست آمده را برای تولید، بهداشت 
و درمان و حتی اختصاص وام های ارزان قیمت به زوجها و 

زنان سرپرست خانوار هزینه کند.

سوخت  مصرف  سازی  بهینه  شرکت  مدیرعامل 
از ارائه 12 طرح با ارزش 30 میلیارد دلار به شورای 
اقتصاد خبر داد و گفت: در صورتی که روند مصرف 
انرژی در کشور با روند فعلی ادامه یابد در سال 1404 
میزان تولید و مصرف انرژی برابر شده و از آن پس به 

واردکننده انرژی تبدیل خواهیم شد.
نصرت الله سیفی در یک نشست خبری به جزییات بند 
ق تبصره 2 قانون بودجه سال 1393 و بستر موجود در 
این بند به منظور سرمایه گذاری صد میلیارد دلاری اشاره و 
اظهار کرد: طبق این بند از قانون بودجه سال 1393 امکان 
سرمایه گذاری به روش بیع متقابل و BOT و سایر روش ها 
برای سرمایه گذاران به منظور بهینه سازی و کاهش شدت 

مصرف انرژی فراهم شده است.
وی با اشاره به این که در راستای تهیه این طرح ها جلسات 
بسیاری برگزار شده است، این طرح ها را مرتبط با بخش 
حمل و نقل، ساختمان، استفاده از ظرفیت ریلی موجود 
و سایر  تهران  در  مترو  توسعه  و همچنین  آن  توسعه  و 
کلانشهرها عنوان و تصریح کرد: همچنین نوسازی ناوگان 
تاکسی و ترویج موتورسیکلت های برقی به منظور کاهش 
مصرف بنزین و تبدیل چاه های کشاورزی از دیزلی به برقی از 

دیگر طرح هایی است که به شورای اقتصاد ارائه شده است.
مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت در ادامه 
با اشاره به این که تاکنون دو طرح توسط شورای اقتصاد به 
تصویب رسیده است، گفت: گازرسانی به سیستان و بلوچستان 
با هدف کاهش مصرف سوخت مایع در پنج نیروگاه به ارزش 
شش میلیارد دلار و همچنین ارتقای کارآیی موتورخانه  
هدف  با  تجاری  و  مسکونی، اداری  های  ساختمانی  های 
کاهش مصرف به میزان روزانه 13 میلیون متر مکعب گاز از 
طرح هایی است که توسط شورای اقتصاد به تصویب رسیده 
است که در طی 1۰ سال منجر به صرفه جویی در مصرف 

3.7 میلیارد متر مکعب گاز می شود.
سیفی با بیان این که ارتقای کارآیی موتورخانه ها برای 6۰۰ 
هزار موتورخانه در کل کشور اجرا خواهد شد، گفت: همچنین 
در قالب گازرسانی به سیستان و بلوچستان 28۰ هزار انشعاب 

به منازل مسکونی داده می شود.

وی همچنین با اشاره به این که سه طرح توسط کمیسیون 
داخلی شورای اقتصاد به تصویب رسیده و باید در صحن 
شورای اقتصاد مصوب شود، اضافه کرد: جایگزینی 17 هزار 
اتوبوس دیزلی با سی.ان.جی از جمله این طرح ها است 
که ارزش آن 1.8 میلیارد دلار است و دوره اجرای آن 42 
ماه است و منجر به صرفه جویی 4.3 میلیارد لیر نفت گاز 

می شود.
سیفی گازرسانی به باقیمانده شهرهای کوچک و روستاها از 
طریق سی.ان.جی به ارزش 6.1 میلیارد دلار و همچنین برقی 
کردن چاه های کشاورزی با سرمایه گذاری 1.6 میلیارد دلار از 
جمله طرح های تایید شده در کمیسیون فرعی شورای اقتصاد 
عنوان و خاطرنشان کرد: در طی اجرای این طرح حدود صد 
هزار چاه کشاورزی برقی می شوند که در کل دوره طی 2۰ 

سال 3۰ میلیارد لیتر نفت گاز صرفه جویی می شود.
صنایع به بهینه سازی مصرف انرژی اعتقاد ندارند

مدیر عامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت با اشاره به 
اهمیت اجرای این طرح ها در کاهش مصرف انرژی نسبت به 
عملکرد صنایع انتقاد و تصریح کرد: متاسفانه صنایع نه تنها 
نسبت به بهینه سازی در مصرف انرژی تمایلی ندارند بلکه 

اصرار دارند که با همین وضع موجود پیش بروند.
وی در ادامه با انتقاد نسبت به قیمت های اعلام شده 
درباره موتورهای برقی توسط برخی شرکت ها افزود: قیمت 
موتورهای برقی با باتری معمولی در بازار جهانی حدود 6۰۰ 
دلار و با باتری لیتیوم یونی حدود هزار دلار است و این 
درحالی است که قیمت های اعلام شده در داخل کشور بین 

1۰ تا 17 میلیون متفاوت است که منطقی نیست.
سیفی با بیان این که برای هر موتورسیکلت برقی ۵۰۰ 
دلار کمک می کنیم، خاطرنشان کرد: شهرداری اعلام کرده 
که در راستای توسعه استفاده از این نوع موتورسیکلت ها 
ایستگاه های سوخت گیری رایگان ایجاد و همچنین از ورود 
موتورسیکلت های معمولی به مرکز شهر جلوگیری می کند.

به گفته مدیر عامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت، 
آلایندگی موتورسیکلت ها بالاتر از خودروها است چرا که 
موتورسیکلت ها بدسوزی دارند و مصرف سوخت آن ها غیر 

استاندارد است.

هدف گذاری برای نصف شدن شدت مصرف انرژی
وی به اهمیت صرفه جویی در مصرف انرژی اشاره و اظهار 
کرد: عدم مصرف 11 کشور سازمان توسعه و همکاری های 
ابتدای دهه 7۰  از  اروپا  از کل مصرف   )oecd( اقتصادی 
تاکنون بیشتر بوده است. مدیر عامل شرکت بهینه سازی 
مصرف سوخت با تاکید بر این که یک دلار سرمایه گذاری در 
زمینه صرفه جویی در مصرف انرژی سه دلار بازگشت سرمایه 
در پی خواهد داشت گفت: شدت مصرف انرژی از متوسط ژاپن 
و فرانسه چهار برابر و از ترکیه چهار الی پنج برابر بیشتر است و 
این درحالی است که اگر مصرف انرژی در کشور با این شدت 
ادامه یابد تا سال 14۰۰ به نقطه سر به سری تولید و عرضه 
مصرف انرژی می رسیم و پس از آن به واردکننده انرژی تبدیل 
می شویم. سیفی به سیاست اصلاح الگوی مصرف که توسط 
مقام معظم رهبری ابلاغ شده اشاره و خاطرنشان کرد: طبق 
قوانین موجود تا پایان برنامه پنجم شدت مصرف باید به دو 
سوم ابتدا برنامه و تا پایان برنامه ششم به یک دوم ابتدای برنامه 
پنجم برسد. به عبارت دیگر در سال 1399 شدت مصرف 
انرژی باید نصف سال 1389 باشد که این کار بسیار سختی 
است. مدیر عامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت با اشاره 
به این که در راستای کاهش مصرف دو سیاست قیمتی و غیر 
قیمتی داریم، گفت: سیاست قیمتی اجرای قانون هدفمندی  
یارانه ها بود و سیاست غیر قیمتی اجرای سیاست های اصلاح 
الگوی مصرف است که متاسفانه تا سال گذشته مسکوت بود و 

مورد توجه قرار نگرفت.

صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان  اتحادیه  دبیر 
چیپس و اسنک ایران گفت: بر خلاف تصور عامه 
استفاده  روغن  از  اسنک  و  پفک  تولید  در  مردم 
نمی شود و برای درست کردن اسنک و پفک جای 

روغن داغ از هوای داغ استفاده می شود.
علی شریعتی  اسنک را به عنوان یک میان وعده دانست و 
اظهار کرد: در واقع اسنک، غلات حجیم شده بر پایه ذرت و 

محصولات فرآوری شده بر پایه سیب زمینی است.
پفک را سرخ نمی کنند

وی در خصوص شیوه تولید پفک اظهار کرد: پفک از 
ذرت حجیم شده و بلغور درست می شود و برخلاف تصور 
عامه مردم که در تولید پفک که از روغن استفاده می شود، 
باید گفت در تولید این محصول تنها مقدار کمی روغن 
آن هم روغن گیاهی به کار گرفته می شود. دبیر اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان چیپس و اسنک ایران ادامه 
داد: پفک از طرف دستگاهی مخصوص به وسیله تزریق 

هوای گرم تولید می شود.
پخته شده در هوای داغ یعنی چه؟

شریعتی در پاسخ به اینکه مفهوم معنی پخته شده در 
هوای داغ که در برخی محصولات درج می شود چیست، 
گفت: استفاده از هوای داغ یکی از شیوه های درست کردن 
اسنک و پفک است که این مساله تاثیر مستقیمی در 
سلامت محصول دارد. چرا که در عمل فرآوری به جای 

استفاده از روغن از هوای داغ استفاده می شود.
دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چیپس و 
اسنک ایران در خصوص افزودنی های اضافه شده در پفک 
اظهار کرد: تمامی افزودنی هایی که در تولید پفک بکار 
گرفته می شود، استاندارد و قانونی است و در تولید پفک 

1۰۰ درصد از رنگ طبیعی استفاده می شود.
صنعت اسنک و چیپس بیشترین تبلیغات را در 

بین صنایع غذایی دارند
اینکه صنعت اسنک و چیپس دارای  با اشاره به  وی 
بیشترین حجم تبلیغات در بین گروه صنایع غذایی هستند، 
اظهار کرد: البته در دنیا نیز همین وضعیت قابل مشاهده 
است و البته در مورد تبلیغات این صنعت سختگیری های 

زیادی نیز وجود داشته و روی نحوه آن نظارت می شود.
وسیع  تبلیغات  دلیل  اینکه  به  پاسخ  در  شریعتی 
محصولات اسنک و چیپس چیست و آیا ادعاهای مطرح 
شده در تبلیغات مبنی بر ارائه محصولات جدید توسط 
تولیدکنندگان صحت دارد یا خیر؟ توضیح داد: محصولات 
جدید در صنعت اسنک و چیپس معمولا در فناوری تولید 
آنها تغییراتی ایجاد شده است. به عنوان مثال در گروه 
چیپس محصول جدیدی عرضه می شود که تردتر است و یا 
چیپس های خانگی که به صورت صنعتی تولید شده اند. در 
فرآیند تولید این محصول سیب زمینی روغن کمتری جذب 

می کند ولی ترد می شود.

چیپس استاندارد در روغن غطه ور نمی شود
به گفته وی برخلاف تصور عامه مردم در تولید چیپس از 
روغن فراوان استفاده نمی شود و تنها در فرآیند تولید توسط 
دستگاه مخصوص مقدار کمی روغن با هوا بر چیپس اسپری 

می شود.
دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چیپس 
و اسنک ایران با بیان این که چیپس های غیر مجاز که 
در بسته بندی های شفاف در بازار عرضه می شوند بسیار 
مضر و سرطان زا هستند، گفت: تنها در تولید این گونه 
چیپس هاست که چیپس در روغن غوطه ور می شود اما در 

تولید چیپس های استاندارد روش تولید این گونه نیست.
در  چیپس   و  شده  حجیم  غلات  شریعتی  گفته  به 
سلفون های شفاف که تحت عنوان محصولات خانگی به 
صورت گسترده در بوفه های سینما و سوپرمارکت ها در حال 
توزیع است، بسیار مضر بوده و خطر سرطان زایی دارند که به 

هیچ وجه مصرف این محصولات به مردم توصیه نمی شود.
وی با اشاره به اینکه غلات حجیم شده و چیپس هایی 
که در سلفون های شفاف به فروش می رسند فاقد هرگونه 
استاندارد و پروانه بهداشتی هستند و هیچ گونه قیمت گذاری 
این  فروشندگان  کرد:  اظهار  ندارد،  وجود  آنها  روی  نیز 
محصولات غیر بهداشتی تنها به دنبال کسب سودهای 

کلان از مشتریان موقتی خود هستند.
دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چیپس 
و اسنک ایران افزود: هیچ نظارتی روی فرآیند تولید این 
محصولات وجود ندارد و به دلیل داشتن سلفون های شفاف، 
تابش نور خورشید روی آنها باعث می شود تا فعل و انفعلاتی 
در محصول داخل بسته بندی رخ دهد که در نهایت باعث 
اکسیده شدن روغن محصول شده و مصرف آن را بسیار مضر 

می کند و حتی خطر سرطان زایی نیز دارد.
و  شده  حجیم  غلات  از  نوع  این  اینکه  بیان  با  وی 
چیپس های غیراستاندارد عمدتا در مکان هایی همچون 
نان های  و حتی  برخی سوپرمارکت ها  بوفه های سینما، 
فانتزی به فروش می رسند، گفت: براساس تفاهم نامه ای که 
بین کانون انجمن های صنایع غذایی و سازمان غذا و دارو 
امضا شده باید روی این امکان نظارت بیشتری به وجود آید.

دبیر انجمن صنایع چینی ایران از ساخت چینی ایرانی در کشورهای اروپایی و 
توزیع آن با برندهای خارجی خبر داد.

محمدعلی دادرس با بیان این که سالانه ۵۰ هزار تن تولیدات چینی در کشور داریم، اظهار 
کرد: کارخانه های ایرانی از کیفیت های متوسط تا عالی در سطح دنیا تولید دارند.

وی با بیان این که برخی از کارخانه های ما از نظر کیفیت در دنیا حرف برای گفتن دارند، 
تصریح کرد: صادرات چینی ایران به دو طریق مستقیم و غیر مستقیم انجام می شود در 
روش غیر مستقیم با توجه به این که عمده صادرات ایران به کشورهای اطراف است و این 
کشورها بازار بزرگی ندارند معمولا محصولات مادر به مرزها جمع می شوند و در نهایت توسط 
صادرکنندگان مستقر در مرزها صادر می شود. دبیر انجمن صنایع چینی ایران افزود:  در حال 
حاضر تقریبا بر بازار آذربایجان، ارمنستان، عراق و افغانستان مسلط هستیم اما در کشورهای 

جنوبی مقداری اوضاع متفاوت است. چرا که برخی از صنعتگران ایرانی در امارات اقدام به ایجاد 
کارخانه کرده اند، جنس سفید را از ایران می گیرند و با مارک آن ها اقدام به تولید می کنند. 
دادرس با بیان این که بخشی از چینی ایران در کشورهای اروپایی تولید می شوند، گفت: در 
برخی کشورهای اروپایی تولیدکنندگان ایرانی جنس سفید را از ایران می گیرند و با برندهای 

کشورهای اروپایی چینی را تولید می کنند.  
وی درباره دلایل اقدام به تولید چینی ایران با برندهای خارجی تصریح کرد: به هر حال 
برخی از برندها در کشورهای اروپایی جا افتاده است. اما به مرور زمان تعطیل شده در حالی که 
آن ها نگذاشتند برند از بین برود بلکه تعدادی از تولیدکنندگان کشورهای دیگر را در این برندها 

جمع آوری کرده و اقدام به تولید می کنند.
 دبیر انجمن صنایع چینی ایران با بیان این که به دلیل غیر مستقیم بودن برخی از صادرات 
چینی ایران رقم دقیق صادرات این محصول قابل شناسایی نیست، اظهار کرد: مشکلات صنعت 
چینی به طور کلی مشکلات عمومی صنعت است اما مشکل خاص و حادی وجود ندارد.  
دادرس خاطرنشان کرد: به طور کلی جنس چینی با وعد ه های پنج تا شش ماهه به فروش 
می رسد بنابراین نقدینگی بالایی را برای تداوم کار تولیدکنندگان می طلبد اما بعضا کارخانه های 

کوچک به دلیل کمبود نقدینگی با مشکل مواجه می شوند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
بازار مسکن دیگر بازار پر سودی
 برای سرمایه گذاران نیست 

معاون وزیر راه و شهرسازی در امور مسکن و ساختمان گفت: طرح هایی مثل 
وام خرید مسکن که در حال حاضر مطرح است، می تواند تاحدودی نگرانی های 
مردم را کاهش دهد، بدین ترتیب می توان توقع داشت که سازندگان هم اطمینان 

بیشتری به حوزه مسکن پیدا کنند. 
حامد مظاهریان، معاون وزیر راه و شهرسازی درباره وضعیت بازار مسکن اظهار کرد: این 

بازار دیگر بازار پر سودی برای سرمایه گذاران نخواهد بود. 
وی افزود: سیاست هایی که دولت در نظر دارد و طرح هایی مثل وام خرید مسکن که در 
بانک مرکزی مطرح است می تواند تحرک را به این بازار بازگرداند و تا حدودی نگرانی های 

مردم را کاهش دهد. 
معاون وزیر راه و شهرسازی در امور مسکن و ساختمان با بیان اینکه بدین ترتیب می توان 
توقع داشت که سازندگان اطمینان بیشتری به حوزه مسکن پیدا می کنند تصریح کرد: 

سیاست های تولید مسکن هم در این میان می تواند به این بخش کمک کند. 
مظاهریان گفت: اگر بتوان دست خریداران را هم باز کرد تا بتوانند راحت تر اقدام به خرید 
کنند، در کنار سیاست های تولید مسکن و قیمت های متوازن می توان گفت تعادلی بوجود 

می آید که نهایتا به صورت مکمل عمل خواهد شد. 
وی در پایان خاطر نشان کرد: نتایج مذاکرات هسته ای تاثیر خاصی در روند بازار مسکن 

نخواهد داشت.

کم درآمدترین شهر ایران کجاست؟

بر اساس آمار مرکز ایران، تهران به عنوان پردرآمدترین استان و مرکزی به 
عنوان کم درآمدترین استان کشور شناخته شده است.

بر اساس آخرین آمار مرکز آمار ایران که در سال 1۳9۲ اعلام شده است، استان تهران با 
متوسط درآمد ماهیانه حدودا ۲ میلیون و 4۰۰ هزار تومان بیشترین درآمد متوسط ماهیانه 
و استان مرکزی با درآمد ماهیانه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، کمترین متوسط درآمد 

ماهیانه یک خانوار شهری را در سال 1۳9۲ به خود اختصاص داده است.
همچنین بر اساس این آمار هزینه زندگی هر خانوار تهرانی ۲ میلیون و ۲8۰ هزار تومان 
است و هر خانوار در استان مرکزی ماهیانه یک میلیون و ۳84 هزار تومان هزینه می  کنند.

متوسط درآمد اظهار شده ماهیانه یک خانوار شهری کشور در سال 1۳9۲، حدود یک 
میلیون و 7۰۰ هزار تومان بوده که نسبت به سال 1۳91، ۲۲.۳ درصد افزایش داشته است. 
۵۳.۳ درصد این درآمدها از محل درآمدهای متفرقه، ۳۰ درصد از مشاغل مزد و حقوق 

بگیری و 16.7 درصد از محل مشاغل آزاد تامین شده است.
بررسی متوسط درآمد سالانه خانوارهای شهری، بر اساس فعالیت اصلی محل کار 
سرپرست خانوار نشان می  دهد، خانوارهایی که فعالیت اصلی محل کار سرپرست آن ها، 
»بهداشت و مددکاری اجتماعی« است با درآمد اظهار شده ماهیانه ۳ میلیون و 1۵4 هزار 
تومان در سال، بیشترین درآمد و خانوارهایی که فعالیت اصلی محل کار سرپرست آن ها 
»خانوارهای معمولی دارای مستخدم« است، با درآمد اظهار شده ماهیانه 971 هزار تومان 

کم ترین درآمد را در سال 1۳9۲ داشته اند.

صادرات گل با وانت!

رییس پایانه صادرات گل و گیاه گفت: صادرات گل و گیاه به شکل زمینی 
و با وانت های بدون یخچال است که اساسا اسم این کار را نمی توان صادرات 

گذاشت. این کار جز خرابکاری و از بین بردن نام صادرات چیز دیگری ندارد.
سید جلال عجایبی درباره آخرین وضعیت پایانه صادراتی گل و گیاه توضیح داد: پایانه 
صادراتی گل و گیاه در همان وضعیت قبلی خود است. برای به نتیجه رساندن این پایانه 
تلاش می کنیم اما دستگاه های اداری پاسخگو نیستند. تاکنون با وزارت صنعت، معدن و 

تجارت و وزارت جهاد کشاورزی مذاکراتی داشتیم ولی هیچ کدام جوابگوی ما نبوده اند.
وی ادامه داد: از یک سال و نیم گذشته به دنبال تسهیلاتی هستیم که از طرف معاون 

وزیر تایید شده اما هنوز به نتیجه نرسیده است.
رییس پایانه صادرات گل و گیاه اضافه کرد: در حال حاضر بهترین فرصت را برای 
صادرات گل و گیاه به کشورهای عربی و آسیای میانه داریم ولیزیرساخت ها برای صادرات 

فراهم نشده است.
عجایبی درباره وضعیت صادرات گل و گیاه تصریح کرد: صادرات گل و گیاه شرایط 

مطلوبی ندارد چرا که با امکانات فعلی کسی نمی تواند گل و گیاه صادر کند.
وی با اشاره به مهمترین موانع برای صادرات گل و گیاه ادامه داد: نبودن تمرکز تولید از 
مهمترین مشکلات است. تمام مراحل تولید گل و گیاه از تولید، توزیع، آماده سازی و صارات 
باید به صورت متمرکز انجام شود اما در شرایط فعلی هیچ صادرکننده ای با ریسک های 

بی مورد و نوسانات قیمت که به دلیل دلال بازی ایجاد می شود امکان صادرات ندارد.
رییس پایانه صادرات گل و گیاه با انتقاد از حضور واسطه ها در صادرات گل و گیاه 
گفت: در این شرایط عده ای واسطه سود می برند، تولیدکنندگان متضرر می شوند و عملا 

صادراتی هم وجود ندارد.
عجایبی درباره نحوه انجام صادرات گل و گیاه عنوان کرد:  صادرات گل و گیاه ما به 
صورت مرز به مرز انجام می شود ما حدود ۵۰ میلیون دلار است که تمام این محصولات 

گل و گیاه آپارتمانی و فضای سبز هستند.
بخه گفته وی صادرات گل و گیاه کاملا زمینی انجام می شود و هنوز صادرات هوایی به 

شکل درست راه اندازی نشده است.
رییس پایانه صادرات گل و گیاه اضافه کرد: تمام این موارد به زیرساخت های برمی گردد 
ما در بخش های دیگر از جمله سبزی و صیفی، میوه و تره بار و خشکبار با کمبود و ضعف 

در پایگاه صادراتی روبرو هستیم.

3 اقتصادی

دو راهی حساس در جاده دخانیات؛
 واردات یا قاچاق؟

اکنون که بیش از شش ماه از اعلام صفر کردن واردات سیگار حاوی توتون تا 
پایان سال آینده توسط صاحب منصبان دخانیاتی کشور می گذرد، گویی که هنوز 
اندر خم همان کوچه واردات سیگاریم و نه تنها مسیر اندکی تغییر نکرده بلکه 

واردات سیگار حاوی توتون بیش از 36 درصد رشد داشته است.
بر اساس برنامه پنجم توسعه دولت موظف شده تا پایان سال آینده واردات سیگار را به صفر 

برساند اما تغییر چندانی در مسیر این تصمیم دیده نمی شود.
سرپرست مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات کشور در تیر امسال اعلام کرده بود که از 
واحدهای سیگارسازی داخلی خواسته ایم تا برنامه های خود را برای افزایش تولید ارائه دهند و 

همچنین از ظرفیت های خالی موجود دراین صنعت به میزان کامل استفاده شود.
به گفته رمزی ظرف ۲.۵ ماه اخیر برای تولید شش میلیارد و ۵74 میلیون نخ سیگار مجوز 
عاملیات صنعتی صادر شده است. البته رقم واقعی جوازهای تاسیس صادر شده برای تولید 

سیگار ۵4 میلیارد نخ بوده که عمده آن مربوط به تولید برای صادرات است.
در همین حال این مرکز از هشت واحد تولید سیگار که واردات هم داشته اندف تعهد گرفته 
تا این شرکت ها تا پایان سال آینده واردات خود را به صفر برسانند. واردات این هشت شرکت 
حدود 9 میلیارد نخ برآورد می شود.بر اساس اطلاعات منتشره در حال حاضر 9 تولیدکننده 
و 1۵ واردکننده رسمی سیگار در کشور فعالند که از این تعداد شرکت چهار شرکت هم 
تولیدکننده و هم واردکننده سیگار هستند.با تمامی اقداماتی که سرپرست مرکز برنامه ریزی و 
نظارت بر دخانیات کشور عنوان کرده است، بر اساس آخرین آمار گمرک در هشت ماهه سال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته وزن واردات سیگار حاوی توتون بیش از ۳6 درصد 
رشد داشته است.همچنین در آبان امسال واردات سیگار نسبت به آبان سال گذشته افزایش 
91 درصدی را تجربه کرده است.طبق اعلام سرپرست مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات 
کشور واردات سیگار کشور سالانه 1۳ میلیارد نخ است، از سوی دیگر ادعا می شود که مجوز 
برای تولید بیش از شش میلیارد سیگار جدید صادر شده است، پس چگونه ممکن است که 
در عین افزایش تولید، واردات با روند افزایشی ادامه دارد؟اما به نظر می رسد همین صفر شدن 
واردات سیگار نیز تبعات خود را خواهد داشت که قطعا مقابله با آن بسیار سخت است. چراکه 
بسیاری از مصرف کنندگان دخانیات کشور از کیفیت سیگارهای تولید داخل راضی نیستند 
و ترجیح می دهند پول بیشتری داده و سیگار وارداتی تهیه کنند.این در صورتی است که 
اگر واردات سیگار به طور کامل ممنوع شود، قطعا بستری را برای سودآوری هر چه بیشتر 
قاچاق سیگار فراهم می شود و به دنبال آن یک نوسان عجیب احتمالی در قیمت ها!طبق اعلام 
مسئولان در حال حاضر 6۲ درصد از مصرف سیگار کشور از طریق تولیدات داخلی تامین 
می شود و سهم قاچاق در بازار داخلی ۳۳ درصد است که با برنامه ریزی انجام شده این سهم تا 
پایان سال آینده باید نصف شود. که به نظر می رسد که با توجه به این شکل واردات، به شکاف 
بین قطع واردات و کاهش قاچاق رسیده ایم لذا در نهایت باید تصمیم گرفت واردات یا قاچاق؟

ورود آرام هدفمندی یارانه به دور تازه ای از کسب درآمد و هزینه؛

خبرخوش برای نیازمندان آخرین نرخطلا در ایران 

4,420,000یک مثقال طلا

1,020,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,960,000سکه بهار آزادی

9,970,000سکه امامی

4,990,000نیم سکه

2,720,000ربع  سکه

1,730,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

20636,435,000 تیپ 5

206SD37,565,000وی 8

GLX 405 26,۷50,000پژو

SLX 405 29,660,000پژو

ELX 39,795,000پژو پارس

34,500,000پژو پارس سال

E2 90 36,365,000تندر

LX 32,915,000رانا

TU5 32,000,000رانا 

LX 29,۷54,000سمند

LX EF۷ 29,880,000سمند

ELX 35,650,000سورن

قیمت بازارنام خودرو

300 S 74,600,000زوتی

16,920,000سایپا کارا 151

19,9۷5,000سایپا 111

19,800,000سایپا 131

19,925,000سایپا 132

SX 23,810,000سایپا تیبا

قیمت بازارنام خودرو

31۵ MVM38,403,000

۵3۰ MVM42,682,000

MVM X3365,200,000

MVM X3371,500,000 جدید اتومات

MVM11۰21,950,000 چهار سیلندر

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت مطرح کرد؛

ازسال1404واردکنندهانرژیمیشویم

آگهی افراز 
نظر به اینکه علی منصوری  ازمالکین  پلاک 1۰۲۵4/۲4 اصلی بخش یک 
ثبت قم تقاضای افراز سهم خود و صدور سند مالکیت افرازی را  نموده   اند و فلذا 
بدینوسیله اعلام میگردد جهت انجام عملیات  افراز نماینده و نقشه بردار این اداره 
روز یک شنبه مورخه9۳/1۰/14 از ساعت 9 الی 1۲ در محل وقوع ملک پیام نور 
11 میشوند  با توجه به دسترسی به نشانی سایرمالکین مشاعی از کلیه مالکین 
مشاعی دعوت میگردد درموعد مذکور درمحل حضور بهم  رسانید تا حقی از شما 

تضییع نگردد ضمنا عدم حضور شما مانع از افراز نخواهد بود .
کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

اسنک و پفک چگونه تهیه می شوند؟

دبیر انجمن صنایع چینی خبر داد

تولیدمحصولاتچینیایران
بابرندهایاروپایی

دوشنبه -هشتم دیماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3617



ورزشی 4

 نگرانی های کی روش را برطرف کردیم؛

کفاشیان: تغییراتی در بدنه فدراسیون فوتبال 
خواهیم داشت

رئیس فدراسیون فوتبال در رابطه با جلسه با کارلوس کی روش در کمپ تیم های 
ملی گفت که نگرانی های تیم ملی را برطرف کردیم.

 علی کفاشیان در حاشیه تمرین تیم ملی در مورد جلسه اش با کارلوس کی روش اظهار 
ــی از اردوی آفریقای جنوبی داد و در خصوص  ــه کی روش گزارش ــت: در این جلس داش
برنامه های سفر تیم ملی به استرالیا صحبت هایی انجام دادیم. کی روش کمی در رابطه با 
اعزام تیم ملی به استرالیا نگران و ناراحت بود که با صحبت هایی که انجام دادیم نگرانی های 

او را برطرف کردیم و از دلش درآوردیم.
وی در مورد اینکه آیا کی روش از حضور نداشتن مهرداد پولادی در تیم ملی ناراحت است، 
تصریح کرد: بله او ناراحت است و خواسته اش این است که تیم ملی با تمام قوا به استرالیا 
برود اما امکانات ما در حال حاضر همین است و کی روش باید با همین امکانات بسازد. طبق 
قوانین و مقررات اگر پولادی اجازه داشته باشد می تواند در اختیار تیم ملی باشد و در غیر 

این صورت این اتفاق نخواهد افتاد.
رئیس فدراسیون فوتبال در مورد اینکه سروش رفیعی با تیم ملی تمرین می کند گفت: این 
بازیکن همراه تیم ملی تمرین می کند ولی مجوز بازی در تیم ملی را ندارد و اگر مجوز پیدا 

نکند نمی تواند همراه تیم ملی راهی استرالیا شود.
کفاشیان در پاسخ به این سوال مبنی بر اینکه آیا مشکل تهیه بلیت کاروان اعزامی تیم 
ملی به جام ملت های آسیا حل شده است یا نه گفت: مشکل بلیت نداشتیم و در حال تهیه 
بلیت هستیم. مشکل ما در نقدینگی بود که در این زمینه با آژانس هواپیمایی صحبت هایی 

خواهیم کرد تا مشکل حل شود.
وی در خصوص اینکه از لیست نهایی کارلوس کی روش برای جام ملت های استرالیا راضی 
است، خاطرنشان کرد: مسئول لیست تیم ملی کی روش است و اگر او راضی باشد ما نیز 
راضی هستیم. من دخالتی در لیست و یا فرد ندارم و نخواهم داشت. کی روش قصد دارد در 

جام ملت های آسیا نتیجه بگیرد و قطعا بهترین ها را انتخاب می کند.
رئیس فدراسیون فوتبال در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه حسین هدایتی قول داده است 
به تیم ملی کمک کند افزود: من چیزی در این رابطه نشنیدم و ایشان قولی ندادند اما اگر 

کمکی شود از او تشکر می کنیم.
کفاشیان در مورد اینکه در لیست ۵۰ نفره برای اعزام به استرالیا چه کسانی حضور دارند 
یا چه افرادی حذف شده اند، گفت: در این رابطه چیزی نمی دانم و این چه سوالی است که 
می پرسید؟ این موضوع را مسئول روابط بین الملل و دبیرخانه می دانند و من وقت نمی کنم 
ببینم چه کسانی حضور دارند. وی درباره اظهارات سردار کمالی مبنی بر اینکه اگر فدراسیون 
فوتبال درخواست دهد اجازه حضور بازیکنان سرباز در تیم ملی را می دهند، تصریح کرد: اگر 
مجوز دهند بازیکنان را به استرالیا می بریم ولی اگر مجوز ندهند این اتفاق نمی افتد. کفاشیان 
در خصوص اینکه گفته می شود مهرداد پولادی قرار است از قطر راهی استرالیا شود گفت: 
مشکل پولادی قانونی حل نشده و قطعا نمی تواند تا زمانی که مجوز بازی نداشته باشد در 
تیم ملی بازی کند. اگر پولادی مجوز نداشته باشد نمی توانیم از او استفاده کنیم. کی روش در 
این زمینه تدارکات خود را دیده و اگر بازیکنان سرباز به استرالیا اعزام نشوند جایگزینی برای 
آنها پیدا خواهد کرد. این بازیکنان به لحاظ فنی خوب هستند اما اگر نظام وظیفه اجازه ندهد 
ما نیز نمی توانیم به استرالیا برویم! کفاشیان ادامه داد: هم ما و هم وزارت ورزش و جوانان نامه 
داده ایم و می دانم سردار کمالی و همه تلاش می کنند که به تیم ملی کمک کنند. موانعی در 
این راه وجود دارد که طبق قوانین اگر برطرف شود به تیم ملی کمک می شود. وی در پاسخ 
به این سوال که چرا کارلوس کی روش اجازه مصاحبه بازیکنان با خبرنگاران را نمی دهد و آیا 
او از فدراسیون فوتبال ناراحت است، گفت: کی روش این تصمیم را گرفته اما او از فدراسیون 
فوتبال ناراحت نیست. رئیس فدراسیون فوتبال در مورد اینکه در اظهار نظری گفته بودید 
که شاید در صورت حذف تیم ملی در مرحله گروهی کی روش حفظ شود و آیا اکنون نیز 
به این مسئله اعتقاد دارید، گفت: ما به نتیجه کار و عملکرد کی روش نگاه می کنیم. با تغییر 
دادن نمی توانیم کار را پیش ببریم. ما به امکاناتی که برای مربی در نظر گرفته می شود نگاه 
می کنیم. اگر شما بخواهید با خودرو و یا هواپیما به جایی بروید مسلما با خودرو دیرتر به 
مقصد می رسید. کفاشیان تصریح کرد: وقتی ابزار فراهم باشد مربی بیشتر می تواند کمک 
کند رقیبان ما در جام ملت های آسیا تدارکات زیادی دیده اند. ما برای تغییر کادر فنی نظر 
بازیکنان و حتی خود کادر فنی را جویا می شویم و سپس تصمیم  می گیریم. از نظر من 
کی روش می تواند موقعیت خود را حفظ کند و تا جام جهانی بعدی حضور داشته باشد. وی 
در خصوص اینکه پس چرا کی روش در گفت وگویی مدعی شده که قصد دارند برخوردی 
که با نلو وینگادا شد با او انجام دهند، گفت: این استنباط کی روش بوده و حتما صحبت هایی 
با او انجام شده و مصاحبه هایی دیده که چنین صحبتی انجام داد. کی روش ۵، 6 ماه است 
که حقوق دریافت نکرده و می داند پول فدراسیون فوتبال در فیفا بلوکه شده است. او این 
مسائل را می داند و با ما همکاری می کند. او اعلام نکرده که اگر پولم را ندهید کار نمی کنم. 
رئیس فدراسیون فوتبال درباره تغییرات در فدراسیون فوتبال و برکناری مهدی محمدنبی 
و هادی آیت اللهی گفت: ما یکسری تغییرات در بدنه فدراسیون فوتبال خواهیم داشت اما 
مشخص نشده چه کسانی تغییر خواهند کرد. ممکن است افرادی که از آنها نام برده شده، 

تغییر کنند و ممکن است افراد دیگری باشند.

امیر غفور به ژاپن می رود؟

پس از پیوستن سعید معروف به زنیت کازان روسیه، حالا خبر از جدی شدن 
پیشنهاد باشگاه تروی ژاپن برای جذب امیر غفور به میان آمده است.

سعید معروف کاپیتان تیم ملی والیبال ایران تا دو هفته دیگر در ترکیب تیم زنیت کازان 
روسیه قرار می گیرد. به دنبال این خبر حالا پیشنهادی از باشگاه تروی ژاپن برای جذب 
امیر غفور به میان آمده است. امیر غفور با ۲۲ سال سن یکی از مهره های موثر تیم ملی 

والیبال ایران است که در حال حاضر در باشگاه متین ورامین بازی می کند.
خبر پیشنهاد باشگاه تروی در حالی مطرح می شود که پیش از این نیز از باشگاه های 
برشا ایتالیا، فنر باغچه ترکیه و شانگهای چین پیشنهاد بازی برای بازیکنانی چون محمد 

موسوی، مجتبی میرزاجانپور و فرهاد قائمی مطرح شده بود.

با رضایت باشگاه شهرداری ارومیه؛

انتقال سعید معروف به زنیت کازان قطعی شد

کاپیتان تیم ملی والیبال ایران با دریافت رضایتنامه از باشگاه شهرداری ارومیه 
به طور قطعی به باشگاه زنیت کازان روسیه می رود.

 مدیرعامل باشگاه شهرداری ارومیه در فدراسیون والیبال حاضر شد و کتبا رضایتنامه 
سعید معروف را صادر کرد. بر این اساس پاسور ملی پوش ایران به عنوان بازیکن آزاد اعلام 
ــد تا مشکلی برای پیوستن او به تیم زنیت کازان روسیه وجود نداشته باشد. معروف  ش
طی چند روز آینده به روسیه سفر می کند تا رسما با کادر فنی تیم زنیت کازان مذاکره و 
قراردادش را امضا کند. رقم قرارداد سعید معروف یک میلیون یورو برای دو فصل عنوان 

شده است.

رئیس هیئت ورزش های رزمی استان قم خبر داد
معرفی برترین های مسابقات هنرهای فردی رزمی

رئیس هیئت ورزش های رزمی استان قم گفت: نفرات برتر مسابقات هنرهای 
فردی رشته رزمی در پایان رقابت مدعیان شرکت کننده در 3 رده سنی معرفی 

و تجلیل شدند.
جواد محمدزاده اظهار کرد: این دوره از مسابقات هنرهای فردی رزمی قم در سه رده 
سنی به میزبانی باشگاه ورزشی پارس واقع در خیابان شهدای هفتم  تیر قم برگزار شد و 

سرانجام نفرات برتر معرفی شدند.
وی ادامه داد: رقابت های هنرهای فردی رزمی قهرمانی استان قم در رده سنی نوجوانان، 
ــده بود و این پیکارها در سطحی خوب، جذاب و  ــالان برنامه ریزی ش جوانان و بزرگس

تماشایی بین شرکت کنندگان برگزار شد و برترین های خود را شناخت.
ــتان قم افزود: این هیئت با هدف رشد و گسترش  رئیس هیئت ورزش های رزمی اس
ــبک ها و رشته های مختلف زیرمجموعه هیئت ورزش های رزمی در  بخش قهرمانی س
کنار اعزام های متنوع به مسابقات کشوری، در طول سال مسابقات استانی مختلف نیز 

برنامه ریزی کرده و برگزار می کند.
ــنی در مسابقات استانی ادامه داد:  ــاره به حضور رزمی کاران تمام رده های س وی با اش
ــبک ها و رشته های مختلف در حالی انجام  ــتان در س برگزاری رقابت های قهرمانی اس
می شود که مربیان ما در تمام رشته ها علاوه بر قهرمان پروری برای شناخت استعدادهای 

بالقوه این ورزش جذاب و پرطرفدار تلاش می کنند.
ــته های مختلف نظیر ووینام،  محمدزاده تصریح کرد: در هیئت ورزش های رزمی رش
جوجیتسو، کوبودو و چند سبک دیگر فعال هستند، اما این بار رقابت های قهرمانی قم با 
برنامه ریزی کمیته هنرهای فردی هیئت ورزش های رزمی به انجام رسید و برترین های 

خود را شناخت.
ــابقات و در رده سنی نوجوانان علیرضا برزکار به مقام  ــد: با پایان این مس وی یادآور ش
نخست و عنوان قهرمانی دست پیدا کرد، در حالی که در این رده سامان حبیبی موفق 
به کسب مقام نایب قهرمانی شد و عرفان عسگری نیز رتبه سوم این دوره از رقابت ها را 

کسب کرد.
رئیس هیئت ورزش های رزمی استان قم خاطرنشان کرد: در رده سنی جوانان این دوره 
از رقابت ها نیز حمید زنگنه به مقام قهرمانی دست پیدا کرد و نشان طلا گرفت، در حالی 
که مهدی بیات به مقام نایب قهرمانی بسنده کرد و مقام سوم این رده سنی به مهدی 

محمدجانی رسید.
وی خاطرنشان کرد: در رده سنی بزرگسالان مسابقات هنرهای فردی رزمی در استان 
قم مجید خان عینی برتر از دیگر رقبای خود ظاهر شد و عنوان قهرمانی را به دست آورد، 
ضمن اینکه در این رده سنی داود محمدجانی نایب قهرمان شد و سیدمحمد حسینی 

به مقام سوم قناعت کرد.
محمدزاده گفت: سطح این رقابت ها بالا بود و نفرات مستعد و توانمندی شناسایی شدند 
تا در صورت اعزام تیم هیئت ورزش های رزمی قم به مسابقات هنرهای فردی رزمی کشور 

بتوانیم یک تیم خوب و آماده را به مصاف حریفان اعزام کنیم.

 پس از حضور در 1۲ بازی برای صبا؛

قراداد مهدی زاده با صبای قم فسخ شد
 احمد مهدی زاده هافبک کناری تیم  صبای قم با فسخ توافقی قرارداد از 
این تیم جدا ش�د تا پس از 12 بازی با صبا در لیگ برتر به کار خود در قم 

پایان دهد.
ــه پیش از آغاز لیگ  ــدی زاده بازیکن مازندرانی تیم صبای قم ک ــید احمد مه  س
چهاردهم از ملوان انزلی به صبای قم پیوسته بود با فسخ توافقی قراردادش به طور 

رسمی از این تیم جدا شد.
ــوی  مهدی زاده که پیش از این بابت فرصت کمی که برای حضور در میدان از س
کادر فنی در اختیار وی قرار داده می شد اظهار نارضایتی کرده و در محافل ورزشی از 

جدایی از صبا در نیم فصل سخن گفته بود سرانجام قم را ترک کرد.
وی در 17 بازی صبا در لیگ بر تر فوتبال، در 1۲ مسابقه برای این تیم  به میدان 
رفت که این تعداد مسابقه شامل 7 بازی به عنوان بازیکن ثابت و ۵ بازی به عنوان 

بازیکن جانشین بود.
مهدی زاده در این تعداد مسابقه برای صبا گلی به ثمر نرساند اما، یک پاس گل در 
دیدار برابر نفت مسجد سلیمان در قم به هم تیمی اش داد و در مجموع مهره ای موثر 

برای صبا به شمار می رفت.
ــد که در ۳ بازی اخیر صبا در لیگ بر تر 9۰  ــرایطی از صبا جدا ش مهدی زاده در ش
دقیقه در ترکیب تیمش بود و به نظر می رسد عاملی جز یافتن فرصت بیشتر برای 
حضور در میدان در جدایی وی دخیل بوده و ممکن است وی به دلیل شرایط مالی 

بهتر صبا را ترک کرده باشد.
بازیکن فصل گذشته تیم فوتبال ملوان که در ۲۳ مسابقه برای ملوان به میدان رفته 
بود یکی از بازیکنان خوب و تاثیر گذار تیمش به حساب آمده و از ارکان موفقیت های 

فصل گذشته این تیم در دوره سیزدهم لیگ بر تر فوتبال بود.

در وزن 46 کیلوگرم؛

نوجوان طلایی کشتی فرنگی قم
 به تیم ملی دعوت شد

س�رمربی تیم کش�تی فرنگ�ی نوجوانان اس�تان ق�م از دع�وت یکی از 
فرنگی کاران طلایی این تیم به اردوی تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان خبر 

داد.
روح الله میکائیلی اظهار کرد:  امسال در مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی نوجوانان 
ــبختانه ۲ طلای این رقابت ها به ۲ تن از  ــور 1۰ مدال طلا توزیع شد که خوش کش

استعدادهای ناب و توانمند کشتی قم اختصاص پیدا کرد.
وی ادامه داد: سطح رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی نوجوانان کشور بسیار بالا بود 
چون تمام استان های شرکت کننده در این مسابقات بهترین های خود را به میدان 
آورده بودند و همگی با به کار گرفتن تمام توان خود مدعی عضویت در تیم ملی بودند.

سرمربی تیم کشتی فرنگی نوجوانان استان قم افزود: تیمی متشکل از 1۰ کشتی گیر 
به نمایندگی از هیئت کشتی قم راهی رقابت های قهرمانی نوجوانان کشور شده بود 
در حالی که ما در ۲ وزن صاحب نشان طلا شدیم و در ۳ وزن عنوان پنجمی کشور 

را کسب کردیم.
وی یادآور شد: البته اگر کمی خوش شانس بودیم و برخی اشتباهات فنی از سوی 
ــتباهات داوری رخ نمی داد قطعا یک طلا و  کشتی گیران قم و همچنین بعضی اش
حداقل ۲ مدال برنز دیگر کسب می کردیم و بدین ترتیب جمع مدال های تیم قم به 

۵ مدال می رسید.
میکائیلی خاطرنشان کرد: به هر حال از اینکه ۲ استعداد ناب کشتی قم توانستند 
ــحالم و خوشحالی مضاعف من به  ــیار خوش مدال طلای این رقابت ها را بگیرند بس
خاطر این است که اکنون این عزیزان از سوی کادر فنی تیم ملی به اردوی تیم ملی 

نوجوانان دعوت شده اند.
وی یادآور شد: محمدجواد رضایی در وزن 46 کیلوگرم دارنده مدال طلای مسابقات 
کشتی فرنگی رده سنی نوجوانان کشور برای استان قم است و به واسطه کسب این 
مدال و همچنین درخششی که در ۲ سال اخیر در رقابت های کشوری و اردوهای تیم 

ملی دارد قطعا شایسته کسب مدال از میادین برون مرزی نیز هست.
سرمربی تیم کشتی فرنگی نوجوانان استان قم بیان کرد: رضایی سال گذشته نیز 
عضو تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان کشورمان بود اما در کنار یک هم استانی دیگر 
خود یعنی علیرضا نجاتی قرار داشت و نجاتی به جای وی به مسابقات قهرمانی جهان 

اعزام شد.
وی ابراز کرد: اکنون قرار است نخستین اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی فرنگی 
نوجوانان به منظور شناسایی بهترین های این رده سنی برای اعزام به مسابقات کشتی 
ــال ۲۰1۵ برگزار شود و محمدجواد  ــیا و جهان در س فرنگی قهرمانی نوجوانان آس

رضایی در وزن 46 کیلوگرم در اردوی تیم ملی حضور می یابد.
میکائیلی یادآور شد: رضایی در سال جاری سابقه همراهی تیم ملی کشتی فرنگی 
نوجوانان کشورمان در مسابقات بین المللی را نیز دارد و با توجه به اینکه در ۲ سال 
ــیده یکی از بخت های اصلی اعزام به  ــور درخش ــابقات نوجوانان کش متوالی در مس

مسابقات جهانی و آسیایی است.

تیم فوتسال قم درگیر حاشیه ها؛

ماهان تندیس؛ از زمزمه استعفای رعدی تا حمایت هیئت مدیره
 تیم فوتسال ماهان تندیس قم در 2 بازی آغازین نیم 
فصل دوم لیگ بر تر فوتس�ال، مغلوب شده است و به 
نظر می رسد حواشی دست بردار این تیم نیست گرچه 

این باشگاه اخیرا تصمیمات جدیدی اتخاذ کرده است.
ماهان تندیس که مسابقات لیگ بر تر را با 7 برد پی در پی 
ــاز کرد، پس از چند نتیجه نامطلوب با توافقی دو جانبه با  آغ
امیر شمسایی قطع همکاری کرد و پس از کش و قوس های 
فراوان، در نیم فصل دوم علیرضا رعدی را به عنوان مربی جدید 

خود معرفی کرد.
اما رعدی در مدت کوتاه حضورش در قم نتوانسته با شرایط 
ــد مشکلات حاشیه ای و  این تیم کنار بیاید و به نظر می رس
برخی اظهار نظر ها و مداخله جویی ها طاقت او را سر آورده و 
این مربی کهنه کار در آستانه جدایی زودهنگام از تندیسی های 

قم قرار گرفت.
شنیده های حاکی از این است که علیرضا رعدی در گفتگو با 
مسئولان باشگاه ماهان تندیس استعفای شفاهی خود را اعلام 
ــابقات روی نیمکت ماهان  کرده بود و حضورش در ادامه مس
ــت گرچه ماهان تندیس  تندیس در هاله ای از ابهام قرار داش

اعلام کرد که وی با قدرت به کار خود ادامه می دهد.
واکنش رعدی به خبر خروجش از ماهان تندیس

ــت ماهان برابر میثاق تهران در هفته پانزدهم  پس از شکس
لیگ بر تر، زمزمه هایی مبنی بر پایان دوران کوتاه حضور رعدی 

به گوش رسید.
ــویی عنوان شد رعدی از سمت خود استعفا داده است  از س
ــید در حالی  ــوی دیگر هم خبر از برکناری رعدی رس و از س
که این اخبار از سوی رعدی و یا مسئولان باشگاه مورد تایید 

قرار نگرفت.
ــرمربی تیم ماهان تندیس قم در همین  علیرضا رعدی س
زمینه  با بلاتکلیف خواندن خود اظهار کرد: نه به من گفته اند 
که در تیم هستی و نه گفته اند که نیستی و من منتظر خبر 
ــتم اما این را بگویم که اگر فکر می کنند شرایط  باشگاه هس
خوب نیست من مشکلی برای جدایی ندارم و از تیم می روم 
ضمن اینکه خودم هم در این دو هفته حاشیه های زیادی دیدم 

که با این شرایط نمی توانم بمانم.
تکذیب سرمربیگری توسط غیاثی

سید وحید غیاثی مربی تیم فوتسال ماهان تندیس نیز که به 
نظر می رسد آچار فرانسه ماهان تندیس برای مواقعی است که 
این تیم سرمربی ندارد در واکنش به زمزمه ها مبنی بر سرمربی 

بودن وی تا پایان فصل گفت: چنین مسئله ای صحت ندارد و 
علیرضا رعدی سرمربی تیم است.

وی افزود: حتی اگر ایشان هم از تیم جدا شود هیچ قصدی 
مبنی بر قبول سرمربیگری ماهان تندیس ندارم و به عنوان 

مربی تا زمانی که بخواهند در خدمت ماهان تندیس هستم.
حمایت هیئت مدیره از رعدی

ــت این  ــگاه ماهان تندیس پس از شکس هیئت مدیره باش
ــه داد تا ضمن بررسی  تیم برابر میثاق تهران تشکیل جلس
ــکاری رعدی را  ــاع و احوال این تیم، وضعیت ادامه هم اوض
نیز مورد بررسی قرار دهد. نتیجه نهایی جلسه هیئت مدیره 
ــائلی که عنوان شده بود، ادامه  ماهان تندیس بر خلاف مس
همکاری رعدی با ماهان بود. این تصمیم منطقی و عقلانی 
ــرایط فعلی، سبب شد از ریختن آب به  ماهان تندیس در ش
آسیاب دیگران جلوگیری شده و اگر هر تصمیمی غیر از این 
اتخاذ می شد، معنایی جز عدم ثبات مدیریت در باشگاه ماهان 
تندیس نداشت. به نظر می رسد رعدی با کوله باری از تجربه 
برای وفق پیدا کردن با تیمی که به اندازه تمام فوتسال ایران 

حاشیه دارد محتاج زمان است و از وجود چنین جوی در قم 
کاملا غافلگیر شده است.

بازگشت باقری به ماهان تندیس
ــه هیئت مدیره باشگاه ماهان تندیس،  خروجی دیگر جلس
بازگشت قدرت الله باقری به این تیم بود تا یک مربی دیگر به 

نیمکت پر و پیمان ماهانی ها اضافه شود.
قدرت الله باقری سال گذشته تقریبا در همین مقطع و پس 
از حضور محسن حسن زاده به عنوان سرمربی جدید ماهان 
تندیس، با همراه وی به عنوان مربی بدنساز به ماهان تندیس 
آمد وی که از محبوبیت بالایی در بین بازیکنان ماهان تندیس 
ــرای کادر فنی ماهان  ــت اهرمی فنی و روانی ب برخوردار اس
محسوب می شود و به عبارت دیگر، بازیکنان ماهان تندیس 
حرف وی را می خوانند. باقری ۲ فصل پیش در زمان حضور 
ــال، در مقطعی از فصل سرمربی تیم  صبا در لیگ بر تر فوتس
فوتسال صبا بود و با کسب چند پیروزی پی در پی صدرنشین 
لیگ بود اما به ناگاه با حضور سرمربی جدید، بار دیگر مربی 

بدنساز تیم شد.

پرسپولیس ش�اید تنها باشکاهی در 
جهان باشد که درسطح حرفه ای فعالیت 

می کند و مدیرعامل ندارد.
پرسپولیس در ابتدای فصل آرامش به مراتب 
بیشتری نسبت به نیم فصل داشت. علی دایی 
ــی را برای آماده  با تیمش برنامه های خاص
ــدرت مضاعف لیگ  ــازی طی کرد تا با ق س
ــان مشکلات  را آغاز کند. در ابتدا سرخپوش
مدیریتی هم نداشتند و اگر اختلافی هم بود 
نمایان نبود. دایی با خیال راحت بازیکنان مد 
ــرش را جذب کرد و تیمش را به اردو برد  نظ
اما پرسپولیس با وجود همه این تمهیدات، 
لیگ را خوب شروع نکرد و نتایج قابل قبولی 
نگرفت. با این حال هواداران امیدوار بودند تا 
ــی در تیم رخ دهد و  در ادامه فصل تغییرات

سرخپوشان نتایج بهتری را بگیرند.
ــان در هفته های پایانی نیم  حمید درخش
ــترده در پرسپولیس  فصل از تغییرات گس
ــه 1۵ روز از  ــا در حالی ک ــت کرد. ام صحب
ــل نقل  و  ــگ می گذرد و فص ــلات لی تعطی
ــت سر  انتقالات هم روزهای آخر خود را پش
ــوز بازیکنان  ــی ها هن می گذراد پرسپولیس
مدنظرشان را جذب نکرده اند. البته شاید بهتر 
باشد بگوییم هیچ مذاکره ای هم با بازیکنان 
ــازی  ــت. در برنامه آماده س ــده اس انجام نش

ــپولیس دو اردو پیش بینی  ــرمربی پرس س
شده است، اما این برنامه ها کماکان از سوی 
ــی است و  ــگاه درحال بررس مسئولین باش
تاریخ دقیقی برای اجرای آنها مشخص نشده 
است. این درحالی است که چیزی حدود ۲8 
روز دیگر لیگ تعطیلات نیم فصل به پایان 

می رسد.
پرسپولیس شاید تنها باشگاهی در جهان 
ــود.  ــد که بدون مدیرعامل اداره می ش باش
سرخپوشان تهرانی از ابتدای فصل با بحران 
مدیریتی روبرو بودند و به استثنا مدت کوتاه 
ــی در سطح مدیریت خود  آغاز فصل، آرامش

ــت. پس از کناره گیری علیرضا  ــته اس نداش
رحیمی، مدتی منتقمی در مقام سرپرست، 
ــگاه را اداره کرد تا اینکه میز مدیرعاملی  باش
پرسپولیس به حمیدرضا سیاسی رسید. این 
رفت و آمدها تاثیرات زیادی روی نتایج این 
تیم داشت اما پس از انتخاب سیاسی، همه 
انتظار داشتند پرسپولیسی ها با ثبات مدیریت 
و انجام تغییراتی درنیم فصل تیم قدرتمندی 
را برای حضور در لیگ قهرمان آسیا ببندند. 
در حالی که برخلاف انتظارها طولی نکشید 
و با بازداشت مدیرعامل جدید، دوباره بحران 

مدیریت به سراغ پرسپولیس آمد.

ــگاه پرسپولیس مسئولی  این روزها در باش
ــار تصمیم گیری  ــه اختی ــدارد ک حضور ن
ــد، وقتی بازیکنان برای دریافت  داشته باش
مطالباتشان به باشگاه می روند نمی دانند چه 
کسی پاسخگوی آنها است. طاهری هم که 
ــات مدیره و البته تایید وزارت  با تصمیم هی
ورزش به عنوان مسئول امور اجرایی منصوب 
شده است، از اختیار تصمیم گیری برخوردار 
نیست. البته او اقداماتی برای حل مشکلات 
مالی انجام داده است که حاصل آن واریز پول 

به حساب باشگاه بوده است.
ــپولیس از ابتدای  به نظر می رسد بار پرس
فصل "کج" بسته شده است. اگر از همان ابتدا 
ــاب اعضای هیات مدیره و همچنین  در انتخ
اسپانسر انحصاری باشگاه دقت لازم صورت 
می گرفت، این باشگاه امروز دچار مشکلات 
ــکلاتی که فارغ از نتایج بد،  خاص نبود. مش
عدم حضور بازیکنی از این تیم در تیم ملی 
برای نخستین بار نیز حاصل آن بوده است. 
ــپولیس در حال حاضر نیاز مبرمی به  پرس
ــلاوه بر اتخاذ  ــی که ع مدیرعامل دارد. کس
تصمیمات درست برای آینده باشگاه حداقل 
برنامه کوتاه مدتی را تدوین کند. هر چند این 
روزها خبری از انتخاب مدیرعامل به گوش 

نمی رسد.

اس�تقلال پس از جدایی فرهاد مجیدی و البته سید 
مهدی رحمتی همچنان به دنبال جانش�ین برای این 
دو بازیکن می گردد و فروزان و داس�یلوا و شهباززاده 
و سلیمان فلاح نتوانستند جانشینان کاملی برای آن 

دو بازیکن باشند
بازگشت طالب لو و احتمال پیوستن رضا عنایتی به استقلال 
اگرچه به یاد آور خاطرات خوب برای هواداران این تیم است 
و هیچکس با ذات این بازگشت ها مخالفتی ندارد اما در عمق 
وجودش پیامی برای استقلال و البته فوتبال ایران دارد و آن 

ــت که حتی وقتی اصراری بر جوانگرایی در کلمه به  این اس
کلمه سرمربی تیم بزرگی چون استقلال موج می زند، باز هم 
فوتبال ایران از انجام اینکار عاجز است و نمی تواند چند جوان 

توانا را جانشین بازیکنان قدیمی تر کند.
طالب لو در واقع سومین جانشین مهدی رحمتی است که 
به استقلال می آید و استقلال همچنان به دنبال دروازه بانی 
ــیت  ــردد که بتواند در طول یک فصل با ۲1 کلین ش می گ
تیمش را قهرمان لیگ کند یا اینکه با مهار پنالتی ها تیمش را 

قهرمان جام حذفی کند.

پس از جدایی رحمتی آنجا در استقلال فروزان را آوردند تا 
رحمتی دیگری داشته باشند و اتفاقا فروزان هم در این مسیر 
تلاش زیادی کرد و حتی اعلام کرد که رکورد کلین شیت های 
ــام بازی ها گل خورد تا  ــی را می زند اما تقریبا در تم رحمت
رکوردی معکوس از خود به جا بگذارد! حتی به داسیلوا هم 
گفته بودند که باید جانشین رحمتی شود که او البته حتی یک 
دقیقه هم برای استقلال به میدان نرفت تا دومین جانشین 
رحمتی هم جایش را به کس دیگری بدهد و نهایتا جانشینی 

رحمتی به قید قرعه به نام طالب لو سند بخورد.
وحید بازیکن دوست داشتنی و با ادب استقلال که همه او 
ــت دارند حالا باید جای رحمتی را پر کند اما او هم  را دوس
حتی در این راه کار بسیار سختی دارد چرا که آنچه برفروزان 
گذشت جملگی از تقصیرات خودش نبود بلکه سهم عمده ای 
ــتقلال باز می گشت که چون آواری  از آن به قلعه دفاعی اس
ــورد عنایتی هم باید گفت  ــر فروزان فرو ریخت. در م بر س
ــت او همه  این گلزن همچنان بوی گل می دهد و از بازگش
از منظر احساسی استقبال می کنند اما از نظر فنی نمی توان 
به عملکرد عنایتی در صورت بازگشت به استقلال امید زیادی 
داشت چرا که وی در پدیده یارگیری نمی شود اما در استقلال 
همه مدافعان سایه به سایه به او می چسبند و هرگز نمی تواند 
آزادی عملی را که در پدیده داشت داشته باشد. در واقع باید 
گفت استقلال به دنبال جدایی مجیدی به دنبال جانشین او 
می گردد و اگر چه شهباز زاده این فصل عالی کار کرده اما هنوز 
زهری را که فرهاد داشت استقلال با خود ندیده است میلاد 
سلیمان فلاح هم در حدو اندازه فرهاد نیست و به این ترتیب 
باید تاکید کرد که عنایتی هم سومین جانشین فرهاد مجیدی 
است که به استقلال می آید و باید دید آیا او می تواند جانشین 

خوبی برای آقا فرهاد آبی ها باشد؟

بازیکن عراقی اس�تقلال می گوید که با این تیم دو 
فص�ل ق�رارداد دارد و می خواهد در ای�ن تیم بماند. 
کرار جاسم تاکید کرد که دیگر به تیم ملی عراق فکر 
نمی کند و این که امیر قلعه نویی به او گفته که استقلال 

بدون او هیچ است.
ــم از تیم ملی فوتبال عراق در  بحث خداحافظی کرار جاس
هاله ای از ابهام بود. این بازیکن عراقی چند روز پیش در گفت 
و گو با یک سایت عراقی تاکید کرد که دیگر به حضور در تیم 
ملی فوتبال عراق فکر نمی کند اما به یکباره در ایران تغییر 
موضوع داد و تاکید کرد که این حرف ها صحت ندارد و این 

این احتمال وجود دارد که دوباره به تیم ملی عراق برگردد.
کرار جاسم در گفت و گویی که این بار با سایت عربی کوره 
ــرد. او می گوید  ــت درباره موضوعات زیادی صحبت ک داش
ــر به تیم ملی عراق فکر نمی کند و می خواهد به بازی  دیگ
در استقلال ادامه دهد.در زیر متن این گفت وگو را می خوانید:

ــراق برای حضور در  ــت تیم ملی ع بعد از آن که در فهرس
جام ملت های آسیا ۲۰14 قرار نگرفتی چه احساسی داشتی؟

ــری برای من بود یا چیز  ــی دانم که آیا این یک غافلگی نم
ــتقلال شرایط  طبیعی. در کل باید بگویم که من الان با اس
ــنهاد خوب دارم.  خوبی دارم. من در فصل جاری چند پیش
ــگاه حوزه خلیج فارس پیشنهاد دارم اما باشگاه  از چند باش
ــتقلال می خواهد من را حفظ کند و این نشان می دهد  اس
ــه خوبی پیش می رود و من عملکرد خوبی  که همه چیز ب

داشته ام.
خبرهایی که درباره فسخ قرارداد شما با استقلال به 

گوش می رسد، درست است؟
اصلا چنین خبرهایی صحت ندارد. این خبرها شایعه است 
و هدف آنها لکه دار کردن شهرت من است به خاطر این که 
ــت نه یک فصل. من از  ــتقلال دو فصل اس قرارداد من با اس
باشگاه استقلال خواستم که رضایت نامه من را بدهد اما سران 
این باشگاه و امیر قلعه نویی مخالفت کردند. هواداران علاقه 
زیادی به من دارند. امیر قلعه نویی سرمربی تیم به من گفت 
که من شایسته حضور در تیم های اروپایی هستم و استقلال 

بدون کرار تیم نیست.
درباره تیم ملی عراق چه تصمیمی گرفتید؟

در حقیقت دیگر موضوع عراق را از ذهنم دور کرده ام و تمام 
تمرکز من روی استقلال است. زمانی که با تیم ملی عراق در 
جام ملت های آسیا ۲۰۰7 قهرمان شدم خواستم از تیم ملی 

خداحافظی کنم.
الان در فهرس�ت تیم ملی ع�راق بازیکنانی دعوت 
ش�ده اند که از نظر سنی بزرگ تر از شما هستند. چه 

نظری دارید؟
به صراحت هر چه تمام تر بگویم از مسئولان فوتبال عراق 
ــزی در درونم درباره  ــی گوید. چی هیچکس حقیقت را نم
فدراسیون فوتبال عراق ندارم و نمی دانم که آنها هم درباره من 
چه فکرهایی می کنند. من فقط به خاطر مردم بازی می کنم.

دوران شما با حکیم شاکر چگونه بود؟
ــاکر عراق را دوست داشت. او مربی قابل احترامی  حکیم ش
ــت آورد. شاکر  ــت و نتایج خوبی با تیم ملی عراق به دس اس
ــیا را به  ــاله عراق قهرمانی در آس ــت با تیم زیر ۲۲ س توانس

دست آورد و در جام کشورهای عربی در بحرین دوم شد. او 
همچنین تیم ملی جوانان را در ترکیه چهارم جهان کرد و این 

موفقیت های را کسی انکار نمی کند.
درباره جام کش�ورهای عربی در عربستان صحبت 

کنید؟
بازیکنی هستم که در هر جایی به تیم ملی کشورم خدمت 
می کنم چه در ترکیب اصلی باشم و چه در نیمکت ذخیره و 
چه حتی یک دقیقه به میدان روم. می خواهم با نهایت احترام 
و قدردانی به حکیم شاکر یک چیزی را بگویم و آن این که 
ــازی دادن به بازیکنانی که در لیگ عراق بازی می کنند و  ب
نیمکت نشین کردن لژیونرها چه معنای دارد؟ امیر قلعه نویی 
به صراحت به من گفت که وقتی سرمربی تیم ملی عراق تو را 
به این سطح بالایی که داری بازی نمی دهد پس به تیم ملی 
نرو. وقتی حکیم شاکر به من در ترکیب اصلی بازی نمی داد 
ــتاد هیاهوی رسانه ای  و یا نیمه دوم من را به بازی می فرس

زیادی در ایران به پا شد.
اما شما با تیم ملی عراق نتوانستی در عربستان بازی 
های خوبی را به نمایش بگذاری. چه حرفی برای گفتن 

داری؟
همه دیدند که حکیم شاکر سرمربی تیم ترکیب خوبی به 
میدان نمی فرستاد و به بازیکنان در پست های اصلی آنها بازی 

نمی داد.
یعنی کسی در چیدن ترکیب اصلی نقش داشت؟

به صراحت بگویم که خود شاکر ترکیب اصلی را نمی چید و 
دستیارانش این کار را می کردند.

بار این پرسپولیس به منزل نمی رسد

عنایتی و طالب لو سومین جانشینان مجیدی و رحمتی

کرار: قلعه نویی به من گفت استقلال بدون تو تیم نیست
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علمی و سلامت

اهدای عضو، اهدای زندگی
باشد که ادامه زندگی اجزای وجودم، نجات بخش زندگی دیگری باشد

امروز هزاران بیمار محتاج عضو پیوندی با رنج بسیار در انتظار دریافت عضو، روزهای 
عمر خود را سپری می کنند و می توان با انجام اقدام خداپسندانه اهدای عضو، مرهمی 

بر رنجشان شد.
و من احیاها فکانها احیا الناس جمیعا: هر کس انسانی را زندگی بخشد، مثل آن است که 

همه مردم را زنده گردانیده است. 
)قرآن کریم-سوره مائده آیه ۳۲(

امروز ما در جامعه ای زندگی می کنیم که هزاران بیمار محتاج عضو پیوندی با رنج بسیار 
در انتظار دریافت عضو پیوندی، روزهای عمر خود را سپری می کنند و هر روز نیز بر تعداد 
این بیماران افزوده می گردد و به علت کمبود اعضای اهدایی، متاسفانه درصد زیادی از 
ــت که همه روزه با  ــت های انتظار فوت می کنند.  این در حالی اس این بیماران در لیس
مواردی از مرگ مغزی در بیمارستان های سراسر کشور مواجه می شویم که تنها با کمک 
دستگاه های پزشکی ضربان قلب و تنفس بیمار ادامه می یابد و این در حالی است که 
اعضای بدن این بیماران می تواند باعث نجات جان بیماران زیادی گردد. دانشگاه علوم 
پزشکی قم به دنبال ثبت نام حضوری از متقاضیان اهدا عضو پس ازمرگ، به منظوررفاه 
حال تمامی عزیزان متقاضی خصوصا همشهریان ساکن در شهر قم، از خرداد ماه سال 
1۳9۳ اقدام به ثبت نام اینترنتی از متقاضیان اهدا عضو را نمود که تاکنون بالغ بر ۵۰۰ نفر 

اقدام به ثبت نام و دریافت کارت اهدا عضو نموده اند.
نحوه ثبت نام : همشهریان گرامی چنانچه مایل به اهدای عضو یا اعضای خود در صورت 
بروز مرگ مغزی هستند می توانند با ورود به سایت اهدای عضو دانشگاه علوم پزشکی قم به 
آدرس Ta.muq.ac.ir و یا ازطریق آدرس Nurse.muq.ac.ir وارد صفحه اصلی سایت 
شده و صفحه مربوط به ثبت نام از متقاضیان اهدا عضو را باز نموده و آن را تکمیل نمایند.   
همچنین متقاضیان در صورت عدم دسترسی به اینترنت، می توانند با مراجعه حضوری به 
دفتر امور پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم واقع در خیابان شهید لواسانی)ساحلی( اقدام 
به تکمیل فرم اهدای عضو نمایند. بعد از تکمیل فرم و تائید نهایی آن توسط متقاضی 
در صورت صحت اطلاعات و کامل بودن مشخصات، اطلاعات  وارده تائید شده و کارت 
اهدای عضو صادر خواهد شد که  از طریق پیامک اطلاع رسانی می گردد و فرد متقاضی 
با مراجعه به دفتر امور پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم آن را دریافت خواهد نمود. پر 
کردن برخی از مشخصات همچون کد ملی، محل تولد و دیگر اطلاعات هویتی در این 
فرم الزامی است و روی کارت ثبت می شود. پس از اتمام فرآیند ثبت نام، کدی به فرد داده 
می شود که از طریق آن می تواند در جریان آخرین وضعیت صدور کارت اهدای عضو قرار 
گیرد. همشهریان گرامی درصورت وجود هرگونه ابهام و یا داشتن پرسش در این زمینه 
می توانند با دفتر امور پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم )شماره ۰۲۵۳771489۰( تماس 
بگیرید.  این کارت علاوه بر تاثیر مثبت در فرهنگ سازی، نشان دهنده رضایت شخصی فرد 
متقاضی از اهدای عضو بوده و جنبه قانونی نخواهد داشت و در صورت وقوع مرگ مغزی 
رضایت اولیای دم لازم خواهد بود . لذا خواهشمندیم بعد از تکمیل فرم و دریافت کارت، 
این موضوع با خانواده  در میان گذاشته شود.  برای تکمیل فرم، همراه داشتن مشخصات 
شخصی کافی بوده و احتیاجی به عکس نمی باشد. لازم به ذکراست بیمار مرگ مغزی، 
حرف نمی زند، نمی بیند، به هیچ یک از تحریکات خارجی پاسخی نمی دهد و بدون استفاده 
از دستگاه تنفس مصنوعی قادر به نفس کشیدن نیست. تصادفات رانندگی، وارد آمدن 
ضربه شدید به سر، سقوط از ارتفاع، غرق شدن در آب، مسمومیت ها، خونریزی های داخلی 
مغز و همچنین سکته مغزی از شایع ترین علل مرگ مغزی  به شمار می آیند. در مرگ 
مغزی، خون رسانی به مغز متوقف شده و اکسیژن رسانی به آن انجام نمی شود. مغز تمام 
کارکرد خود را از دست می دهد و دچار تخریب غیرقابل برگشت می شود. اگرچه پس از 
مرگ مغزی اعضای دیگر از جمله قلب، کبد و کلیه ها هنوز دارای عملکرد هستند، اما به 

تدریج در طی چند روز آینده، از کار خواهند افتاد. 

چرا به کلسیم نیاز داریم؟ 
بدن برای آنکه روند طبیعی رشد را طی کند به جذب کلسیم نیاز دارد و این 

ماده معدنی به طرق مختلف بر بدن تاثیرگذار است. 
سایت »هلث لاین« در مطلبی به ارائه اطلاعات بیشتر و حقایق مهمی در مورد این 
ماده معدنی حیاتی و دوز مورد نیاز روزانه آن برای حفظ سلامت بدن پرداخته که به 

شرح زیر است: 
- بدن نمی تواند کلسیم تولید کند. بدن انسان برای انجام بسیاری از عملکردهای 
حیاتی خود به کلسیم نیاز دارد. این ماده معدنی نقش مهمی در انتقال پیام های عصبی 
و همچنین تنظیم فشارخون بازی می کند. همچنین کلسیم عنصر مهمی برای حفظ 
سلامت استخوان ها و دندان ها است. در حقیقت می توان استخوان ها را محل ذخیره کلسیم 
به حساب آورد که در صورت عدم وجود میزان کافی آن در رژیم غذایی، بدن مجبور 
می شود نیاز خود را از استخوان هایش تامین کند. لازم است افراد در رژیم های غذایی 
روزانه از خوراکی های حاوی کلسیم یا در صورت نیاز طبق تجویز پزشک از مکمل های آن 
مصرف کنند. از جمله مواد خوراکی حاوی میزان بالای کلسیم می توان به محصولات لبنی، 

سبزیجاتی همچون کلم پیچ و بروکلی و ماهی های استخوان دار اشاره کرد. 
- بدن ما از کلسیم برای انجام بسیاری از عملکردها و فعالیت های حیاتی خود استفاده 
می کند. طبق اعلام انجمن سرطان آمریکا زنان می توانند برای کاهش شدت علائم مربوط 
به پیش از قاعدگی از کلسیم مصرف کنند. همچنین انجمن تغذیه انگلیس اعلام کرده است 
کلسیم می تواند به تنظیم فشارخون کمک کند که در کاهش احتمال ابتلا به بیماری های 
قلبی و عروقی مهم است. هر چند نقش آن در عملکرد کلیه ها مستلزم انجام مطالعات 
بیشتر است. همچنین گاهی اوقات از کلسیم در درمان گزیدگی های عنکبوت های سمی 
استفاده می شود هر چند طبق نتایج برخی بررسی ها این یکی از کاربردهای خاص ماده 

معدنی کلسیم است که نسبت به دیگر مواد دارویی کارآیی کمتری دارد. 
- بدن روزانه به میزان مشخصی کلسیم نیاز دارد. موسسه ملی سلامت توصیه می کند 
که افراد بزرگسال روزانه به مصرف 1۰۰۰ میلی گرم کلسیم نیاز دارند. همچنین مصرف 

آن برای زنان بالای ۵۰ سال 1۲۰۰ میلی گرم در روز توصیه می شود. 
- اگر به اندازه کافی کلسیم مصرف نکنید گرفتار پوکی استخوان و بیماری های دیگر 
خواهید شد. مصرف میزان پایینی از کلسیم موجب می شود تراکم استخوان ها کاهش 
یابد و در نتیجه احتمال شکستگی های ناشی از بیماری پوکی استخوان تشدید شود. 
پوکی استخوان به طور خاص در زنان مسن شایع است و به همین دلیل لازم است نسبت 

به مردان کلسیم بیشتری مصرف کنند. 
- دو نوع توصیه شده مکمل های کلسیم موجود هستند. در صورتی که میزان کلسیم 
مورد نیاز بدن از مصرف مواد خوراکی حاوی آن تامین نشود مصرف مکمل کلسیم یک 
گزینه مناسب به حساب می آید. کربنات کلسیم و کلسیم سیترات دو نوع توصیه شده 
مکمل های کلسیم موجود در بازار هستند. هر چند مصرف آنها می تواند با عوارض جانبی 
همچون یبوست و نفخ شکم همراه باشد. همچنین ممکن است این مکمل ها در روند 
جذب دیگر مواد خوراکی ها و داروها خلل ایجاد کند. شکل دیگر کلسیم، کلسیم گلوکونات 
است. اگرچه این نوع از مکمل کلسیم خیلی رایج نیست مصرف آن برای رفع کمبود 

کلسیم توصیه می شود و لازم است به همراه غذا مصرف شود. 
- کلسیم می تواند عامل سرطان یا درمان آن باشد. متخصصان در حال بررسی نقش 
کلسیم در کمک به بروز سرطان یا پیشگیری از آن هستند. نتایج یک مطالعه جدید نشان 
می دهد کلسیم می تواند در رشد سلول های سرطانی در برخی انواع سرطان ها همچون 
پروستات نقش داشته باشد. همچنین می تواند در کاهش خطر دیگر انواع سرطان ها 

همچون سرطان پستان موثر باشد. 
- بدن برای جذب کلسیم به ویتامین D نیاز دارد. یک نکته مهم در مورد کلسیم این 
است که بدن برای جذب آن نیاز به مصرف ویتامین D دارد. می توان مقدار قابل توجهی از 
خوراکی های حاوی کلسیم مصرف کرد اما در صورتی که سطح ویتامین D در بدن کافی 

نباشد نمی توان از فوائد آن بهره برد. 
کلسیم یک ماده مغذی و ضروری برای حفظ سلامت بدن است که همچون دیگر 
مواد معدنی و مغذی باید در مصرف آن کنترل دقیقی انجام شود و در مصرف آن افراط 

یا تفریط نشود. 

شکستگی های مچ دست، ران 
مهم ترین عوارض پوکی استخوان 

لگن،  و  ران  دست،  مچ  شکستگی ها  که  می دهند  نشان  موجود  شواهد 
مهم ترین عوارض پوکی استخوان بوده و این و عوارض و آسیب ها در بین زمان 

بیشتر از مردان بروز می کند.
محمد تکبیری دانشیار دانشگاه علوم پزشکی تهران تصریح کرد: افرادی که دچار عارضه 
پوکی استخوان می شوند،  در تصادفات و ضربات به بدنشان بیشتر آسیب پذیر هستند و 

بروز شکستگی های استخوانی و مفصلی در آن ها بیشتر است. 
وی تاکید کرد: شواهد موجود نشان می دهند که شکستگی های مچ دست، ران و لگن، 
مهم ترین عوارض پوکی استخوان بوده و این عوارض و آسیب ها در بین زنان بیشتر از 

مردان بروز می کند. 
تکبیری با اشاره به دلایل بروز پوکی استخوان،  افزود: ورزش نکردن و نداشتن تحرک 
بدنی، تغذیه مناسب به ویژه مصرف کم لبنیات و همچنین برخی از عادات نادرست زندگی 

در بروز پوکی استخوان نقش دارند. 
وی با بیان اینکه مصرف ویتامین D در کاهش خطر ابتلا به پوکی استخوان نیز بسیار 
موثر است، خاطر نشان کرد: نورآفتاب از اصلیترین منابع دریافت ویتامین D است و مصرف 

برخی از روغن های گیاهی و پروتئین ها نیز می تواند به دریافت این ویتامین کمک کند. 

مقاومت های میکروبی 
موجب بروز مشکلات درمانی جدی شده است 
متاسفانه بروز مقاومت ها میکروبی، موجب بروز مشکلات درمانی جدی در 
سراسر جهان شده و موارد شکست روش های درمانی را نیز افزایش چشمگیری 

داده است.
احمد سراوانی استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: عفونت های گوارشی و ادراری 
در بین اغلب بیماری های عفونی، شیوع گسترده تری دارند که باکتری های اشریشیاکلی از 

جمله مهم ترین عوامل به وجود آورنده این عفونت ها هستند. 
وی تصریح کرد: درمان آنتی بیوتیکی راهکار اصلی درمان عفونت ها است که متاسفانه 

این نوع درمان به دلایل مختلف با مشکلات بسیاری همراه شده است. 
سراوانی تاکید کرد: متاسفانه بروز مقاومت های میکروبی،  موجب بروز مشکلات درمانی 
جدی در سراسر جهان شده و موارد شکست روش های درمانی را نیز افزایش چشمگیری 

داده است. 
وی یادآور شد: به عنوان بسیاری از آنتی بیوتیک هایی که جهت درمان بیماری های 
عفونی ناشی از باکتری های اشریشیاکلی مورد استفاده قرار می گیرند، اثر بخشی خود را تا 

حد زیادی از دست داده اند. 
سراوانی خاطر نشان کرد: مصرف نابجا، غیر منطقی و بیش از اندازه دارو ها به ویژه 
آنتی بیوتیک ها، از دلایل اصلی گسترش مقاومت های میکروبی و ایجاد عوامل عفونی مقاوم 

به دارو ها است. 

قابل توجه والدین؛

راه رفتن روی پنجه پا
 در کودکان را جدی بگیرید 

بسیاری از کودکان هنگامی که شروع به راه رفتن می کنند، روی پنجه پای 
خود حرکت می کنند که این حرکت علت های فراوانی دارد.

پرویز ورهرام جراح و متخصص استخوان و مفاصل گفت: بسیاری از کودکان در ابتدای 
زندگی که تازه راه می روند روی پنجه پا حرکت می کنند این کودکان بعد از مدتی راه 
رفتن کف پا را هم می آموزند ولی وقتی سن همین فرد زیاد می شود هنوز هم روی پنجه 
راه می رود. وی ادامه داد: علت های مختلفی برای این موضوع است که عبارتند از، کوتاهی 
زردپی آشیل، فلج مغزی و افرادی که مبتلا به اوتیسم یا عقب مانده هستند پیش می آید. 
وی خاطر نشان کرد: برای درمان از راه رفتن روی پنجه پا می توان به متخصص ارتوپدی 

مراجعه کرد یا در بعضی مواقع با جراحی درست می شود. 

غلظت خون خود را با گیاهخواری تنظیم کنید 
دلایل مختلفی در افزایش خون افراد است که بخشی ژنتیکی و بخشی به 

علت بیماری های گوناگون است.
رقیه دژاگاه متخصص تغذیه گفت: دلایل مختلفی در افزایش غلظت خون موثر هستند 
که بخشی از آن ها ژنتیکی و بخشی دیگر به علت ابتلای فرد به بیماری های گوناگون است. 
وی ادامه داد: افزایش غلظت خون هنگامی بروز می کند که سطح هموگلوبین خون 
بالا می رود، بنابراین این افراد هموگلوبین خونشان از افراد عادی بیشتر است و کاهش 
هموگلوبین خون باعث کم خونی می شود. دژاگاه بیان کرد: علت های مختلفی در بروز 
کمبود خون است که مهم ترین آن دلایل تغذیه ای است، که شایع ترین نوع کم خونی، کم 
خونی فقر آهن است که در زنان و دختران رایج است. وی خاطر نشان کرد: فرد می تواند 
با رعایت اصول تغذیه سالم در بهبودی این مشکل موثر باشد که گیاه خواری بهترین راه 
مقابله با افزایش غلظت خون محسوب می شود و افراد مبتلا به غلظت خون باید میوه و 
سبزی فراوانی همراه وعده های غذایی میان وعده هایشان مصرف کنند و از خوردن مواد 

غذایی شیرین، چرب و شور دوری کنند. 

 صبح و ظهر و شب امتحان چه بخوریم؟

سال ها پیش، وقتی ما مثل خیلی از خواننده های این صفحه دانشجو بودیم، استاد 
فیزیکی داشتیم که به محض ورود به کلاس درس، توی چشم تک تک دانشجوهای 
کلاس نگاه می کرد و به بعضی ها که می رسید می گفت: »با شکم زیادی پر، آدم درس 

نمی فهمد، پاشو برو آبی به صورتت بزن!«
همان استاد در جلسات امتحان هم میان دانشجو ها می گشت و می گفت: »برای امتحان 
باید درست غذا خوردن را یاد بگیرید!« حالا که فصل امتحان شده ما هم به دانشجوها همین 
توصیه را می کنیم اما نه از قول خودمان بلکه از قول متخصصان تغذیه که می گویند: »برای 
موفقیت در امتحان، درس خواندن کافی نیست و باید رژیم غذایی مناسبی هم داشته باشید.«

اما حتی اگر دانشجو هم نباشید و امتحان پایان ترم هم نداشته باشید، بالاخره جایی به 
توصیه های تغذیه ای پیش از آزمون نیاز پیدا می کنید مثلا شاید روزی ناچار شوید امتحان زبان 
بدهید، آزمون آیین نامه، کنکور کارشناسی یا کارشناسی ارشد یا دکتری، آزمون استخدامی و... 
می بینید؟ در هر سنی که باشید بالاخره ممکن است یک روز یک برگه سپید و یک خودکار 
جلویتان بگذارند تا بفهمند چند مرده حلاجید و آن وقت است که مغزتان به مواد غذایی 
خاصی نیاز پیدا می کند و آرزو می کنید که کاش توصیه های ما را خوانده بودید، پس از همین 

حالا راه حسرت خوردن را در آینده ببندید.
می خواهید خواب آلود نباشید؟

خیلی از دانشجوها خیال می کنند دلیل این که بلافاصله پس از نشستن سر جلسه امتحان 
به رغم خواب کافی در شب قبل، احساس خواب آلودگی می کنند، اضطراب است در حالی 
که دلیل واقعی این حالت شاید مصرف زیاد کربوهیدرات ها باشد. این نکته ای است که دکتر 
رضا امانی، عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی هم به آن اشاره دارد و می گوید: خوردن 

غذاهای حاوی کربوهیدرات می تواند موجب خواب آلودگی دانشجویان هنگام آزمون شود.
کربوهیدرات ها به زبان ساده قندها یا ترکیبات پیچیده تری مانند نشاسته ها هستند که از 
اتصال چندین گروه قندی تشکیل شده اند و منابع غذایی مناسب برای تامین انرژی بدن به 
حساب می آیند و بر همین اساس خیلی ها پیش از آزمون تصمیم می گیرند صبحانه ای غنی از 
کربوهیدرات و شامل قند و شکر داشته باشند و حتی برخی برای کسب انرژی بیشتر از برنج 
به عنوان صبحانه استفاده می کنند! اما دکتر امانی می گوید: اگرچه مصرف این موادغذایی در 
تامین قند خون مفید هستند، مصرف آنها پیش از امتحان موجب کاهش کارایی مغز می شود.

صبح امتحان چی بخوریم؟
اگر بگوییم وقتی امتحان دارید مهم ترین وعده غذایی صبحانه است، اغراق نکرده ایم، چرا 
که مصرف یک صبحانه خوب و کامل می تواند ۲۰ تا ۲۵ درصد انرژی مورد نیاز بدن را در 
روز تامین کند و از آنجا که بیشتر امتحانات صبح  برگزار می شوند، اهمیت این وعده غذایی 

هم بیشتر می شود.
دکتر امانی اگر چه معتقد است میزان کربوهیدرات در وعده صبحانه باید کم شود، اما موافق 
حذف کامل آن نیست زیرا در این صورت با افت قند خون مواجه می شوید. با این حال او به 

دانشجویان و دانش آموزان توصیه می کند پیش از امتحان، علاوه بر مصرف کربوهیدرات، مواد 
غذایی حاوی پروتئین را نیز در وعده صبحانه بگنجانند و توضیح می دهد: تخم  مرغ آب پز و 
پنیر کم  چرب ازجمله مواد غذایی حاوی پروتئین هستند که می توان در وعده صبحانه از آنها 

استفاده کرد.
علاوه بر این اداره بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، نیز با تاکید بر این مطلب که هرگز 
نباید پیش از امتحان وعده صبحانه را حذف کنید در قالب توصیه هایی خطاب به دانش آموزان 
می گوید: مصرف عسل بویژه همراه کنجد در وعده صبحانه به تقویت حافظه و به خاطر آوردن 

مطالب درسی کمک می کند.
حالا که تخم مرغ آب پز و پنیر کم چرب و عسل و کنجد هم به وعده های غذایی تان اضافه 
کردید یک لیوان آب پرتقال هم روی میز بگذارید. چون دکتر امانی تاکید می کند: مصرف یک 
عدد پرتقال یا یک لیوان آب پرتقال تازه در وعده صبحانه به بهبود عملکرد مغز و افزایش نشاط 
و شادابی فرد کمک می کند. او همچنین یادآوری می کند: نوشیدن یک فنجان چای یا قهوه 

همراه مقدار اندکی شیرینی در افزایش تمرکز موثر است.
ظهر امتحان چی بخوریم؟

ما هم قبول داریم که همه امتحانات صبح ها برگزار نمی شوند، اما حتی این ماجرا هم باعث 
نمی شود وعده صبحانه را حذف کنید، چون حذف این وعده بر کارایی شما در تمام طول 
روز اثر می گذارد. دکتر امانی با تاکید بر این مطلب، درباره وعده ناهار پیش از امتحان هایی که 
ظهر یا عصر برگزار می شوند توصیه می کند: در وعده ناهار نیز از خوردن غذاهای سرشار از 
کربوهیدرات ها مانند برنج خودداری کنید و همچنین از خوردن غذاهای حجیم، چرب و سرخ 

کرده در ظهر امتحان بپرهیزید!
حالا آن کاسه ماست را هم که آماده سرکشیدنش پیش از رفتن سرجلسه شده اید، کنار 
بگذارید چون این متخصص تغذیه هشدار می دهد مصرف ماست و دوغ هم پیش از امتحان 
کار درستی نیست! شما که نمی خواهید در طول جلسه با چشم های بسته و پف کرده به 

پرسش ها پاسخ دهید؟
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی می افزاید: صبحانه یا ناهار ۲ ساعت پس از 
مصرف تاثیر خود را بر بدن نشان می دهند و به همین دلیل وعده های غذایی باید ۲ ساعت 
پیش از امتحان مصرف شوند. در فاصله مصرف صبحانه یا ناهار تا زمان آغاز امتحان نیز می توان 

از انواع میوه ها یا اندکی بیسکویت یا کاکائوی تلخ استفاده کرد.
شب امتحان چی بخوریم؟

همچنین اداره بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت نیز به دانشجویان و دانش آموزان پیشنهاد 
می کند برای داشتن خواب راحت در شب قبل از امتحان، یک لیوان شیر گرم پیش از خواب 
میل کنند و از مصرف قهوه، چای یا نوشابه گازدار کولا از حدود 6 ساعت قبل از خواب پرهیز 
کنند و در میان وعده آخر شب پیش از امتحان برای کاهش اضطراب و داشتن خوابی راحت از 

مواد غذایی مانند لوبیا، سویا، موز، تخم مرغ، گردو، شیر و لبنیات استفاده کنند.

5

دانشمندان با کنترل دقیق میزان انتشار امواج فراصوت موفق به ایجاد اختلالاتی 
در هوا برای حس اشکال پیچیده سه بعُدی شدند.

 در آینده دنیای مجازی نیز قابل لمس خواهد بود! تحقیقات انجام شده توسط دانشمندان 
انگلیسی نشان داد یک تکنولوژی جدید می تواند ارتباط با اشیاء سه بعُدی را متحول کند.

مهندسان بخش علوم کامپیوتر از دانشگاه بریستول در انگلستان، یک تکنولوژی طراحی 
کرده اند که از طریق آن، انسان می تواند اشکال مواد مجازی را با نوک انگشتان حس کند؛ این 

فناوری از طریق امواج فراصوت ساخته شده است و از طریق لمس کردن قابل تنظیم است.
این فناوری همراه با یک سیستم نمایش هولوگرافی است که کاربر قادر خواهد بود در زمان 

واقعی اشیاء مجازی را ببیند، لمس کند و با تمامی آنها ارتباط برقرار کند.
این فناوری هنوز در مراحل ابتدایی است و می تواند فرصت های خوبی در زمینه پزشکی 

به وجود آورد.

با وزن 8۰ کیلو؛

خودروی برقی دانشگاه آزاد رونمایی شد

محققان ایرانی به فناوری ساخت بذر واکسن انواع آنفولانزا دست یافتند
محققان ایرانی به فناوری پیشرفته ساخت بذر واکسن انواع ویروس های آنفلوانزا 

از جمله آنفلوانزای فوق حاد پرندگان )H5N1( دست یافتند.
 محمد شناگری - رئیس هیات مدیره شرکت واکسن فناور پارس در خصوص فناوری 
پیشرفته ژنتیک معکوس گفت: از ۳سال پیش دراین شرکت که در مرکز رشد زیست فناوری 
انستیتو پاستور ایران است، تحقیقات خود را در زمینه فناوری پیشرفته ژنتیک معکوس را 

شروع کردیم.
وی عنوان کرد: نتیجه این تحقیقات، دستیابی به فناوری پیشرفته ژنتیک معکوس برای 
ساخت انواع ویروس های آنفلوانزاست که این موضوع برای اولین بار در کشور بومی سازی 

می شود.
عضو تیم تحقیقاتی شرکت واکسن فناور پارس یادآورشد: با توجه به اینکه تاکنون بذر 
واکسن ویروس آنفلوانزای انسانی )H1N1(، آنفلوانزای طیور بومی کشور )H9N۲( و 
آنفلوانزای فوق حاد پرندگان )H۵N1( در کشور وجود نداشته، اکنون محققان این شرکت، 

توانسته اند زمینه ساخت این واکسن ها را ایجاد کنند.
شناگری با بیان اینکه می توان با استفاده از فناوری پیشرفته معکوس چند نوع واکسن 
ساخت، اظهار داشت: بذر واکسن های آنفلوانزای فصلی انسانی و یا ویروس عامل پاندمی، 

همچنین بذر واکسن ویروس آنفلوانزای طیور بومی ایران را  می توان در کشور تولید کرد.
به گفته وی می توان با هدف صادرات واکسن آخرین تغییرات منطبق با سویه در گردش 

را به تولید رساند.
وی در ادامه بیان کرد: ایجاد بیماری های تنفسی و مرگ ومیر ناشی از عفونت با ویروس های 
آنفلوانزا همیشه یکی از نگرانی های مهم بشری به شمار می رفته که از لحاظ امنیت غذایی 
تلفات گسترده ای وارد می کرده که منجر به خسارات اقتصادی می شده از این رو به فکر 

ساخت بذر واکسن ها شدیم.
 در سالیان اخیر با پیدایش ویروس های آنفلوانزای فوق حاد پرندگان نگرانی از بروز یک 
پاندمی کشنده از طریق انتقال این ویروس از پرنده به انسان به شدت افزایش یافته است. 
با توجه به بیماری زایی بالا امکان کشت و تکثیر سویه وحشی جهت ساخت واکسن امکان 
پذیر نیست از این رو فناوری پیشرفته و جدید ژنتیک معکوس که پایه آن بر ساخت کل ژنوم 
ویروس در سازه های بیانی پس از حذف نواحی دخیل در بیماری زایی، انتقال به سلول مناسب 
و در نهایت تولید ویروس جدید بی خطر به عنوان بذر واکسن ویروس های خطرناک است 
به عنوان تنها راهکار ساخت واکسن آنفلوانزای فوق حاد پرندگان مورد تایید سازمان بهداشت 

جهانی قرار گرفته است. 

عینکی که خستگی کاربر را درک می کند
یک شرکت ژاپنی به نام Jins عینک هوشمندی ارائه داده که با نظارت بر حرکات 

چشم، سطوح خستگی فیزیکی و روانی کاربر را تعیین می کند.
 عینک Meme بر سلامتی فرد نظارت کرده و به دلیل نظارت بر وی توسط حسگرهایش 
و هنگام نشستنش، می تواند شیوه نشستن او را ارتقا دهد. این عینک از نوعی فناوری حسگر 
زیستی برای شناسایی تغییرات ریز در چشم و حرکات بدن استفاده می کند به طوری که کاربر 
با استفاده از آن می تواند بر ایمنی و سلامتی اش نظارت داشته باشد. سه الکترود اکولوگرافي 
)شیوه ای برای ثبت حرکات چشم( جایی نصب شده اند که فریم عینک صورت را لمس 
می کند و همچنین حسگرهای شش محوره در طول خروجی گوش قرار دارند و اطلاعات 
لازم درباره کاربر را به صورت مدام شکار می کنند. همچنین، حسگرهایی روی بینی و نزدیک 
گوش های کاربر قرار دارند که پتانسیل الکتریکی حرکات چشم را اندازه گیری می کنند؛ سپس 

تفاوت های ولتاژ بین قرنیه و شبکیه به داده هایی مانند سطح هوشیاری تبدیل می شوند.

شرکت سازنده در حال همکاری با پزشکان و محققان برای بررسی ویژگی های دیگر این 
عینک مانند اندازه گیری سطوح علاقه، ارائه تمرینات مبتنی بر ورزش و کارکردهای تشخیصی 

ممکن برای بیماری های شناختی و ناتوان کننده عصبی است.

پرواز موفق اولین هواپیمای هیبریدی جهان
اولین هواپیمای هیبریدی جهان با قابلیت شارژ مجدد باتری ها، هفته گذشته 
به پرواز در آمد که این دستاورد می تواند نشانگر آغاز نوع جدیدی از پروازهای 

سبز با کربن پایین باشد.
این هواپیما را ساخته اند و  بوئینگ  با همکاری شرکت  محققان دانشگاه کمبریج 
امیدوارند که بتوانند اشکال جدیدی از سفرهای هوایی پاک تر و با کربن کمتر را ارائه دهد.

موتورهای هیبریدی که اخیرا در خودروسازی محبوبیت پیدا کرده اند، باتری را با موتور 
بنزینی ترکیب می کنند. با این کار، هواپیما از ۳۰ درصد سوخت کمتر نسبت به هواپیمای 

دارای موتور بنزینی استفاده می کند.
موتور بنزینی با موتور باتری خور در زمان برخاست و صعود که هواپیما به نیروی بیشتر 
احتیاج دارد، کار می کند اما موتور الکتریکی می تواند سپس به حالت ژنراتور تبدیل شده 
و باتری ها را شارژ کند یا اینکه به موتور کاهش مصرف سوخت کمک کند. همین فناوری 

در خودروهای هیبریدی مورد استفاده است.

دکتر پل رابرتسون از دپارتمان مهندسی دانشگاه کمبریج و رهبر این پروژه گفت: اگرچه 
خودروهای هیبریدی بیش از یک دهه است که در بازار حضور دارند، اما آنچه که تولید 

هواپیماهای هیبریدی یا کاملا برقی را عقب انداخته، فناوری باتری است.
وی افزود: تا چندی پیش، این باتری ها بسیار سنگین بوده و از ظرفیت انرژی کافی 
برخوردار نبودند. اما با ظهور باتری های لیتیوم پلیمری مشابه نمونه موجود در رایانه های 

لپ تاپ، هواپیماهای هیبریدی در مقیاس کوچک اکنون در حال ظهور هستند.
این فناوری هنوز راه زیادی تا استفاده در هواپیماهای تجاری دارد، اما این پرواز گام 

مهمی محسوب می شود.
پرواز آزمایشی در فرودگاه سایول در نزدیکی نورث همپتون انجام شد که طی آن، 

هواپیما مجموعه ای از پرش های کوتاه را پیش از پرواز تا ارتفاع 4۵7 متری انجام داد.
بنظر می رسد که صنعت پرواز مسؤول حدود دو درصد از انتشارات کربن ناشی از فعالیت 

انسان در جهان است.

تغییر شکل انگشتان با نحوه پیامک زدن
ارتباط جداناپذیری بین زندگی امروز و تکنولوژی پدید آمده که این ارتباط 
سلامتی انسان ها را نیز تحت شعاع قرار داده و می تواند تهدید جدی برای 

سلامت محسوب شود.
 تلفن های همراه در زندگی امروز نقشی برجسته و مهم را ایفا می کنند به طوری که 
بسیاری از الگوها و سبک زندگی انسان ها را دستخوش تغییرات گسترده ای کرده اند. این 
تغییرات بر سلامت انسان ها نیز تاثیر می گذارند. تاکنون به کرات از تاثیر مخرب اسمارت 

فون ها سخن گفته شده است، تاثیراتی مانند انزوا، افسردگی، کاهش دید چشم و .... .
مطالعات اخیر محققان سوئیسی نشان می دهد که استفاده از تلفن های همراه نه تنها 
عادات رفتاری انسان ها را تغییر می دهد بلکه نحوه فعالیت انگشتان و دست ها را نیز 
تحت تاثیر قرار می دهد. کاربران تلفن همراه در زمانی که با اسمارت فون های خودکار 
می کنند بیشتر از انگشتان سبابه و شصت استفاده می کنند. استفاده مکرر از این دو 
انگشت باعث تغییر پردازش حسی می شود و تشخیص و قدرت مغز را در درک و حس 

اجسام مختلف کاهش می دهد.
محققان معتقدند این اتفاق در اشخاصی که از اسمارت فون های اولیه و دکمه ای 
استفاده می کنند، بروز نمی کند بلکه این شکل از تغییر در کاربرانی رایج است که از 
اسمارت فون های لمسی استفاده می کنند. این تحقیق از ارتباط بین نحوه عملکرد 

انگشتان و مغز خبر می دهد.
محققان به کاربران توصیه می کنند برای اینکه شیوه پردازش حسی و همینطور قدرت 
تشخیص مغز خود را تغییر ندهند بایستی از سریع تایپ کردن خودداری کنند زیرا سریع 
تایپ کردن اس مس، چت و ... نشانی از برتر بودن نیست همانطور که سرعت بالا در 

رانندگی به معنای حرفه ای بودن نیست.

تصاویر سه بعُدی در آینده قابل لمس خواهند بود
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شارژ  برق  با  که  کیلویی   80 دونفره  خودروی 
می شود، در دانشگاه آزاد رونمایی شد.

خودروی برقی با ظرفیت دو نفر که توسط دانشجویان 
و اساتید دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین ساخته شده 
است، با حضور حمید میرزاده، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، 
معاونان دانشجویی، پژوهشی و آموزشی، رئیس دانشگاه 
آزاد واحد قزوین، همچنین جمعی از مسئولان  شهرداری 

تهران و سازمان محیط زیست رونمایی شد.
خودروی شارژی دارای عرض 1۲۰ سانتیمتر و طول 
۲متر است که می تواند از مشکلات پارک در خیابان های 
تهران بکاهد. همچنین این خودرو هیچگونه آلودگی تولید 

نمی کند.
4۵۰ قطعه این خودرو توسط محققان دانشگاه آزاد واحد 

قزوین ساخته شده و محققان برای ساخت آن زمانی یک 
ساله را صرف کرده اند. خودروی شارژی می تواند ۲۰۰ 
کیلومتر را با یک دورشارژ برقی بپیماید و زمانی سه ساعته 
را برای شارژ خود می خواهد. وزن خودروی شارژِ برقی 

8۰ کیلوگرم است.
در حال حاضر نمونه اولیه این خودور ساخته شده که 
بدون ایربک طراحی شده ولی طراحان این خودرو معتقدند 
که در تولیدات نمونه های بعدی می توان ایربک را بر روی 
آن نصب کرد. همچنین این طراحان نیز قصد دارند اتوبوس 

شارژی را به همین سبک تولید کنند.
این خودروی برقی هم اکنون در کشور ترکیه باقیمت 
18۵ هزار یورو به فروش می رسد که در ایران می توان با 

قیمتی پایین تر این خودرو را وارد بازار کرد.



معاون سازمان تامین اجتماعی:

ماهانه دو هزار و 300 میلیارد تومان
 مقرری به مستمری بگیران پرداخت می شود

معاون فنی و درآمد سازمان تامین اجتماعی گفت: ماهانه 2هزار و 300 میلیارد 
تومان به صورت نقد بابت مقرری به مستمری بگیران سازمان تامین اجتماعی 
پرداخت می شود و باید منابع نقدی مورد نیاز برای پرداخت مستمری ها فراهم 

شود.
»محمد حسن زدا« در نشست تشکل ها و نهادهای کارفرمایی افزود: باید تلاش کنیم تا 
از ایجاد تعهدات جدید دولت نسبت به سازمان تامین اجتماعی جلوگیری شود زیرا درآمد 
تعهدی پاسخگوی هزینه های نقدی این سازمان نخواهد بود.وی اظهار داشت: برای تامین 
منافع سازمان تامین اجتماعی، برنامه ششم توسعه را با دقت پیگیری می کنیم و برای 
حفظ حقوق و منافع بیمه شدگان پیشنهادات مختلفی ارایه کرده ایم.معاون فنی و درآمد 
سازمان تامین اجتماعی گفت: کسری ۵ هزار میلیارد تومانی بودجه سال 9۲ با همکاری 
کارفرمایان و از محل حق بیمه های پرداخت شده به سازمان تامین اجتماعی تامین 
شد.زدا افزود: مفاصاحساب کارگاه های فاقد بدهی یک روزه صادر می شود و کارگاه های 
دارای بدهی نیز باید در یک روز تعیین تکلیف شوند.معاون فنی و درآمد سازمان تامین 
اجتماعی تصریح کرد: تمامی مخاطبان سازمان باید بتوانند به بخشنامه های این سازمان 
دسترسی داشته باشند.وی گفت: تعامل با شرکای اجتماعی از مواردی است که برای تامین 
اجتماعی حایز اهمیت بوده و ارتباط با آنها به درستی در حال پیگیری است.زدا تصریح 
کرد: طی ماه های اخیر مشکلات کارگران نی بر و نساجی و مسایلی که از ۲۰ سال گذشته 
باقی مانده و لاینحل بود، برطرف شد.مدیرکل درآمد حق بیمه سازمان تامین اجتماعی نیز 
گفت: سازمان تامین اجتماعی طی ماه های اخیر اقدامات موثری انجام داده اما هنوز نیاز 
به تلاش بیشتری داریم تا نواقصی که در سازمان وجود دارد را رفع کنیم.»مهرداد قریب« 
افزود: ابتدا باید مشکلات را شناسایی کرده وسپس به دنبال راهکار مناسب برای حل آن 
باشیم.وی با بیان اینکه بعضی از بخشنامه های سازمان نیاز به بازنگری و به روز رسانی 
دارد، اظهار داشت: دستور العمل بازرسی دفاتر قانونی مورد بازنگری قرار گرفته است.وی 
تصریح کرد: تعداد هیات های بدوی رسیدگی به مطالبات از 8 به 1۲ هیات رسیده و در 
استان هایی که هیات تجدید نظر نداشتند نیز این هیات ایجاد شده و در آینده نزدیک 
مدت زمان رسیدگی به شکایات را به حدود یک ماه می رسانیم.مدیر کل درآمد حق 
بیمه سازمان تامین اجتماعی گفت: با استفاده از فناوری های جدید و ارایه خدمات غیر 
حضوری در شعب، بار مراجعات به شعبه ها کاهش پیدا کرده و تکریم ارباب رجوع بهتر 
از گذشته انجام می شود.مدیر کل امور فنی مستمری های سازمان تأمین اجتماعی نیز 
در این جلسه به بیان توضیحاتی در رابطه با تغییرات اخیر در نحوه استفاده کارگران از 
مزایای ماده 1۰ قانون بازسازی و نوسازی صنایع پرداخت و اظهار داشت: در این قانون 
نوعی بازنشستگی پیش از موعد برای کارگران صنایع پیش بینی شده است که بار مالی 
ناشی از آن بایستی به صورت مشترک توسط کارفرما و دولت تامین شود.»منصور آتشی« 
ادامه داد: طی سالهای اخیر از سوی دولت بودجه ای برای اجرای این قانون لحاظ نشده 
بود و بر همین اساس نیز اجرای این قانون برای سازمان تأمین اجتماعی امکان پذیر نبود. 
با توجه به درخواست برخی کارفرمایان مبنی بر پذیرش کامل بار مالی اجرای این قانون 
پیگیری هایی از سوی سازمان تأمین اجتماعی انجام گرفت و مراحل قانونی برای اجرای 
این پیشنهاد انجام شد.وی با تاکید بر اینکه ماده 1۰ قانون نوسازی صنایع، اجباری برای 
کارفرمایان مبنی بر بازنشستگی پیش از موعد کارگران ایجاد نکرده است، اظهار داشت: 
کارفرمایان می توانند در صورت تمایل با تقبل کامل بار مالی مربوطه امکان استفاده 

کارگران از مزایای بازنشستگی پیش از موعد را فراهم کنند.

قائم مقام سازمان دانش آموزی تشریح کرد:

جزییات فعالیت مجمع خیرین
 دانش آموزی در مدارس 

قائم مقام سازمان دانش آموزی به اعلام جزئیات شکل گیری و فعالیت های 
مجمع خیرین دانش آموز پرداخت و گفت: در راستای توسعه فعالیت های 
نیکوکارانه دانش آموزان در مدرسه در قالب این مجمع با کمیته امداد وارد 

مذاکره شدیم. 
داوود روستایی با بیان اینکه تشکل مجمع خیرین دانش آموز از آبان ماه کار خود را آغاز 
کرده است، گفت: هنوز نمی توان گفت همه مدارس این مجمع را تشکیل داده اند، اما بیشتر 

در مدارس متوسطه اول و دوم ، شاهد شکل گیری این مجمع هستیم. 
وی افزود: دانش آموزان در مجمع خیرین به دنبال انجام کارهای عام المنفعه هستند. 
در این فعالیت جمعی از دانش آموزان خیر و علاقمند تحت نظارت مربی و مدیر مدرسه با 

تشکیل مجمع خیرین دانش آموزان اقدام به فعالیت های نیکوکارانه می کنند 
قائم مقام سازمان دانش آموزی ضمن اعلام اینکه با کمیته امداد امام خمینی )ره( در 
راستای تعاملات بیشتر و توسعه فعالیت های خیرخواهانه در مدارس وارد مذاکره شدیم 
که با استقبال کمیته امداد روبرو شد عنوان کرد: در اسفندماه جشن نیکوکاری را خواهیم 
داشت که مدیریت برگزاری این جشن به اعضای مجمع خیرین دانش آموز در مدارس 

سپرده شده است. 
روستایی افزود: استفاده از ظرفیت نهادها، سازمان ها و والدین علاقمند جهت پشتیبانی 
از فعالیت های مجمع خیرین دانش آموزان با نظارت مدیر و مربی مدرسه، استفاده از 
خلاقیت ها و ابتکارات دانش آموزان برای طراحی محورهای فعالیت مجمع، برگزاری جشن 
عاطفه ها و جشن نیکوکاری، مشارکت در مدرسه سازی مناطق محروم، مشارکت در 
بهسازی مدارس، مشارکت در اعزام دانش آموزان زیارت اولی به مشهد مقدس و دیگر 
اماکن زیارتی و تهیه ملزومات و لوازم التحریر و کمک هزینه تحصیلی ویژه دانش آموزان 

محروم از جمله محورهای فعالیت در مجمع خیرین است. 
روستایی ادامه داد: در این میان شناسایی اولیایی که می توانند در امور خیر مشارکت 

کنند، از اهمیت بالایی برخوردار است. 

متهم به دورویی 
نوجوانان گاهی حرف هایی می زنند و طوری از اصول اخلاقی دفاع می کنند 

که متعجب می شویم اما چرا بر خلاف آن ها عمل می کنند؟
از آن جا که گاهی حرف و عمل نوجوانان متناقض یکدیگر است، برخی از بزرگسالان 
آنان را به دورویی متهم می کنند. مثلا نوجوانی ممکن است از برادر خود پیش پدر 
شکایت کند که او بدون اجازه و بی خبر به وسائل شخصی او دست زده و چیزی را برای 
خود برداشته است. همین نوجوان ممکن است بدون اجازه و بی خبر برخی از وسائلی را 
که متعلق به خواهر اوست بردارد و ایرادی در این کار نمی بیند. او از پدر خود گله دارد 
که چرا برادرش را از کاری که می کند منع نمی کند اما اگر خود او را از برداشتن وسائل 
خواهرش منع کنند به شدت ناراحت می شود. مثال دیگر این است که نوجوان از کثیف 
بودن خیابان ها یا از تأخیر مأموران جمع آوری زباله شکایت می کند اما خود او ممکن 
است از جمله کسانی باشد که پوست میوه و تخمه و امثال آن ها را بی محابا در گوشه و 

کنار کوچه و خیابان می ریزد.
 به آن چه توصیه می کنید پایبند باشید

به آن چه توصیه، راهنمایی و ارشاد می کنید، خود عملاً پایبند باشید . طبیعی است، 
کسی که خود به صفتی پایبند نیست و عمل نمی کند، در صورتی که آن را به دیگری 
توصیه کند، مورد پذیرش و مقبول واقع نمی شود .  وقتی نوجوان در جریان تربیتی با 
تعارض و تضاد مواجه می شود و آنچه را به او آموزش داده می شود، چه در کلاس درس 
و چه در جریان تربیتی والدین، وعکس آن موارد را در عمل والدین و در محیط خویش 
می بیند، به آن عمل نمی کند. شاید به نوجوان توصیه شود که سیگار برای سلامتی مضر 
است، اما مشاهده می کند که پدر خانواده اش سیگاری است. به نوجوان خواندن نماز اول 

وقت سفارش شود، اما اطرافیان او نسبت به نماز سهل انگار باشند.
شاید علاوه بر عادت های قبلی نوجوان یا وجود تضاد در حرف و عمل بزرگسالان که 
الگوی رفتاری برای نوجوانان هستند، علت این دوگانگی در مرتبط کردن این اصول کلی 
به موارد مشخص است. نوجوانان تازه بالغ می توانند اصول کلی ) نظیر کثیف کردن محیط 
زندگی کار درستی نیست( را بفهمند اما هنوز تجربه کافی ندارند که این اصول کلی را 
در عمل روزمره خود به کار گیرند. از این جهت به جای این که مشکل آن ها را ناشی 
از دوگانگی یا دورویی بدانیم بهتر است آن را نتیجه مشکل ادراکی از یک سو و الگوهای 
رفتاری پیشین از سوی دیگر، تلقی کنیم. نوجوانان غالباً فکر می کنند همین قدر که 
اصول اخلاقی را می فهمند و به زبان و احساس خود از آن دفاع می کنند کافی است و 
نیازی نیست که حتماً در عمل هم به این اصول پایبند باشند . این طرز فکر و عمل باعث 
ناراحتی مربیان و والدین می شود و با برخوردهای خشن و یا ملامت کردن آنان مشکل 
را بزرگ تر و طولانی تر می کنند.جالب این جاست که این گونه رفتار و گفتار از جانب 
بزرگسالان باعث کم شدن قدر و ارزش خود بزرگسالان و متهم شدن آنان به دورویی 
از جانب نوجوانان ، که به خصوص از نظر عاطفی در خود مرکز بینی نسبتاً شدیدی 
گرفتارند، نیز می شود. مسئله دیگر این است که توانایی نوجوانان در اندیشیدن درباره خود 
و افکار خود، جامعه و انتظارات بزرگسالان از آنان ، زمینه دیگری برای دوگانگی را فراهم 
می آورد و آنان خود را به گونه ای نشان می دهند که ممکن است واقعاً چنان نباشند. 
مثلا برخی از نوجوانان ممکن است واقعاً از برنامه های مدرسه و رفتارهایی که در آن جا 
با آنان می شود واقعاً ناراضی باشند اما چهره دیگری از خود نشان دهند و هیچ وقت از 
مدرسه و دبیران ، به خصوص به خود آنان ، اظهار نارضایتی نکنند. همین طور برخی دیگر 
ممکن است از والدین خود واقعاً ناراضی باشند ولی هرگز جرأت ابراز آن را نداشته باشند، 
زیرا فکر می کنند که والدین و ) اولیای مدرسه( اساساً حق اعتراضی برای آنان و افکار و 
احساساتشان نمی شناسند. نتیجه چنین وضعیتی این می شود که آنان وجود خود را انکار 
کنند و به جای رشد سالم شخصیت و بیان صریح خود، دورویی پیشه کنند و تا مدت ها 

مشکل اصلی خود را ابراز نکنند. 

نحوه برخورد مودبانه با مردم!
خیلی وقت ها صدای تلفن همراه بعضی ها را در سینما یا تئاتر می شنوید. یا 
خیلی ها را می بینید که با دهان پر حرف می زنند.در دنیای امروز که با سرعت 
فوق العاده جلو می رود، به آسانی ممکن است که خیلی از آداب معاشرت 
اولیه را هم فراموش کنیم. متاسفانه خیلی ها آداب و رفتاری که والدینشان 
به آنها یاد داده اند را فراموش کرده اند و خیلی ها هم تربیت چندان خوبی 

نداشته اند.
داشتن رفتار اجتماعی درست، خیلی سخت نیست؛ اما بیشتر ما تصور می کنیم 
که این آداب و رفتارها دیگر قدیمی شده و در دنیای امروز جایی ندارند. اما این اصلًا 
درست نیست. اگر هر کدام از ما لحظاتی را به بازبینی اصول و قواعد آداب اجتماعی 
خوب صرف کنیم، متوجه می شویم که نه تنها در زندگی شخصی مان، بلکه در روابط 

کاری هم به دردمان خواهند خورد.
در زیر راه هایی برای ارتقای این آداب و رفتارها در خودتان اشاره می کنیم که 

مطمئناً کمک می کند تاثیر بهتری روی دیگران بگذارید.
آداب اولیه را رعایت کنید

نشان دادن ادب و احترام کار سختی نیست. به زبان آوردن »لطفاً«، »خواهش 
می کنم«، »ممنونم« و »عذر می خواهم« کار آسانی است. این عبارات نشان می دهد 
که برای دیگران احترام قائل هستید. حتی اگر فردی بی ادب باشد و اصلاً از او خوشتان 
نیاید، خیلی بهتر است که شما مودبانه رفتار کنید تا اینکه بخواهید به سطح تربیت 

او نزول کنید.
آقایان، در محیط های بسته کلاهتان را بردارید

این روزها خیلی از مردان جوان از این واقعیت آگاه نیستند که گذاشتن کلاه در 
محیط های بسته بی ادبانه است. آقایان عزیز، وقتی وارد ساختمانی می شوید کلاهتان 

را از سرتان بردارید!
در را نگه دارید

این قانون فقط مخصوص مردها نیست. بله، درست است که آقایان باید در را برای 
خانم ها نگه دارند و بگذارند که خانم ها زودتر از آنها وارد شده یا خارج شوند اما خانم ها 

هم باید همین کار را برای افراد سالخورده یا کسانیکه دستشان پر است انجام دهند.
وقت شناس باشید

هیچ چیز بدتر از منتظر نگه داشتن دیگران نیست. این کار واقعاً بی ادبانه است و 
نشان می دهد برای وقت دیگران ارزش قائل نیستید. اگر عادت دارید که همیشه دیر بر 
سر قرارهایتان می رسید، ساعتتان را 1۰ تا 1۵ دقیقه عقب بکشید تا سر ساعت برسید.

در انظار عمومی خودتان را آرایش نکنید
اگر نیاز است که روی صورتتان کاری انجام دهید، موهایتان را شانه بزنید و یا آرایش 
کنید، سعی کنید این کار را جلو چشم بقیه و در محیط عمومی انجام ندهید. به 
سرویس بهداشتی آن محل بروید و یا صبر کنید تا به خانه بروید. خانم ها، زدن سریع 
رژلب بدون آینه اشکالی ندارد اما درست نیست که کیف لوازم آرایشتان را در یک 
محیط عمومی بیرون بیاورید و با آینه جیبی شروع به آرایش کردن خودتان کنید. 

همچنین گرفتن ناخن ها یا لاک زدن هم در محیط های عمومی کار نادرستی است.
تا حد امکان در محیط های عمومی کمتر آدامس بجوید

اگر به دلیلی منطقی مثل خوشبو کردن دهان یا از بین بردن خشکی دهان، باید 
آدامس بجوید،  سعی کنید این کار را در ماشینتان و بین راه انجام دهید. اگر واقعاً 
لازم است که در یک محیط عمومی آدامس بجوید، سعی کنید این کار را آرام تر انجام 

دهید و از باد کردن آن یا ایجاد صدای بلند با آدامس خودداری کنید.
زنگ موبایلتان را در صورت لزوم خاموش کنید

اولین کاری که بعد از وارد شدن به یک محیط عمومی می کنید این است که زنگ 
موبایلتان را خاموش کنید. به خاطر داشته باشید که نیازی نیست به همه تماس هایی 
که با شما گرفته می شود همان لحظه پاسخ دهید. اگر می دانید که تماسی ضروری 
است، عذرخواهی کنید و به محیط یا اتاق دیگری رفته و آنجا با تلفن صحبت کنید. 
سعی کنید مکالمه تان پشت تلفن کوتاه باشد و از طرف مقابل بخواهید که در اولین 

فرصت با او تماس بگیرید.
مودبانه حرف بزنید

وقتی با کسی صحبت می کنید، چه سر کار باشد و چه در محیط اجتماعی تر، 
هیچوقت درمورد پول، مذهب و سیاست حرف نزنید. این موضوعات بسیار حساس 
هستند و می تواند موجب انفجار احساسی شما یا طرف مقابلتان شود و همین مسئله 
باعث شود صدایتان را بالا ببرید، حتی فریاد کشیده یا از الفاظ نادرست استفاده کنید.

رفتار خوب نشاندهنده این است که برای دیگران ارزش و احترام قائلید و از تربیت 
خوبی برخوردارید

چگونه رنگها را به کودکان آموزش دهیم؟

 
کودکان دیر یا زود رنگ ها را از هم تشخیص می دهند. با این حال به شما کمک 

می کنیم راهکارهایی بیاموزید تا کودکتان در این مرحله سریع تر قدم بردارد.
کودکان در دنیای رنگینی زندگی می کنند، با این وجود تشخیص دادن رنگ ها برای 
کودک ۳-۲ ساله کار ساده ای نیست. اگر به نقاشی های کودکتان توجه کنید، حتما می بینید 

که او گاهی آسمان را سبز و زمین را آبی می کشد...
 ناراحت نباشید این موضوع جای نگرانی ندارد. کودکان دیر یا زود رنگ ها را از هم تشخیص 
می دهند. با این حال به شما کمک می کنیم راهکارهایی بیاموزید تا کودکتان در این مرحله 

سریع تر قدم بردارد.
مفهومی ناملموس

درست است که کودکان رنگ ها و اسامی مربوط به آنها را دیر می آموزند اما این مساله به 
آن معنی نیست که دنیای اطرافشان سیاه و سفید است. از 18 ماهگی بینایی یک کودک 
تقریبا مثل یک فرد بالغ است و به خوبی رنگ ها را از هم تشخیص می دهد. او می تواند کاملا 
متوجه این موضوع باشد که ۲ شی یکسان ۲ رنگ مختلف دارند یا اشیای مختلف )تنه 
درخت، پایه میز، صندلی و...( پایه رنگی یکسانی دارند. به مرور که کودک بزرگ می شود 
مقایسه ها در ذهن او شکل می گیرد و رنگ ها را بهتر می آموزد. با این حال شما می توانید او 

را در این راه یاری کنید.
بازی های متفاوت

هر نوع بازی که کنجکاوی کودک را تحریک کند در آموزش رنگ به او موثر است. پیشنهاد 
می کنیم یک ظرف بردارید و در آن میوه های مختلفی از جمله گوجه فرنگی، آلوی زرد و 

کشمش بریزید. از او بخواهید آنها را با توجه به نوع و رنگ جدا کند.
بار دیگر چند نوع میوه و سبزی تنها با دو رنگ متفاوت انتخاب کنید و از او بخواهید تنها 
براساس رنگ آنها را از هم جدا کند مثلا توت فرنگی و گوجه را در یک دسته و موز و آلو را در 
دسته دیگر قرار دهد. اجازه ندهید فرزندتان از بازی خسته و دلزده شود. به موقع آموزش  را 

تمام کنید تا حوصله اش سر نرود.
دایره لغاتش را غنی کنید

شناخت رنگ ها الزاما به معنی آموختن نام آنها نیست. اگر کودک شما توانسته رنگ ها را 
بشناسد و آنها را از هم تفکیک کند، می توانید نام آنها را هم کم کم به او آموزش دهید. این 
کار را به مرور و با کمک کارهای روزانه انجام دهید مثلا وقتی لباس می پوشد توجه او را به 
رنگ قرمز کفش هایش جلب کنید یا وقتی در پارک قدم می زنید با نشان دادن اردکی که 
در دریاچه وسط پارک شنا می کند، رنگ سفید را به او بیاموزید. سعی کنید کنار این مسایل 
رنگ های متضاد و هارمونی دار را هم به او آموزش دهید، اما عجله نکنید. کودک به اندازه کافی 

فرصت دارد تا این مسایل را یاد بگیرد.

شما منبع تمام احساسات خود هستید .در هر لحظه 
می توانید آنها را به وجود بیاورید یا تغییر دهید. پس 
چرا این کار را نمیکنید؟ برای اکثر ما داشتن احساس 
بد طبیعی است، در حالی که باید حتما دلیلی برای 

احساس خوب خود داشته باشیم.
اما برای اینکه احساس خوبی داشته باشیم هیج دلیلی لازم 
نیست. کافی است تصمیم بگیرید که همین حالا احساس 
خوبی داشته باشید.لازم نیست منتظر کسی یا چیزی باشید!

بهترین شیوه ی برخورد با احساسات چیست؟
پاسخ های رایج و بیهوده ای وجود دارد.

- می توانید احساسات خود را نادیده بگیرید البته آنها 
همچنان به قوت خود باقی می مانند.

- می توانید در آنها زیاده روی کنید و برای خود متاسف 
باشید ولی هیچ بهبودی نمی یابید.

- می توانید آنها را سرکوب کنید اما از جای دیگر سر در 
می آورند.

- می توانید با گفتن این که فکر میکنی تو بد آوردی؟ من 
بدتر آوردم! با خود رقابت کنید.

بدیهی است که کار عاقلانه این است که از طریق برخورد 
موثر با موقعیت کنونی به دنبال راه حل بودن، آموختن از 
احساسات و استفاده از انها برای ارتقای سطح زندگی خود و 
آنها که می توانید در زندگی شان تاثیر بگذارید، این احساسات 
منفی را دگرگون کنید. این را بدانید تمام احساسات همیشه 
به کارتان نمی آیند. آن احساساتی را که زمانی منفی فرض 
می کنید، صرفا فراخوان شما به عمل محسوب می شود. مثلا 
احساس ناامیدی بدین معناست که فکر می کنید که همه 
چیز می تواند بهتر از این باشد، در حالی که نیست. این یک 
فراخوانی به عمل است که به شما می گوید می توانید برای 
بهبود اوضاع کاری انجام دهید. این احساس منفی در صورتی 
که به طور موثر استفاده شود، یک موهبت محسوب می شود

هنگامی که انسان با احساسات نامطلوب و ناراحت کننده 
خود قطع ارتباط کند، به طور خودکار آنها را در آینده »بد« 
می انگارد و این باعث عدم توانایی آموختن از آنها و در نتیجه 

عدم رشد و سلامت وی می گردد. به جای سرکوب موقت 
احساسات منفی، می توان برای توجه ای که شایسته آن 
هستند، تلاش کرد و البته نه آنگونه که باعث درگیری بیش 

از اندازه با آن شود.
در اینجا چند راهنمایی در مقابله با احساسات منفی برای 

نوآوری بیشتر در خود آمده است.
احساسات خود را بپذیرید

اجازه دهید؛ هر احساسی که درونتان وجود دارد، باشد. در 
هر صورت، مقاومت بی فایده است!

این حس که ما نباید با روش های خاص احساس و یا در 
مقابله با آن مبارزه کنیم، نه تنها خسته کننده بلکه بطورکلی 
یک نوع هرز انرژی است. متوجه باشید، در پایان، آنچه ما 
انتخاب خود ماست. هیچکس  احساس می کنیم؛ نتیجه 
نمی تواند ما را مجبور به رفتار کردن به یک روش خاص 
نماید. اگر می خواهید نیم ساعت خشمگین باشید، این حق 
شماست. احساسات خود را کنترل کنید و اجازه ندهید که آنها 

کنترل شما را بدست بگیرند.
احساسات خود را بیان کنید

انسان، اغلب پس از عصبانیت؛ احساس گناه، فشار و کمی هم 
شرم می کند. شما می توانید آرام و یا تندخو باشید. عذرخواهی 
در قبال احساسات شما مانند عذرخواهی برای وجود خود 
شماست. اگر شما آگاهانه به کسی صدمه نمی زنید، بهتر است 
که توانایی بیان گویای آنچه در ذهن شما می گذرد را داشته 
باشید. نادیده انگاشتن احساسات چرکین دنیای درونی شما 

باعث پایان بروز آنها در دنیای بیرونی شما می گردد.
احساسات منفی را به مثبت تبدیل کنید

شما می توانید با تغییر افکارتان احساساتتان را نیز تغییر 
دهید. افکار شما تاثیر مستقیم بر احساستان دارد و احساستان 
موجب رفتار شما می شود. بنابراین اگر می خواهید احساسات 
منفی تبدیل به احساسات مثبت شود باید بتوانید فکرتان را 
در مورد رویداد آزار دهنده تغییر دهید. برای اینکار از روش 

زیر استفاده نمایید.
مرحله اول : خودتان را آرام کنید

مرحله دوم : موقعیت را شناسایی کنید
مرحله سوم : حالت خود را تجزیه و تحلیل کنید

مرحله چهارم : افکار خود را شناسایی کنید
مرحله پنجم : شواهد عینی که از افکارتان پشتیبانی می کند 

را شناسایی کنید
مرحاه ششم : شواهد عینی که با افکار شما در تضاد هستند 

را شناسایی کنید
مرحله هفتم : افکار منصفانه و عادلانه را شناسایی کنید

مرحله هشتم : حالت خود در حال حاضر را کنترل کنید
احساسات خود را بنویسید

احساسات منفی خود را به عنوان عوامل آزارگر مشاهده 
نکنید. آنها را به عنوان یک مشکل که به منظور حرکت رو 
به جلو و ایجاد نرمی و انعطاف پذیری نیاز به رسیدگی دارند، 
ببنید. نوشتن اتفاقات و احساسات در واقع می تواند به توجیه 
و ایجاد یک طرح، و در صورت نیاز، برای اقدام آن کمک کند. 
شما اغلب، هنگامی که همه چیز برایتان سیاه و سفید به نظر 

می رسد، می توانید اتفاقات را با نگاهی کاملا متفاوت بنگرید.
احساسات خود را مشاهده کنید

های  پسمانده  هنوز هم  می کنیم  احساس  هنگامی که 
احساسات منفی در ما وجود دارد، می توانیم چگونگی واکنش 
فیزیکی بدن خود را مشاهده کنیم. برای نمونه؛ در هنگام 
احساس خشم، تجربۀ پیچیدگی شور و هیجان در معده خود 
را نیز داریم. ما می توانیم خشم را به صورت یک رنگ موجود 
در درون خود تجسم کنیم. هنگامی که شروع به تنفس آرام 
می کنیم و تصمیم می گیریم که خشم را از این طریق از خود 
خارج و آن را به آرامی کنترل خود درآوریم، می توانیم مشاهده 

کنیم که خشم با تغییر رنگ، شروع به ناپدید شدن می کند.
بهتر است که همواره زمانی برای مراقبه و تمرینات سبک 
بدنی و روحی و همچنین لبخند، به اندازۀ توان خود، در 
طول شبانه روز داشته باشید. تا اندازه ممکن در زندگی خود 
مثبت گرا باشید، همان چیزی که کمک و تضمین می کند تا 
شما در زمان حال تمرکز کنید و هرگونه احساس منفی در 

ذهن شما مربوط به رویدادهای گذشته را کمرنگ می کند.

شادی و زندگی معنادار و هدفمند از مهم ترین عواملی هستند که مردم خوشبختی 
خود را با آن می سنجند. با اینکه زندگی شاد و با معنا با هم در ارتباط متقابل هستند اما 

دانشمندان می گویند این دو کاملا با هم فرق دارند.
سلامتی، دوست داشته شدن، موفقیت در کار، بزرگ کردن فرزندانی سالم، خدمت به کشور یا 
پایبندی به اعتقادات معمولا از رموز خوشبختی و رضایت از زندگی به شمار می روند اما هیچکدام 

نمی توانند باعث شاد زیستن شوند.
زندگی شاد چیست؟ زندگی پرمعنا کدام است؟

دانشمندان شادی را سعادتی ذهنی تعریف می کنند که تاثیر عاطفی مثبتی بر فرد می گذارد 
و این تاثیر در تمام جوامع و فرهنگ ها یکسان است. شادی می تواند از چیزهای کوچک نشات 
بگیرد مثلا پیدا کردن گردنبند گمشده یا از رویدادهای مهم تر مثل پایان گرفتن جنگ. شادی، 
عواطف و احساسات مثبت و خوشایند با خود می آورد و باعث می شود فرد ارزیابی مثبتی از 

زندگی خود داشته باشد.
شادی ریشه در غرایز و طبیعت دارد. برآورده شدن نیازها و خواسته ها شادی می آورد. این 
اتفاقی است که در تمام حیوانات می افتد. شادی در لحظه و در زمان حال معنی پیدا می کند و 
»دم را غنیمت است« به نوعی عصاره مفهوم شادی و زندگی در لحظه اکنون است. با این حال، 

بررسی دانشمندان نشان می دهد شاد بودن ربطی به زندگی معنادار ندارد.
البته شادی و زندگی در لحظه اکنون می تواند عناصری از گذشته را در خود داشته باشد اما باز 
هم از منظر زمان حال به آن نگاه می شود. به همین دلیل اگر امروز زندگی دردناکی داشته باشیم، 
گذشته شاد، به ما احساس خوشبختی نمی دهد. شادی چون در حال اتفاق می افتد گذراست و 

ثبات به همراه نمی آورد.
آیا زندگی »شاد« با زندگی »پرمعنا« فرق دارد؟

اما زندگی با معنا ریشه ای متفاوت دارد. معنا از ارزش های فردی و اجتماعی زاییده می شود 
بنابراین منشاء فرهنگی دارد. معنا از زبان و فرهنگ و نمادها شکل می گیرد و گذشته و حال و 
آینده را با هم در پیوند و ارتباط معنادار قرار می دهد. با اینکه معنای زندگی از پیگیری اهداف و 
ارزش ها بوجود می آید اما الزاما شادی به همراه نمی آورد. مثلا یک زندانی سیاسی که زیر فشار 

بازجویی است نمی تواند شاد باشد اما می تواند عمیقا زندگی خود را معنادار ببیند.
معنا در گستره زمان شکل می گیرد، مثلا ازدواج را می توان »نوشته ای بر یک تکه کاغذ« دید یا 
آن را »پیوند مادام العمر به معشوق« معنا کرد. ماهیت زندگی تغییر و تحول است و معنا دادن به 
آن راهی است برای ثبات بخشیدن به جریان پرتلاطم زندگی. مثلا احساس یک زوج به یکدیگر 
مرتب و روز بروز تغییر می کند اما ازدواج به آن معنایی دائمی و ثابت می دهد. در عمل هم ازدواج 
به تثبیت رابطه کمک می کند چون قطع رابطه را دشوار می کند اما روشن است که ازدواج الزاما 

زندگی را شادتر نمی کند.
یکی از مهم ترین راه های معنا دادن به زندگی پاداش دادن به خود است، از راه برنامه ریزی و 

تعهد به اجرای آن که نیاز به انضباط فردی دارد.
بنابراین وقتی فرد با فعالیت و درگیری های روزمره ای که با هم ربط دارند، هدف هایش را 

پیگیری و برآورده کند در عمل به زندگی خود معنا می دهد. تحصیل، کسب 
مهارت، شکل دادن به رابطه ای جدی و صمیمانه همگی به زندگی 

معنی می دهند، چرا که گذشته و حال و آینده در راستای هدفی 
مشخص یکپارچه می کنند. به نظر دانشمندان هر چه بیشتر 

برای تحقق این هدفها »خودتان« باشید، زندگی 
خود را معنی دار تر می بینید.

اما بر اساس این تحقیق، چه عواملی در 
شادی موثرند و چه معیارهایی به زندگی معنا 

می دهند؟
سختی زندگی

افرادی که زندگی خود را آسان و به دور از 
دشواری می بینند شادترند و آنها که زندگی 

خود را پرمشقت می دانند افراد شادی 
نیستند .

اما همان ها که با سختی ها دست و 
پنجه نرم می کنند زندگی خود را با معنی تر 

می بینند.
بنابراین وقتی به دشواری یا آسانی زندگی نگاه 
می کنید در واقع شادی زندگی را می سنجید نه 

معنی آن را.
سلامتی

سلامتی نیازی همگانی و اولیه است و افراد سالم 
به  بیشتری  معنای  اما سلامتی  هستند.  شادتری  افراد 

زندگی نمی دهد. استیون هاوکینگ دانشمند سرشناس کاملا فلج است اما 
شاید زندگی بسیار معنی دارتری از افراد سالم داشته باشد و تاریخ پر از مثالهایی 

این چنین است.

احساسات مثبت و منفی
بدیهی است که احساس خوب شادی می آورد اما این تحقیق نشان می دهد احساس خوب 

زندگی را معنی دارتر نمی کند.
از بین احساساتی که در این تحقیق بررسی شده اند، شاید جالب ترین مورد بی حوصلگی باشد. 
بی حوصلگی بی تردید احساسی ناخوشایند است و خوشحالی نمی آورد اما از طرف دیگر، نشانه 

نبود معنا هم هست، بنابراین فرد بی حوصله نه شاد است نه در طلب معنا.
پول

می گویند پول خوشبختی نمی آورد. این تحقیق نشان می دهد که پول تاثیر شدیدی بر احساس 
شادی می گذارد اما معنایی به زندگی نمی دهد. خرید ضروریات یا حتی تجملات با شادی رابطه 

نزدیک دارد و بی ثباتی و بحران اقتصادی لذت از زندگی را کاهش می دهد.
اما دخل و خرج مناسب و هدفمند اثری معکوس دارد. به زندگی معنا می دهد ولی شادی 
نمی آورد. وقتی برای آینده فرزندتان پس انداز می کنید، قسط خانه را کامل می پردازید یا بدهی 
خود را تسویه می کنید، زندگی معنی دارتر می شود. تاثیر پول بر زندگی ارتباط نزدیکی با 

ارزش های فردی دارد و اینکه فرد چگونه خود را در رابطه با پول تعریف می کند.
روابط

ارتباط های اجتماعی یکی از عواملی است که هم زندگی را شادتر می کند و هم به آن معنا 
می دهد. تنهایی یکی از مهم ترین عوامل شاد نبودن است. بسیاری از افرادی که در این تحقیق 
شرکت کرده بودند ارتباط با خانواده و دوستان را معنای زندگی خود می دانستند. به یاد آوردن 
ساعت ها و روزهایی که در تنهایی گذشته و یا احتمال تنها ماندن در آینده تاثیر شدیدی بر 

شادی دارد.
اما در کمال شگفتی، اینکه چقدر با دوستان یا کسانی که دوستشان داریم وقت می گذرانیم 
تاثیر زیادی بر شادی ندارد هرچند که به زندگی معنا می دهد. وقت گذراندن با آنها که دوستشان 
داریم می تواند کار بسیار سختی باشد بنابراین ممکن است خوشحالی زیادی عاید ما نکند اما 
به زندگی ما معنایی دیگر می بخشد. کسانی که در این تحقیق شرکت کرده بودند و زندگی 

معنادارتری داشتند، روابط را مهم تر از دستاوردهای زندگی شان می دانستند.
شادی از منفعتی که از دیگران می بریم زاییده می شود و معنا از آنچه به دیگران می دهیم. 
»گیرنده« شاد است و »دهنده« زندگی با معنایی دارد. کمک به دیگران زندگی را با معناتر می کند 
اما مستقیما ما را شاد نمی کند. اگر کمک به دیگران لذت دارد برای این است که زندگی معنادارتر 
می شود. بر اساس این تحقیق فداکاری و از خودگذشتگی تاثیر چندانی بر شادی می گذارد، شاید 

هم اندکی آن را کاهش می دهد، اما اهمیت بسیاری در معنادار بودن زندگی دارد.
نکته جالب دیگری که در این تحقیق روشن شد این بود که جرو بحث با دیگران شادی را کم 

می کند اما به زندگی معنایی بیشتر می بخشد. افراد شاد کمتر تمایل به جر و بحث دارند.
فرزند

بزرگ کردن بچه برای بسیاری از پدرها و مادرها دستاوردی مهم تلقی می شود چرا که نیازمند 
از خود گذشتن و وقف دیگری شدن است. به همین دلیل برای بسیاری از پدر و مادرهایی که 
در این تحقیق شرکت کرده بودند بزرگ کردن بچه، شادی شان را کمتر کرده اما به 
زندگی شان معنا داده بود. آنها هرچه وقت بیشتری برای فرزندشان 
گذاشته بودند زندگی معنی دارتری پیدا کرده بودند و این 
همان چیزی است که به آن »تناقض بچه داشتن« 

می گویند.
استرس و نگرانی

نیازی به گفتن نیست که استرس و نگرانی 
شادی را کم می کند اما عجیب این که به 
زندگی معنا می دهد. این که چرا چنین 
می تواند  متفاوتی  تفسیرهای  است 
و  گذشته  پیوند  شاید  باشد.  داشته 
حال و آینده، احتمال خطرهای پیش 
رو را بیشتر برای فرد آشکار می کند و یا 
استمرار فعالیت های دشوار و سنگین برای 
رسیدن به هدفی در آینده دور )که البته 
تحقق آن تضمین شده هم نیست( برای 
فرد استرس و نگرانی می آورد ، هرچند که به 

گی  ند اش معنا می دهد.ز
محققان در پایان نتیجه می گیرند که شادی بیشتر حاصل 
برآورده شدن خواسته ها و نیازهاست، بخصوص از طرف دیگران و 
یا حتی با پول خرج کردن. اما معنا بیشتر فراهم کردن برای دیگران 
است و بیشتر با با تعریفی که فرد از »خود« دارد مربوط است. خلاقیت 
و خردمندی و افکار عمیق به زندگی معنی می دهد اما با استرس و 

نگرانی همراه است.

 چطور با احساسات منفی خود آشتی کنیم؟

اجتماعی 6

هنگام استفاده از دستگاه شتاب زده عمل نکنید و قبل از ترک دستگاه 
با دقت کارت و پول نقد خود را در کیف پول، کیف دستي و یا پاکت قرار دهید.  
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رییس جمهوری با تأکید بر اینکه 
دولت، خدمت به کشاورزی و کشاورزان 
اولویت های خود می داند، گفت:  از  را 
توسعه  اصلی  ستون  کشاورزی 
اقتصادی، اقتدار و امنیت است و دولت 
تلاش می کند تا جاذبه همه بخش های 
کشاورزی را برای دست اندرکاران این 

عرصه بالا ببرد. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن 
روحانی روز یکشنبه در بیست و نهمین 
دوره تجلیل از تولیدکنندگان برتر بخش 
کشاورزی، گفت: دولت تمام توان خود را 
برای رفع نیازهای کشاورزان بکار گرفته و 
خواهد گرفت، زیرا اهمیت کار کشاورزان 
را می داند و تلاش می کند از یک سو راه را 
برای ایجاد ارزش افزوده محصولات از طریق 
از  باز کردن دروازه صادرات فراهم کند و 
سوی دیگر مانع از تخلیه روستاها و مهاجرت 

به شهرها شود.
اینکه  به  اشاره  با  جمهوری  رییس 
اقدامات دولت در 16 ماه گذشته در صیانت 
از منابع آب قطعا در تاریخ ایران بی نظیر 
است، اظهار داشت: حرکت بسیار خوبی در 
بخش کشاورزی و احیاء منابع آب و خاک 
آغاز شده که آثارش را امسال و سال های 
آینده در همه استان های کشور خواهیم دید.

اینکه  بیان  با  روحانی  دکتر 
سرمایه گذاری های بسیاری در زمینه تأمین 
آب مورد نیاز کشاورزان انجام شده است، 
گفت: بخشی از یارانه ای که به کشاورزان 
می دهیم همین مهار آب و افزایش بهره وری 
از منابع آبی است زیرا در شرایط کنونی 
اگر  و  نیست  صرفه  به  آبی  غرق  کشت 
ما بتوانیم تنها 1۰ درصد در مصرف آب 
ما  شرایط  کنیم،  صرفه جویی  کشاورزی 

متحول خواهد شد.
نمی دانم چه مشکلی در ارائه خدمات 

دولت در رسانه ملی وجود دارد
رییس  جمهوری با بیان اینکه رسانه ها 
کمک  خیلی  دولت  خدمات  تبیین  در 
نمی کنند، گفت: صدا و سیما از صددرصد 
دولت  علیه  انتقاد  برای  موجود  فرصت 
استفاده می کند که البته ما استقبال می 
کنیم، اما نمی دانیم چه مشکلی در بیان 

خدمات دولت در رسانه ملی وجود دارد.
دکتر روحانی تصریح کرد: دولت با وجود 
دشواری سال گذشته و امسال قیمت خرید 
پول  موقع  به  و  اعلام  را  گندم  تضمینی 
کشاورزان را پرداخت کرده و تمام مساعی 
خود را برای تهیه ماشین آلات کشاورزی 

مورد نیاز کشاورزان بکار بسته است.

رییس جمهوری با بیان اینکه از اولین 
جلسات  یازدهم  دولت  تشکیل  روزهای 
بخش  نیازهای  تأمین  برای  متعددی 
کشاورزی کشور برگزار شده، گفت: امنیت 
امنیت  و  اقتدار  قدرت،  از  بخشی  غذایی 
ملی است و باید همه در این زمینه تلاش 
و کوشش کنیم. دکتر روحانی گفت: ارتش، 
بسیج، سپاه و همه نیروهای مسلح تأمین 
کننده امنیت ملی و اقتدار هستند، اما اگر 
ما انواع تسلیحات و ادوات نظامی را داشته 
باشیم اما برای تأمین نیازهای غذایی خود 
نظیر گندم، جو و گوشت نیازمند دیگران 
باشیم و برای تأمین مایحتاجمان دستمان 
را جلوی دیگران دراز کردیم، امنیت و اقتدار 
ایجاد نمی شود. رییس جمهوری با اشاره به 
اینکه رسیدن به خودکفایی شدنی است، 
همه  در  خودکفایی  به  نمی گویم  گفت: 
محصولات برسیم، اما می توانیم در بسیاری 
از موارد به مرزهای نزدیک خودکفایی دست 
یابیم چنانچه براساس پیش بینی ها تا چند 
سال آینده در تولید محصول جو صد در 
صد خودکفا خواهیم شد و در تولید گندم 
تا بیش از 9۰ درصد به خودکفایی خواهیم 
تأکید کرد: رسیدن  رسید. دکتر روحانی 
به نقطه خودکفایی و ایستادن روی پای 
خود شدنی و ممکن است، اما باید در نظر 
داشت که اصل اولیه برای رسیدن به این 
نقطه درآمدزایی برای کشاورزان است تا آنها 
بتوانند به اندازه مخارج خود درآمد داشته 
باشند وگرنه با سخنرانی، تشویق و شعار 
رییس جمهوری  نمی شود.  کارها درست 
در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
اینکه انقلاب کشاورزی سرآغاز تمدن بزرگ 
بشری بوده است، گفت: گاهی به اشتباه فکر 
می شود که ما از انقلاب کشاورزی عبور کرده 
و به انقلاب صنعتی رسیده ایم و این سوال را 
مطرح می کنند که اولویت و سرمایه گذاری 
باید در صنعت باشد و یا کشاورزی؛ که این 

حرف دقیق نیست زیرا انقلاب صنعتی و 
انقلاب کشاورزی وقتی معنا می  یابد که در 

کنار یکدیگر قرار بگیرند.
رییس شورای عالی اقتصاد تأکید کرد 
که کشاورزی امروز صنعتی است و در تمام 
مراحل کاشت، داشت و برداشت، آثار صنعت 
به چشم می خورد. صنعت باید کشاورزی 
ما را متحول و از حالت سنتی خارج کند، 
زیرا کشاورزی سنتی قدرت رقابت ندارد، 
درآمدزایی، ارزش افزوده بزرگترین انگیزه 
اگر در  امروز است و  و محرک در دنیای 
بخش کشاورزی نتوانیم درآمدها را بالا ببریم 

کشاورزی تعطیل می شود.
دکتر روحانی گفت: یکی از معانی پدیده 
رنج آور مهاجرت از روستا به شهر، پشت 
کردن به کشاورزی و رو کردن به خدمات 
و صنعت می باشد. روستاها می باید زنده و 
آباد بمانند، باید علل تخلیه روستاها را پیدا 
کنیم دولت در ابتدای شنیدن حرف های 
مراکز  کشاورزان،  سوی  از  کارشناسی 
تحقیقاتی و دانشگاه ها و وزارتی است که 
نام زیبا و مقدس جهاد را با خود به همراه 
دارد.رییس جمهوری اظهار داشت: معنای 
جهاد تلاش بی وقفه و از خودگذشتگی است 
و وزارت جهاد کشاورزی باید به این کلمه 
متعهد باشد و همه وزارتخانه ها و تشکل های 
مرتبط نظیر خانه کشاورز باید به صحنه 
بیایند.دکتر روحانی با اشاره به حساسیت 
وزیر جهاد کشاورزی برای پیگیری مسایل 
دولت،  جلسات  در  کشاورزان  با  مرتبط 
گفت: الحمدالله همه وزرای ما برای پیگیری 
تلاش  خود  وزارتخانه  با  مرتبط  مسایل 
می کنند و گاهی در جلسات دولت عصبانی 
می  شوند و من قلباً خوشحال می شوم که 
وزیری برای بخش خودش تلاش می کند 
و دلسوزی می شود.رییس جمهوری تصریح 
کرد: گاهی 1۲ شب با وزیری کار دارم و به 
وزیر تلفن می زنم و می بینم در دفتر کارش 

حضور دارد، خوشحال و امیدوار می شوم و 
می گویم که این در مسیر حرکت و پیشرفت 

است. همه باید تلاش و کوشش کنیم.
دکتر روحانی ادامه داد: اگر کشاورزی 
به تنهایی مد نظر قرار گیرد، ممکن است 
به توفیق دست نیابیم، ما باید از دو سرمایه 
بزرگ و نعمت الهی آب و خاک حفاظت 
کنیم و این ذخایر منبع بزرگ حیات ماست. 
رییس جمهوری افزود: استفاده از خاک 
و جلوگیری از تخریب آن نیازمند دانش و 
آموزش در بهره گیری از کود و سم است 
همچنین نباید زمین را با برداشت بی رویه 
خسته کرد زیرا اگر زمین خسته شود به 
ما خشم می کند و عصبانی می شود باید 
رفتارمان را با زمین تنظیم کنیم، نگذاریم، 
شهرسازی ها زمین کشاورزی ما را تخریب 
کنند، نباید زمین درجه یک و دو کشاورزی 
ما تبدیل به مسکن، بازار تجاری و شهر شود 

از این نعمت ها محافظت کنیم.
نظر  از  ما  کشور  گفت:  روحانی  دکتر 
اقلیمی در منطقه خشک و نیمه خشک 
نزولات  کاهش  شاهد  متأسفانه  و  است 
مختلف  مناطق  و  استان ها  در  آسمانی 
ما در کشاورزی  مبنای  باید  لذا  هستیم، 
مبنای طبیعت نیمه خشک باشد و مانند 
و  فکر  با  و  بدانیم  قدر  را  آب  گذشتگان 
برای  را  خود  آب  منابع  درست  طراحی 
استفاده بهینه در کشاورزی حفظ کنیم. 
رییس جمهوری با تأکید بر اینکه امروز باید 
آب، خاک و محیط زیست را بیش از پیش 
مورد توجه قرار دهیم، گفت: گاهی شاهد 
و  کشاورزی  بخش های  میان  رودررویی 
محیط زیست یا صنعت و تجارت هستیم، 

برای این کار نیاز به اعتدال داریم.
حذف  لزوم  همچنین  روحانی  دکتر 
واسطه ها میان تولیدکننده و مصرف کننده 
این  اصلاح  گفت:  و  شد  یادآور  را  نهایی 
رابطه می تواند تحول عظیمی ایجاد کند 
و وزارت جهاد کشاورزی و سایر نهادهای 
مربوط باید راجع به این موضوع فکر کنند 
و طرح و برنامه داشته باشند و ما برای حذف 
واسطه ها حتی یک واسطه نیاز به کار اجرایی 
و عملیاتی داریم. دکتر روحانی با تأکید بر 
احداث صنایع مکمل و تبدیلی برای ایجاد 
کشاورزان  محصولات  برای  افزوده  ارزش 
محصولات  این  برای  برندسازی  خواستار 
شد و گفت: گاهی محصولات کشاورزی 
کشور به جای دیگری برده می شود و آنجا 
بسته  بندی و برند می شود و به بازارها عرضه 
می شود که در نتیجه ارزش افزوده کار به 

جیب تولیدکنندگان ما نمی رود. 

 

امور مجلس و کنسولی وزیر  معاون 
سوالات  طرح  کرد:  اعلام  خارجه  امور 
نمایندگان از »محمد جواد ظریف وزیر 
امور خارجه در کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 

منتفی شد. 
حسن قشقاوی روز یکشنبه در گفت و گو 
با ایرنا افزود: به علت انصراف نمایندگان محترم 
سوال کننده، طرح سوالات از وزیر امور خارجه 
در جلسه عصر سه شنبه کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس منتفی شد.معاون 
اظهار  نمایندگان  از  با قدردانی  وزیر خارجه 
امنیت  کمیسیون  دعوت  اساس  بر  داشت: 
ملی و سیاست خارجی، وزیر امور خارجه در 
نشست این کمیسیون برای بحث و تبادل نظر 

درباره آخرین تحولات سیاست خارجی حضور خواهد یافت.
بر اساس دستور کمیسیون های مجلس، کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس از محمد جواد ظریف وزیر 

امور خارجه دعوت کرده است تا به سه مورد 
سوال جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد 
و کلات و همچنین امیر خجسته نماینده 
همدان و فامنین و سؤال مشترک سیدمحمود 
نبویان، اسماعیل کوثری، علی اصغر زارعی، 
قدوسی،  کریمی  جواد  آقاتهرانی،  مرتضی 
نصراله پژمانفر، حبیب آقاجری و بهرام بیرانوند 
نمایندگان تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر، 
در  بروجرد  و  بندرماهشهر  مقدس،  مشهد 
نشست عصر سه شنبه این کمیسیون پاسخ 
دهد. وزیر امور خارجه در این روز همچنین 
کریمی  جواد  مشترک  سوال  بودبه  قرار 
قدوسی، عطاءاله سلطانی صبور و محمدصالح 
جوکار، نمایندگان مشهد مقدس، رزن و یزد 
نماینده  فتاحی  و همچنین سوال حسین 

شهربابک پاسخ دهد. 

دستیار و مشاور عالی فرماندهی معظم 
کل قوا با بیان اینکه در حوادث سال 88 
توسط رهبر معظم انقلاب جلوی تندروی 
های زیادی گرفته شد، گفت: باید مراقب 

فتنه های آینده باشیم. 
سردار سرلشکر سید یحیی رحیم صفوی با 
اشاره به حوادث و اتفاقات سال 88 و تیرماه سال 
78 گفت: ماجراي عبرت آموز فتنه 88 و حماسه 
فراموش ناشدني حضور مردم خصوصا نسل سوم 
انقلاب اسلامي در 9 دي ماه 88 نیازمند تحلیل 
وی  است.  شناسي  جامعه  و  سیاسي  دقیق 
افزود:جریانات پیش آمده پس از انتخابات، شبهه 
و ابهامی برای عده ای از مردم و برخی نخبگان 
از  برخی  یک طرف  در  آورد.  پیش  سیاسی 

شخصیت ها را که در یک مقطع زمانی مسئولیت هایی داشته 
اند می دیدند  و در طرف دیگر مواضع قانونی مسئولان کشور، 
مانند شورای نگهبان و سران سه قوه را مشاهده می کردند. 
سؤال اینجاست که چگونه می توان تشخیص داد مواضع کدام 
گروه یا شخصیت سیاسی بر حق است؟ با نگاهی به سابقه 
تاریخی جنگ جمل و موضوع طلحه و زبیر و دستاوردهای 
فکری این جنگ، بنا به فرمایش حضرت علی )ع(، اشخاص 
نباید مقیاس و میزان حق و باطل قرار گیرند، بلکه حق و باطل 
است که باید مقیاس افراد و شخصیت آنان باشد. یعنی باید 
حق و باطل را شناخت و آنگاه عملکرد اشخاص و شخصیت 

ها را با حق مقایسه کرد، اگر با حق منطبق بود، شخصیت 
و سخنشان را پذیرفت. مشاور عالی فرماندهی معظم کل قوا 
ادامه داد: اینگونه افراد تا زمانی محترمند که به حقیقت و قانون 
احترام بگذارند. ملت ما طرفدار اصول و ارزش های اسلامی 
است نه طرفدار افراد و سابقه آنها. در جایی که می بینند اصول 
اسلامی و حرمت عاشورا حسینی به دست همین سابقه دارها 
پایمال می شود، دیگر این افراد نزد ملت احترامی نخواهند 
داشت. سرلشکر صفوی با اشاره به برگزاری دهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری بعنوان یکی از بهترین دوره های 
انتخابات پس از انقلاب اسلامی گفت: دهمین دوره انتخابات 

ریاست جمهوری یکی از بهترین دوره های 
برگزاری انتخابات در سال های بعد از انقلاب 
بود که همه دنیا را متحیر ساخت. ملت ما 
پس از انتخابات، به خصوص پس از سخنرانی 
مقام معظم رهبری در نماز جمعه که فصل 
الخطاب بود، امیدوار  بود که آرامش به جامعه 
بازگردد و دولت مستقر و مشغول خدمت به 
مردم شود، لیکن نا امنی ها و اغتشاشات پس 
از انتخابات، این رویداد شیرین را به کام مردم 
تلخ کرد. بوجود آورندگان آشوب های پس از 
انتخابات سه گروه بودند: قدرت طلبان، اهل 
نفاق و براندازی و گروه سوم کسانی بودند که 
آگاهانه یا نا آگاهانه بازیچه قدرت طلبان و اهل 
نفاق قرار گرفتند. وی ادامه داد: قدرت طلبان 
در چهارچوب قانون وارد میدان رقابت شدند 
و تا مرحله برگزاری انتخابات پیش آمدند. آنان برای رسیدن 
به موضع ریاست جمهوری و بیش از آن برنامه ریزی کرده 
بودند که با اعلام نتیجه انتخابات، اقدام به قانون شکنی کردند 
و همین عمل آنان، بستر ورود اهل نفاق و انجام حرکت های 
براندازانه را فراهم کرد. در این ایام شعار جمهوری ایرانی سر 
داده شد، عکس امام )ره( را پاره کردند و در روز عاشورا قرآن را  
آتش زدند. پس از راهپیمایی عظیم ملت ایران و صلابتی که به 
نمایش درآمد، دشمن همه تلاش خود را کرد تا وضعیت کشور 

را بی ثبات نشان دهد.

قشقاوی معاون امور مجلس و کنسولی وزیر امور خارجه: 

سوال از ظریف منتفی شد 

دکتر روحانی در آیین تجلیل از تولیدکنندگان برتر کشاورزی:

نباید اراضی مرغوب کشور تبدیل به مناطق مسکونی و تجاری شود 
نگاه

اخبار

اخبار

تیتر اخبار کشور

رشد اقتصادی 4 درصدی؛ ادعا یا واقعیت؟! 
شاخص ها و آمار نهادهای رسمی اطلاعات اقتصادی کشور نشان می دهد به رغم دشواری 
های پیش روی اجرای برنامه ها و سیاست های دولت و برخی ادعاهای مطرح شده، کشور 
شاهد کاهش نرخ تورم و افزایش رشد اقتصادی بوده است. حسن روحانی رییس جمهوری 
اسلامی ایران چهارشنبه ی هفته ی گذشته در دیدار با مردم خراسان جنوبی با اشاره به 
موفقیت های دولت در زمینه ی رشد اقتصادی و کاهش نرخ تورم، از آغاز دوره ی رونق 
اقتصادی در کشور خبر داد. رییس جمهوری با استناد به اعلان نهادهای رسمی چون بانک 
مرکزی و مرکز آمار ایران، رشد 4 درصدی اقتصاد و کاهش نرخ تورم از 4۰ به 17 درصد را 
از نشانه های شکوفایی اقتصاد کشور برشمرد؛ مساله یی که سبب شد برخی منتقدان به آن 
واکنش نشان دهند و موج تازه یی را برای زیر سوال بردن دستاوردهای دولت به راه اندازند. 
در روزهای گذشته شماری از این منتقدان، وجود برخی مشکلات غیرقابل انکار اقتصادی و 
معیشتی مردم را نمودی از محقق نشدن بسیاری از وعده های دولت و در تضاد با آمارهای 
ارایه شده عنوان کرده اند. البته شماری نیز پا را فراتر از این نهادند و نسبت به آمارهای نهادهای 
رسمی اظهار تردید کردند. در چارچوب موج تازه ی انتقادها، بدون استناد بر شاخصی خاص 
و با تکیه بر انگاره ها و ادعاهایی که گفته می شود بر »واقعیت های صنعت، تولید و اشتغال« 

بنا شده، علامت های سوال گوناگونی در برابر سخنان رییس جمهوری گذاشته شده است. 
آمارهای رسمی که زیر تیغ تردید قرار گرفتند 

بانک مرکزی در روزهای گذشته از رشد 4 درصدی تولید ناخالص داخلی در بازه ی زمانی 
6 ماهه ی نخست سال جاری خبر داد؛ رشدی که در اوایل سال 1۳9۳ بیش از این میزان بوده 
و در سه ماهه ی فصل تابستان به ۳.7 درصد رسیده است.بنا بر اعلام بانک مرکزی، بیشترین 
میزان رشد در 6 ماه نخست امسال در گروه نفت )9.۲ درصد( و خدمات )7.۲ درصد( حاصل 
شده و این در حالی است که در بازه ی زمانی مشابه در سال گذشته، میزان رشد در همه ی 
گروه ها به جز کشاورزی منفی بوده است. به طور کلی نیز گروه های گوناگون محاسبه ی نرخ 
تولید ناخالص داخلی در هشت فصل سال های 1۳91 و 1۳9۲ در وضعیت انقباضی )رشد 
منفی( قرار داشته است. گزارش اخیر بانک مرکزی رشد شاخص مهمی چون سرمایه گذاری 
در کشور را در ۲ فصل بهار و تابستان 1۳9۳، 1۵.8درصد اعلام کرده که این رقم در مدت 
زمان مشابه سال 1۳9۲، منفی 16.۵ درصد بوده است. در این گزارش، نرخ تورم در 1۲ ماه 
منتهی به آذرماه سال جاری 17.۲ درصد اعلام شده است. همزمان، مرکز آمار ایران بر پایه ی 
گردآوری، جمع بندی و برآورد آماری سبد خاص بررسی خود در زمینه ی بهای کالاها، نرخ 
تورم شهری در 1۲ ماه منتهی به آذرماه سال 1۳9۳ را 16.8درصد اعلام کرد. در این ماه، نرخ 
تورم نقطه به نقطه نیز 14.9 درصد برآورد شده است. بر پایه ی اعلام این مرکز، نرخ بیکاری 

کشور در تابستان سال جاری به 9.۵ درصد رسیده است. 
از استناد تا ادعا 

در سال های گذشته دستکاری آمار و ارقام مربوط به تورم، اشتغال، رشد اقتصادی و ... 
یکی از موضوع های انتقاد ناظران و صاحبنظران مسایل اقتصادی بوده است. با این حال، این 
پرسش مطرح است که اگر آمار نهادهای رسمی کشور چون بانک مرکزی و مرکز آمار ایران 
قابل استناد نباشد، پس چه معیاری برای بررسی کارنامه ی عملکردهای اقتصادی باید معتبر 
شمرده شود؟با وجود برخی آمارنمایی های سال های پیشین، این رخداد با دستکاری بخشی از 
شاخص ها همچون تعریف فرد شاغل و ساعات کاری او در نظام های آماری صورت می گرفت 
و نه زیر و رو کردن و برهم زدن قواعد و ساز و کارهای آماری. در مواردی هم که برآوردهای 
اقتصادی نظیر رشد منفی ۵.8 درصدی اقتصاد کشور به مسوولان دولت دهم ارایه می شد، 
تنها امکان پیش رو، اعلام نشدن رسمی این آمار بود و نه انتشار آمار ساختگی که به هیچ 
وجه با شرایط تحریم و کاهش شدید صادرات کشور تناسب نداشت. با توجه به آنچه گفته 
شد، مشخص نیست طرح انگاره ی تشکیک و تردید در مورد آمار رسمی اعلانی بر مبنای چه 
شاخص دیگری صورت می گیرد. همچنان که پیشتر بیان شد، یکی از استدلال های مطرح 
شده از سوی منتقدان، نبود تناسب بین آمارهای رسمی و واقعیت های جامعه است. در این 
چارچوب نیز این پرسش به میان می آید که کدام واقعیت ها؟ اگر مساله ی رکود مسکن به 
عنوان مصداق این واقعیت ها مطرح شود، نه فقط کارشناسان و صاحبنظران، بلکه مردم عادی 
نیز اتفاق نظر دارند، تصمیم هایی »خلق الساعه« همچون تغییر یکباره و بی منطق نرخ سود 
بانکی در دولت نهم سبب شد سرمایه های سرگردان به صورت غیر متوازن و سیل آسا به 
بخش مسکن و خرید و فروش ارز و طلا سرازیر و وضعیت اسفناک اقتصادی سال های 1۳91 
و 1۳9۲ پدیدار شود. هر چند برخی از منتقدان بر این باورند دولت در ماه های گذشته به 
دنبال انداختن همه ی تقصیرها بر گردن دولت های پیشین بوده است، اما یادآوری فضای ماه 
های منتهی به انتخابات ریاست جمهوری سال 1۳9۲ می تواند به بررسی منصفانه ی کارنامه 
ی اقتصادی دولت یازدهم کمک کند؛ فضایی که در آن بسیاری از کارشناسان از دشواری 
های رییس جمهوری آینده در برون رفت از وضعیت تورم افسارگسیخته، تعطیلی یک به یک 
بنگاه های تولیدی، کاهش روز افزون درآمدهای ملی، بدهی های انبوه دولت و حرکت نزولی 
تجارت خارجی با شیب هولناک سخن به میان آورده و بروز چشم اندازهای روشن در زمانی 
کوتاه را ناممکن می انگاشتند. نکته ی دیگر اینکه، پیامد تصمیم ها و برنامه های اقتصادی هر 
چقدر کلان تر باشد، به همان اندازه برای ملموس و آشکار شدن نیاز به زمان دارد. به عنوان 
مثال تصمیمی چون کاهش بی منطق نرخ بهره ی بانکی در دولت نهم اقدامی بود که نتایج 
واقعی خود را در دولت بعدی نشان داد. به همین ترتیب، لزوم پدیداری فوری آثار خروج اقتصاد 
کشور از رکود در معیشت امروز مردم، انتظار و استدلالی غیر قابل پذیرش از سوی کسانی 
است که خود را منتقد اقتصادی تلقی می کنند. در این ارتباط، کسانی که از واقعیت های 
اقتصادی کشور سخن به میان می آورند و رخدادهایی چون بالا رفتن چند صد تومانی نرخ 
ارز در کشور پس از ماه ها ثبات را نمودار ناکامی های دولت قلمداد می کنند، چشم خود را 
بر واقعیت هایی چون آرامش روانی حاکم بر ساختار اقتصادی و ثبات ایجاد شده و مورد نیاز 
برون رفت از اوضاع بغرنج ماه های پیشین بسته اند.بی تردید اعلام رشد اقتصادی 4 درصدی 
و تورم 17 درصدی به معنای حل تمامی مشکلات اقتصادی کشور نیست؛ چه اینکه اقتصاد 
همچون دیگر عرصه ها، عرصه ی »نسبیت« هاست. موضوع اصلی حرکت گام به گام و رو 
به جلو است. آیا منتقدان فراموش کرده اند که سال گذشته دولت روحانی کشور را با رشد 
منفی اقتصاد و تورم بیش از 4۰ درصد تحویل گرفت؟ مسلم است که نمی توان در این بازه 
ی زمانی کوتاه انتظار معجزه داشت. فرجام سخن اینکه در شرایط کنونی مسوولان اجرایی 
در مسیر تحقق اقتصاد مقاومتی مورد تاکید رهبر انقلاب و رویارویی با چالش های بین المللی 
چون پابرجایی ساز و کار ترک خورده ی تحریم ها و کاهش بهای جهانی نفت، کشتی اقتصاد 
کشور را در فضایی متلاطم به پیش می برند. در چنین وضعیتی متهم کردن دولت و نهادهای 
رسمی کشور به خلاف واقعنمایی، مخالف خوانی بر پایه ی ادعای صرف و برداشت های غیر 
مستند و نیز پیشبرد رویکردهای غیر سازنده در قالب های منتقدانه، هوده یی برای کشور و 

مردم به دنبال نخواهد داشت. 

آیت الله نوری همدانی: 

مردم در زمان فتنه باید گوش به فرمان 
ولی امر مسلمین باشند 

   ایمان :آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت:مردم باید در زمان 
فتنه گوش به فرمان ولی امر مسلمین و مقام ولایت باشند. 

وی روز یکشنبه در دیدار جمعی از دانشجویان بسیجی، روسای دانشگاه ها و دست 
اندرکاران اردوهای راهیان نور در قم افزود: برخی فتنه ها تنها دامن گیر فتنه گران نمی شود 
بلکه گریبانگیر کل جامعه خواهد شد و در قرآن کریم ۳۰ مرتبه کلمه فتنه تکرار شده تا مردم 
فتنه ها را به درستی بشناسند.وی گفت: از دیدگاه قرآن مجید و اسلام مساله فتنه بسیار ویران 
گر است و انسان ها باید فتنه را به درستی بشناسند ، در نهج البلاغه نیز در مورد برخورد با فتنه 
ها شاهد اشارات مهمی هستیم.وی بیان داشت: فتنه گران مقداری از حق و مقداری از باطل 
را با یکدیگر مخلوط می کنند و این کار، بسیاری را به اشتباه می اندازد اما کسانی که بصیرت 
دارند این اختلاط را در می یابند لذا باید شناخت و بصیرت نسبت به حق و باطل کامل باشد.

وی با اشاره بر این که اسلام طالبانی، داعشی و آمریکایی با اسلام بر حق متفاوت است گفت: 
در فتنه ها باید گوش به فرمان مقام ولایت باشیم.آیت الله نوری همدانی ابراز داشت: برخی افراد 
در فتنه 88 شعار نه غزه، نه لبنان سر دادند و گفتند چرا باید به فلسطین و لبنان توجه داشته 
باشیم و این کار فتنه ای بیش نبود و تمام گرفتاریها و مشکلاتی که برای مسلمانان پیش آمده 
است از سمت فتنه های استعماری می باشد.این مرجع تقلید گفت: داعش با پرچم محمد 
رسول الله پیش آمده است اما آنها فتنه گرانی بیش نیستند و باید بصیرت و بیداری داشته 
باشیم.وی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب اسلامی در کلمات خود تاکید فراوانی به بصیرت دارند 
و یکی از وظایف ما روشن کردن مردم و بصیرت بخشی به آنان است .آیت الله نوری همدانی 
همچنین به موضوع ادعای نقض حقوق بشر در ایران توسط استکبار جهانی اشاره کرد و گفت: 
ادعای نقض حقوق بشر، تروریسم و نبود دموکراسی در ایران فتنه ای آمریکایی صهیونیستی 

است و آنچه بر مسلمانان لازم است بصیرت افزایی است.

دعوت نهادهای حوزوی از مردم 
برای شرکت در مراسم سالگرد حماسه 9 دی 

نهادهای حوزوی درقم با صدور بیانیه های جداگانه ای از مردم دعوت کردند که 
حضوری باشکوه در مراسم سالگرد حماسه 9 دی داشته باشند. 

مرکز مدیریت حوزه های علمیه کشور با صدور بیانیه ای که نسخه ای از آن روز یکشنبه 
دراختیار ایمان قرار گرفت ، آمده است: حماسه عظیم یوم الله نهم دی، تجلی قدرت لایزال 
الهی و نقطه عطف تاریخ سراسر افتخار نظام اسلامی، فریاد بلند مردم سرافراز، قدرشناس، 
مقتدر و بصیر ایران اسلامی استبیانیه حاکیست: امت انقلابی ایران با حضور پرشکوه خود در 
آن حماسه بزرگ با تبری از فتنه گران و وطن فروشان بیگانه پرست نشان دادند با تعهد به 
ارزش های اسلامی و پیروی از ولایت فقیه، توطئه و نقشه های استکبار جهانی و نوکران دست 
آموز او نخواهد توانست در ادامه راه امام راحل و شهدا خللی ایجاد کند.در بخش دیگری ازاین 
بیانیه آمده است: نهم دی ماه مصداق بارز نصرت الهی و روز تجلی نسل سوم انقلاب درمیدان 
حراست از اسلام و انقلاب و نظام مقتدر اصل مترقی ولایت فقیه بود و حوزه های علمیه ضمن 
گرامیداشت حماسه بزرگ یوم الله نهم دی از عموم حوزویان ارجمند و امت ولایت مدار جهت 
شرکت در تجمع بزرگ عاشوراییان بصیر و میثاق با ولایت که در روز سه شنبه هفته جاری از 

ساعت 1۰:۳۰ در مدرسه فیضیه قم برگزار می شود دعوت می نماید.

آیت الله جوادی آملی در جمع فرماندهان ارشد نیروی انتظامی: 

مهم ترین بصیرت این است که 
نظام، امام و رهبری را باور کنیم 

ایمان: آیت الله جوادی آملی گفت: مهم ترین بصیرت این است که ما با 
خودمان کنار بیاییم و نظام، رهبر، امام و شهدا را باور کنیم آن وقت می شود 
که نه بیراهه می رویم و نه راه کسی را می بندیم، ما وقتی موفقیم که بصیرت 

را از درونمان شروع کنیم. 
 آیت الله جوادی آملی جمعی  در دیدار  جمعی از فرماندهان ارشد نیروی انتظامی 
کشور در سخنانی با اشاره به برگزاری موفقیت آمیز رزمایش محمد رسول الله)ص(، 
برای نیروهای نظامی شرکت کننده در این رزمایش از درگاه خداوند طلب توفیقات 
روز افزون کردند و گفت: خدا را شاکریم رزمایشی که به نام مبارک پیامبر اکرم و 
اعظم)علیه و علی آله آلاف التحیّۀ و الثناء( در دست اقدام و قیام نیروهای مسلّح نظام 
اسلامی است بسیار پرارزش، پرارج و امیدبخش است.وی ادامه داد: خدای سبحان را به 
اسمای حسنای او قسم می دهیم همه این عزیزان را یاری و کمک بفرماید و عزیزانی 
که از سراسر جهان عموماً و از این کشور اسلامی با تکفیری ها و سلفی های داعشی 
در نبردند ، مشمول عنایت ویژه ولی عصر باشند!آیت الله جوادی آملی اذعان داشت: 
خدای سبحان به هر کسی آن توفیق را نمی دهد که با دست و توانِ او دین را یاری 
کند این امر جزء عنایت های الهی است و ما باید از خدا بخواهیم که خدایا تو که در هر 
حال دینت را حفظ می کنی اما آن توفیق را بده که دین تو به دست ما یاری شود.وی 
تأکید کرد: مهم ترین بصیرت این است که ما با خودمان کنار بیاییم و نظام، رهبر، امام 
و شهدا را باور کنیم آن وقت می شود که نه بیراهه می رویم و نه راه کسی را می بندیم، 
ما وقتی موفقیم که بصیرت را از درونمان شروع کنیم همان طوری که دین به ما گفته 

نزدیک ترین دشمنت را از پا در بیاور بعد به سراغ دشمن دور برو.

فرمانده سپاه استان قم:

حرکت کاروان های راهیان نور 
جریان ساز است

نور  راهیان  های  کاروان  قم گفت: حرکت  استان  فرمانده سپاه  ایمان:   
جرکتی جریان ساز بر مبنای نهضت سرخ عاشوراست.

به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، سردار مهدی مهدوی نژاد طی سخنانی 
در جمع شرکت کنندگان در دوره آموزشی مدیران کاروان های بسیج و اردوهای 
راهیان نور ابراز داشت: خداوند متعال برای هدایت بشر پیامبران و راهنمایانی را فرستاد 
و همچنین نعمت ولایت را ارزانی داشت؛ اولیاء دین هر چه داشتند در کف اخلاص 

گذاشتند تا ما بتوانیم در صراط مستقیم الهی بهره لازم را ببریم.
وی عاشورا را عرصه زیباترین، برجسته ترین و درخشنده ترین فداکاری نام برد و 
افزود: هر چه که عاشورایی باشد، معطر به عطر عاشورایی است و این عطر به مشام 

آنهایی که می توانند خوب استشمام کنند، می رسد. .
فرمانده سپاه استان قم با اشاره به عظمت نقش حضرت زنیب)س(، امام سجاد)ع( 
و امام باقر)ع( پس از عاشورا خاطرنشان ساخت: هر چه بصیرت مردم بیشتر می شود، 
عمیق تر به فلسفه عاشورا پی می برند و این در حالی است که دشمنان تمام تلاش 
خود را انجام می دهند تا مانع حرکت رو به رشد مردم در صراط مستقیم و درک 

حقیقت عاشورا شوند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود انقلاب و دوران دفاع مقدس را امتداد حرکت 
عاشورا دانست و افزود: حضرت امام)ره( توانست از ظرفیت قیام عاشورا در تحقق انقلاب 

اسلامی به خوبی استفاده نماید.
مهدوی نژاد خاطرنشان با بیان اینکه امروز باید در جبهه حق بسیار هوشیارانه عمل 
کنیم، گفت: تفسیری که ما امروز از عاشورا و دفاع مقدس داریم در نظام های مختلف 

متفاوت است.
وی با برشمردن برخی از این دیدگاه ها، اهمیت اردوهای راهیان نور را متذکر شد 
و ابراز کرد: نگاه واقعی و حقیقی به کاروان های راهیان نور اینست که این حرکت 
پربرکت، جریان ساز است و هر چه با اخلاص بیشتری انجام شود، ماندگاری و عمق و 

تاثیرگذاری کارها نیز بیشتر خواهد شد.
فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( در پایان، حضور شمیم معطر شهدای گمنام 
را به عنوان جلوه ای سیمای عاشورایی دفاع مقدس در جامعه یادآور شد و گفت: عبور 
پیکرهای شهدای گمنام پیام هایی دارد که از آن جمله تاثیرات آن را می توان در فضای 

عمومی شهرها و تغییر در احوال افراد جامعه به وضوح دید.

داریوش قنبری نماینده سابق مجلس هشتم:

 اصلاح طلبان مانند اصولگرایان نگران وحدت نیستند

 رئیس مجلس: 

از بودجه ورزش راضی نیستیم

غرضی: 

محبوبیت روحانی،الان56درصد است

ابراهیم اصغرزاده :

احمدی نژادی ها برای روحانی نقشه  می کشند 

آیت الله علم الهدی:

محاکمه فتنه گران بعد از رفع حصر آغاز می شود

حداد عادل:

برای حفظ آرامش پاسخ توهین ها را نمی دهیم

دیناروند؛ معاون وزیر بهداشت :

ایران سالانه 900 میلیون دلار دارو وارد مي کند 

دادستان تهران: 

عاملان اسیدپاشی به جز اصفهان دستگیر شدند

پاسخ حمید انصاری به اظهارات سیدمحمد خامنه ای: 

این سخنان بهانه  برای عقده گشایی علیه امام و یاران 
امام است

توکلی در تذکری آیین نامه ای: 

افتخار می کنم اگر اشتباهی کرده باشم، عذرخواهی 
کنم

آیت الله موحدی کرمانی دبیرکل جامعه روحانیت مبارز: 

فتنه 88 قلب نظام را نشانه گرفته بود

روزنامه مصری الیوم السابع:

رئیس جمهور عراق پاسپورت و ملیت انگلیسی خود 
را پس داد 

وزیر ارشاد: خانه پدری به صورت گسترده اکران نشود

سرلشکر صفوی:

باید مراقب فتنه های آینده باشیم

در دیدار وزیر امور خارجه بلاروس؛ 

جهانگیری: تحریم هیچگاه نمی تواند یک 
کشور را از دسترسی به اهداف خود بازدارد 

معاون اول رییس جمهوری در دیدار وزیر امور خارجه بلاروس با بیان این که 
ایران و بلاروس هردو با تحریم کشورهای غربی مواجه هستند، گفت: تحریم 

هیچگاه نمی تواند یک کشور را از دسترسی به اهداف خود بازدارد. 
اسحاق جهانگیری ظهردیروز در دیدار »ولادیمیر ماکی« وزیر امور خارجه بلاروس 
با تبریک سال نو میلادی ابراز امیدواری کرد سال جدید برای دولت و ملت بلاروس 
سالی خوب و موفقیت آمیز باشد.معاون اول رییس جمهوری از بلاروس بعنوان کشوری 
دوست، شریکی مطمئن و قابل اعتماد یاد کرد و افزود: بلاروس از اهمیت فراوانی برای 
جمهوری اسلامی ایران برخوردار است و تهران از گسترش همه جانبه روابط با مینسک 
استقبال می کند.جهانگیری با اشاره به روابط صمیمانه و رو به گسترش ایران و بلاروس 
تصریح کرد: روابط دو کشور هم در زمینه سیاسی و هم در بخش اقتصادی از روند رو به 
رشدی برخوردار است و لازم است تحرکی جدی در مناسبات اقتصادی دو کشور ایجاد 
شود.وی با تاکید براین که ایران و بلاروس باید در مجامع بین المللی از یکدیگر حمایت 
کنند، ادامه داد: دو کشور باید در موضوعات دو جانبه و همچنین تبادل هیات ها، گام 

 ـمینسک را فراهم کنند. های موثرتری بردارند و زمینه تقویت روابط تهران 
جهانگیری با استقبال از برگزاری کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور در آینده 
نزدیک، اظهار داشت: زمینه های فراوانی برای همکاری مشترک اقتصادی وجود دارد 
که باید با کمک بخش خصوصی از این زمینه ها در جهت توسعه و تقویت روابط بهره 
برداری کنیم.وی همچنین تقویت روابط اقتصادی را پیش نیاز توسعه روابط همه جانبه 
دو کشور دانست و ادامه داد: تحریم ها قادر نخواهند بود از گسترش مناسبات ایران و 

بلاروس جلوگیری کنند.

شمخانی: 

برخورد جناحی
بازی در زمین دشمن است

دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان با انتقاد از برخی برخوردهای 
جناحی تنگ نظرانه که به بهانه نقد اقدامات اقتصادی مطرح می شود، گفت: 

این گونه رفتارها بازی ناآگاهانه در زمین دشمن است.
علی شمخانی درجلسه کارشناسان اقتصادی این شورا افزود : گفت: تدابیر و تصمیمات 
ویژه دولت که باهدف مدیریت اقتصاد و تضعیف آثار تحریم های غیرقانونی و ظالمانه 
اتخاذ می شود باید مورد حمایت ملی و پشتیبانی مجموعه قوا و نهادهای کشور قرار 
گیرد. وی با اشاره به برنامه ریزی و تلاش مستمر نظام سلطه برای متشنج کردن فضای 
اقتصادی و ایجاد شرایط متعارض در کشور افزود:  درحالی که دولت با اتخاذ تمهیدات 
اقتصادی هوشمندانه ضمن ایجاد ثبات و آرامش در فضای کسب و کار و فراهم کردن 
زمینه های رونق اقتصادی ، پشتوانه های محکمی برای مقابله با تحریم های ظالمانه به 
وجود آورده است نباید با طرح موضوعات کم ارزش و بعضاً غیرواقعی اقتدار و ابتکار دولت 
تضعیف شود.دبیر شورای عالی امنیت ملی  افزود: توجه مجموعه دلسوزان نظام به شرایط 
خاص کشور و اولویت های اقتصادی پیش رو ، ضرورتی است که نداشتن توجه کافی به 
آن، تبعات امنیتی و اجتماعی غیر قابل جبرانی را متوجه کشور خواهد کرد.شمخانی با 
غیر قابل قبول عنوان کردن برخی اقدامات رسانه های برخوردار از بودجه عمومی کشور 
که بدون توجه به اخلاق حرفه ای با گزیده گویی هدفمند و شایعه پراکنی ، وحدت ملی 
را دچار خدشه و آسیب می کنند ، افزود: انسجام ، اتفاق نظر و هماهنگی کم نظیر در 
مجموعه قوای کشور ، فرصت ارزنده ای برای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در حوزه 
اقتصاد مقاومتی ایجاد کرده که لازم است فارغ از حاشیه های کم اهمیت ، مجموعه توان 

کشور برای بهره گیری از شرایط ایجاد شده بسیج شود.
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خبر

ربیعی:مشکلات سلامت با پول حل نمی شود 
 گفته می شود: علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفته است: با پاشیدن پول مشکل سلامت 
حل نمی شود اگر می خواهیم طرح تحول سلامت موفق شود باید مسئله فرهنگ، تغییر در سبک زندگی 

وخود مراقبتی را به عنوان یک مولفه بنیادین در حوزه فرهنگ سلامت مورد توجه قرار داد.

شهادت سردار تقوی در دفاع از عتبات عالیات 
گفته می شود: روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای از شهادت سردار 
سرتیپ پاسدار حمید تقوی از فرماندهان قرارگاه رمضان در دوران دفاع مقدس در حین انجام ماموریت 
مستشاری برای مقابله با تروریست های تکفیری و داعش در سامرا خبر داده است. دراین اطلاعیه آمده 
است: سردار سرتیپ پاسدار حمید تقوی پس از دوران دفاع مقدس در عرصه های مختلف پاسداری از 
انقلاب اسلامی و مقابله با دشمنان اسلام و جبهه ی مقاومت و بیداری اسلامی نقش آفرینی های ارزشمند 
و ماندگاری داشته و سرانجام در حین انجام ماموریت مستشاری به ارتش و بسیج مردمی عراق برای مقابله 
با تروریست های تکفیری و داعش در شهر سامرا و در جوار مرقد مطهر امام عسگری )ع( به شهادت 

رسیده است.

 42 زائر انفرادی در اربعین فوت کردند 
گفته می شود: محسن نظافتی مدیر کل عتبات سازمان حج و زیارت از فوت 4۲ زائر ایرانی که به 
صورت انفرادی برای پیاده روی اربعین به عتبات اعزام شده بودند خبر داده و اعلام کرده است: پیکر 8 
نفر در عراق دفن شده است . نظافتی افزوده است: بر اساس موافقت خانواده های این زائران، پیکر ۳4 زائر 
حسینی برای خاکسپاری به ایران اسلامی منتقل و 8 نفر هم در شهرهای کربلای معلی و نجف اشرف 
دفن شدند. وی ادامه داد: از این تعداد 1۲ نفر بر اثر تصادفات و حوادث مختلف جان خود را از دست داده اند 

و ما بقی به مرگ طبیعی از دنیا رفته اند.

جوانان اخبار BBC را می پذیرند اما اخبار داخلی را نه
گفته می شود :کلباسی مدیرکل صداوسیمای استان اصفهان گفته است: رسانه ها نقش مؤثر و مهمی 
در شکل گیری افکار عمومی دارند و وقف که یک امر مقدس دینی است، می طلبد که رسانه ها در این زمینه 
آگاهی رسانی انجام دهند. وی با بیان اینکه متأسفانه وقتی در دانشگاه ها به جوانان می گوییم که رتبه علمی 
کشورمان در جایگاه دوازدهم جهان است، قبول نمی کنند، افزوده است: آن ها اخبار BBC را می پذیرند اما 

اخبار داخلی کشورمان را قبول نمی کنند.

تکذیب خبر گمشدن دختربچه ایرانی  در عراق
گفته می شود: محسن نظافتی مدیر کل عتبات سازمان حج و زیارت ، با اشاره به عکس منتشر شده 
متعلق به دختربچه ایرانی در شبکه های اجتماعی، گفته است: طی چند روز اخیر عکسی متعلق به دختر 
بچه ایرانی در شبکه های اجتماعی منتشر و ادعا شده است که این عکس مربوط به یک دختر بچه ایرانی 
که درمراسم اربعین حسینی از خانواده خود جدا و گم شده است. وی در ادامه با تکذیب این ادعا گفته 
است:تا کنون هیچ خانواده ایرانی نسبت به گم شدن فرزند خود به سازمان حج و زیارت اطلاع رسانی نکرده 

است از این رو عکس منتشر شده متعلق به ایرانیان نیست.

دفتر تابش تکذیب کرد
گفته می شود: دفتر محمدرضا تابش نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی در اطلاعیه ای، 
مطلب منتسب به نماینده اردکان در یکی از پایگاه های خبری مبنی بر پیغام محمدرضا تابش از طریق 
صفحه فیس بوک خود برای جلوگیری از تدفین هشت شهید گمنام در صحن اصلی مجموعه امیرچقماق 

یزد، که در برخی سایت ها و نشریات نیز بازنشر یافته است را تکذیب کرده است.

نامه جمعی ازنمایندگان به سرافراز
گفته می شود: جمعی از نمایندگان مجلس در نامه ای به رییس سازمان صدا و سیما خواستار حضور 
منتقدین توافق ژنو در رسانه ملی شده اند. سید حسین نقوی حسینی نماینده مردم ورامین در مجلس 
شورای اسلامی و از امضا کنندگان این نامه اظهار داشته است: در دوره ریاست قبلی سازمان صداوسیما 
چنین نامه ای نوشته شد که آقای ضرغامی آن را نپذیرفت؛ از این رو برخی نمایندگان با نوشتن نامه ای 
به آقای سرافراز رییس جدید سازمان صدا و سیما خواهان حضور منتقدان توافقنامه ژنو در این سازمان 
شدند. وی با اشاره به این که امضاهای این نامه از صبح دیروز جمع آوری شده است، افزوده است: هدف 
این منتقدان به هیچ وجه تخریب و مقابله نیست بلکه آنان می خواهند در یک فضای باز نظرات خود را 
مطرح کنند که شاید این نظرات به تقویت روند کار کمک کند.  گفتنی است حجت الاسلام  آشتیانی 

نماینده قم   یکی از امضا کنندگان این  نامه می باشد . 

فرماندار دزفول :مواد مخدر ارزان تراز سبزی خوردن
گفته می شود: حبیب اله آصفی فرماندار ویژه دزفول نسبت به گسترش دامنه اعتیاد در جامعه به 
دلیل مواد مخدر ارزان هشدار داده و گفته است:متاسفانه قیمت مواد مخدر از سبزی خوردن نیز ارزان تر 
شده است. وی اظهار کرده است:دزفول در منطقه ای واقع شده که با آلودگی های زیادی روبروست و به 

محلی برای ترانزیت مواد به سایر استانها تبدیل شده است.

نظر مجلس تعیین کننده مجرمیت سعید مرتضوی
گفته می شود : مصطفی ترک همدانی وکیل مدافع جمعی از کارگران شاکی از رییس وقت سازمان 
تامین اجتماعی گفته است: مجرم بودن یا نبودن سعید مرتضوی به اظهارنظر مجلس بستگی دارد. وی 
روز یکشنبه در پایان جلسه بازپرسی رسیدگی به اتهامات سعید مرتضوی در شعبه 1۵ دادسرای کارکنان 
دولت در جمع خبرنگاران افزود: پرونده در جلسه امروز به یک نقطه قابل قبولی رسیده است و مقام قضایی 
به این حجت رسید که اگر اجازه ای برای پرداخت از اموال و وجوه در اختیار سازمان تامین اجتماعی به 
خارج از سازمان وجود نداشته باشد، این عمل یقینا مجرمانه است.وی اضافه کرده است: بازپرس پرونده با 
توجه به دفاعیات متهم و برای رفع تردید قرار است از مجلس استفساریه ای بگیرد.ترک همدانی مضمون 
کلی این استفساریه را اینگونه عنوان کرد که مجلس شورای اسلامی نظر دهد که آیا سازمان تامین 
اجتماعی می تواند از اموال و وجوه خود به خارج از سازمان با اذن هیات مدیره پرداخت کند. ترک همدانی 
با بیان اینکه با توجه به موارد گفته شده فعلا بحث آخرین دفاع منتفی است گفته است: بازپرس می خواهد 
بداند که برداشت این پول با اذن هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی مجاز است یا نه. وی خاطرنشان کرده 
است: اگر که مجلس بگوید هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی اجازه پرداخت پول این سازمان را به کسی 

که خواست داشته باشد، پس رییس سابق سازمان تامین اجتماعی متهم و گنهکار نیست.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم  خبرداد:

تخصیص صد درصدی اعتبارات سفر 
مقام معظم رهبری بخش آبفار قم

ایمان: مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم از تخصیص صد درصدی اعتبارات 
سفر مقام معظم رهبری در بخش آبفار قم خبر داد.

مهندس علی جان صادق پور با اعلام این خبر افزود: با تخصیص صد درصدی اعتبارات سفر مقام معظم 
رهبری در سال 9۳ زون اول پروژه آبرسانی به فاز سه سلفچگان به طور کامل به اتمام می رسد.وی خاطر 
نشان کرد: این پروژه با اعتباری معادل 4۲ میلیارد ریال در نیمه اول سالجاری از محل اعتبارات سفر مقام 

معظم رهبری آغاز شده است و تاکنون پیشرفت 7۰ درصدی داشته است.
وی ادامه داد: این پروژه شامل احداث دو باب مخزن به ظرفیت دو هزار و ۵۰ مترمکعب، اجرای خط 
انتقال به طول 9 هزار و 88 متر، احداث ساختمان تله متری به مساحت ۳۰۰ مترمربع می باشد.صادق 
پور افزود: در حال حاضر تعداد سه شرکت پیمانکاری تحت نظارت مشاور با سرعت و کیفیت مطلوبی در 
حال اجرای عملیات مورد پیمان خود هستند.وی یادآور شد: اعتبار این پروژه از محل سفر مقام معظم 
رهبری ۲۰ میلیارد ریال در سال 9۲ و ۲۲ ریال نیز سالجاری تخصیص داده شده است.وی اضافه کرد: 
با اتمام این پروژه سه روستا شامل روستاهای جنداب، اسلام آباد و قاضی پایین با جمعیتی معادل ۵1۵ 
خانوار و یک هزار و 681 نفر از نعمت آب سالم، بهداشتی و پایدار از سرشاخه های دز برخوردار خواهند 
شد.در زون دوم این پروژه جهت آبرسانی به تعداد پنج روستا شامل روستاهای قاضی بالا، تاج خاتون، الله 
قلی، محمدبیگ و باغ یک معادل ۳۵۰ خانوار طراحی شده است.لازم به ذکر است، آب انتقالی جهت این 

طرح ۲۵ لیتر در ثانیه است. 

اعضای جدید هیئت رئیسه 
نظام مهندسی قم معرفی شدند

مهندسی  نظام  سازمان  رئیسه  هیئت  جدید  اعضای  ایمان: 
ساختمان استان قم با برگزاری انتخابات داخلی معرفی شدند.

به گزارش روابط عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم، در 
جلسه هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم که روز شنبه 
6 دی ماه برگزار شد با برگزاری انتخابات داخلی، سعید خان احمدلو به عنوان 

رئیس سازمان و مرتضی داودی به عنوان نایب رئیس اول انتخاب شد.
همچنین با برگزاری این انتخابات افشین وفایی منش به سمت نایب رئیس 

دوم و حمید رمضان دهنوی نیز به سمت دبیرهیئت مدیره انتخاب شد.

معاون اجرایي سامَپ قم خبر داد:

 رنگ آمیزي و ساماندهي غرفه هاي 
بازیافت در سطح شهرقم

ایمان: معاون اجرایي سامَپ قم از رنگ آمیزي و ساماندهي غرفه هاي 
بازیافت در سطح شهر خبر داد. 

استقرار کانکس هایي در سطح شهرهاي مختلف با عنوان » غرفه هاي 
بازیافت « توسط سازمان مدیریت پسماند شهرداري ها اقدامي در راستاي 
جلب مشارکت هاي مردمي در زمینه تفکیک زباله در مبدا بود. با مستقر 
شدن این غرفه ها، شهروندان پسماندهاي خشک خود را از پسماندهاي تر 
جداسازي کرده و به متصدي غرفه هاي بازیافت تحویل مي دهند تا با برگشت 
این دسته از زباله ها به چرخه طبیعت قدمي در راستاي حفظ محیط زیست 
خود انجام داده باشند. حسین شریفي، معاون اجرایي سامَپ قم در این زمینه 
اظهار کرد: شهرداري قم نیز به مانند سایر شهرداري هاي سراسر کشور اقدام 
به ایجاد غرفه هاي بازیافت در سطح مناطق مختلف شهر نمود که جانمایي 
و استقرار این موضوع از دي ماه 9۰ آغاز شد. به گفته وي، غرفه هاي 9گانه 
شهر قم در مناطق شهري )به جز ۲، 6 و 8( نسبت به تحویل پسماندهاي 
خشک شهروندان فعالیت مي کنند. معاون اجرایي سامَپ قم بیان کرد: سامَپ 
قم فعالیت خود را نسبت به رنگ آمیزي و ساماندهي مجدد غرفه هاي بازیافت 
از یک ماه گذشته آغاز کرده است. افزایش تعداد غرفه هاي سطح شهر پس 
از جانمایي و استقرار یکي دیگر از برنامه هایي است که در راستاي جلب 

مشارکت هاي مردمي در حیطه تفکیک زباله صورت خواهد گرفت. 

1۷ دیماه،

همایش تخصصی ارتباط با مشتری و 
فروشندگی حرفه ای در قم برگزار می شود

همایش تخصصی ارتباط با مشتری و فروشندگی حرفه ای 1۷ دیماه  
در سالن همایش های  مرکز فقهی  ائمه اطهار )ع( برگزار می شود.

این همایش  اظهارداشت:  مطلب  این  اعلام  با  مبارز  حسن محمدی 
کار،اصناف،  و  کسب  فعالان  تخصصی  و  مهارتی  سطح  رشد  هدف  با 
تشکلها،انجمن ها و... برگزار می شود. وی با بیان اینکه مدیران،صاحبان کسب 
و کار،دانشجویان،اصناف و فعالان اقتصادی از جمله مخاطبین همایش می 
باشند بیان داشت: همایش تخصصی ارتباط با مشتری و فروشندگی حرفه ای 
روز 17 دیماه  در سالن همایش های  مرکز  فقهی  ائمه اطهار )ع( واقع در 

میدان معلم  برنامه ریزی شده است.

يكى از نصايح لقمان به پسرش، اين بود 
كه گفت: »اى پسرم! بخشى از روز و شب و ساعات 
خود را براى دانش پژوهى قرار ده؛ زيرا هيچ زيانى 

را مانند ترك آن نخواهى يافت«.

ایمان: معاون سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: کارکرد 
اصلی شهر قم تولید علم است و مسئولان شهری باید این 

مسئله را در برنامه ریزی های خود مد نظر داشته باشند.
حجت الاسلام علی بنایی پیش از ظهردیروز در یکصدمین جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم و به عنوان مهمان ویژه این 
جلسه حاضر شد و طی سخنانی با بیان اینکه اهمیت کار شورا بر 
هیچ کس پوشیده نیست اظهار کرد: شهرداری و شورای شهر قم 
به دلیل اینکه شهر اهل بیت)ع( است و امام صادق)ع( در روایتی 
می فرمایند خداوند حرمی دارد به نام مکه، پیامبر)ص( حرمی دارد 
به نام مدینه، حرم امیرالمومنین علی)ع( کوفه و حرم ما اهل بیت)ع( 
هم قم است دارای مسئولیت های مهمی هستند.وی با بیان اینکه قم 
دارای ظرفیت و جایگاهی عظیم در جهان اسلام و تشیع است افزود: 
توجه به اهمیت و جایگاه حضرت معصومه)س( که بارگاه مطهر 
ایشان در قم قرار دارد هم در این میان ضروری است باید بدانیم 
کارکرد اصلی قم تولید علم است و بر اساس روایات، در آخرالزمان، 
دانش از قم به دیگر نقاط منتقل خواهد شد.معاون سیاسی امنیتی 
استاندار قم خاطرنشان کرد: تولید علم موجب ثروت آفرینی نیز 
می شود؛ دومین کاربری قم زیارت و گردشگری مذهبی است؛ بر 
این اساس می توان کاربری قم را در سطح کلان مورد بررسی قرار 
داد و برنامه ریزی ها را هم بر همین مبنا انجام داد زیرا لازم است 
علاوه بر ایجاد تسهیلات برای شهروندان، زائران را هم مد نظر داشته 
باشیم.وی عنوان کرد: معتقدان به تشیع، قم را پناهگاه خود می دانند 
و وقتی قم چنین جایگاهی دارد، باید همه برنامه ریزی های شهری را 
هم در همین راستا انجام داد.بنایی با بیان اینکه تاکنون چندین بار 
چشم اندازهایی برای قم تدوین شده است تصریح کرد: با این حال 
هنوز به کاربری های اساسی قم توجه کافی صورت نگرفته است.

وی افزود: هم افزایی دستگاه های فعال و خدمت رسان در قم امری 
مهم در برنامه ریزی شهری و استان محسوب می شود.معاون سیاسی 
امنیتی استاندار قم با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب در این 
زمینه طی سفر به قم عنوان کرد: مسئولان شهر و استان قم هرچند 
دارای سلایق و علایق گوناگون هستند اما در زمینه کار اجرایی باید 
بر محوری واحد متمرکز شوند.وی اضافه کرد: همه ما عهدی نانوشته 
داریم مبنی بر ارتقا قم تا با کاری کارشناسی و هماهنگ، نسبت به 
ارتقا وضعیت شهر در همه ابعاد تلاش کنیم.بنایی با تاکید بر پرهیز از 
فرصت سوزی در اداره شهر قم گفت: نباید کارهای روزمره، مسئولان 
را از اهداف کلان در قم باز دارد.معاون سیاسی امنیتی استاندار قم با 
بیان اینکه نگاهی به تاریخ قم نشان می دهد مردم از برخی مسئولان 
رضایت کامل داشته و به برخی بی توجه هستند تصریح کرد: این 
مسئله نشان می دهد آنها که مورد رضایت هستند وظایف خود 
را به خوبی انجام داده اند.وی با اشاره به کارکرد شوراهای اسلامی 
شهر و روستا افزود: استفاده از ظرفیت های قم یکی از ضرورت هایی 
است که شورا و شهرداری موظف هستند به آن توجه داشته باشند.

بنایی با بیان اینکه قم امانتی است که در اختیار مسئولان از جمله 
شهرداری و شورا قرار گرفته است گفت: برنامه ریزی های امروز ما 
مورد قضاوت آیندگان قرار می گیرد و نقش مشورتی شورا در اینجا 
معنا می یابد که باید بهترین نظرات را به مدیران شهر ارائه دهد.معاون 
استاندار قم عنوان کرد: اتباع خارجی غیر مجاز یکی از مشکلات 
اساسی در قم هستند، اعتیاد، سرقت و مهاجرت از دیگر مسائل 
مهم و مسئله ساز هستند.وی با اشاره به افتخار برخی مدیران قم 
به اینکه قیمت گوشت در شهر ما تعیین می شود افزود: آیا جایگاه 
قم این است؟ قم شایسته آن است که نرخ رشد علم و دانش را 
تعیین کند.بنایی با تاکید بر اینکه شهرک IT قم باید هر چه سریع تر 
راه اندازی شود گفت: اگر توسعه واحدهایی همچون شهرک فناوری 
را مد نظر قرار دهیم افراد تحصیل کرده به شهرمان جذب می شوند 
ولی اگر واحدهای اقتصادی دیگر مانند دامداری ها را گسترش 
دهیم آنگاه مهاجران و اتباع بیگانه در شهرمان زیاد می شوند.معاون 
سیاسی امنیتی استاندار قم خاطرنشان کرد: قطار قم – تهران یکی 
از اولویت های قم محسوب می شود و جلساتی هم با وزیر راه و 
شهرسازی به همین منظور داشتیم تا استفاده از ایستگاه مرکزی قم 
رونق یابد.وی افزود: تا نوروز امسال، با راه اندازی قطارهای جدید میان 
قم و تهران، فاصله زمانی این دو شهر به حدود یک ساعت کاهش 
می یابد.بنایی با اشاره به بودجه اختصاص یافته به قم در سال 94 
بیان کرد: بودجه بر اساس پارامترهای تعیین شده و بر اساس نفوس 
و جمعیت پیش بینی می شود البته نباید از جذب بودجه های بیشتر 
ناامید باشیم.در این جلسه همچنین برخی اعضای شورا مباحثی را 
در ارتباط با مسائل حاکمیتی و همچنین شهری قم مطرح کردند.

از جمله محسنی عابدینی پور طی سخنانی خاطرنشان کرد: چگونه 
است که از بودجه 8۳۰ هزار میلیاردی کشور، فقط ۲۲4 میلیارد 
تومان یعنی یک پنجاهم سهم قم نصیب شهر شده است.وی افزود: 
در مرحله دوم هم یک بیستم بودجه ای که سهم ماست به قم داده 

شده و می توان گفت قم از نظر بودجه ای در قعر جدول قرار دارد.
عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه قم شهر تولید علم است 
گفت: با این حال بودجه ای که از این نظر هم به قم اختصاص یافته 

در شأن و منزلت شهر کریمه اهل بیت)س( نیست. 

رئیس شورای شهر قم: 
9 دی نشان دهنده پایبندی مردم به ولایت فقیه است

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به سالروز 9 دی گفت: 
مردم قم و ایران در این روز به جهانیان فهماندند که همواره یار 
ولایت و پشتیبان نظام اسلامی هستند.ولی الله بیاتی صبح دیروز 
در سخنرانی پیش از دستور یکصدمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم با اشاره به سالروز 9 دی اظهار کرد: مردم 
قم و ایران در این روز به جهانیان فهماندند که همواره یار ولایت و 
پشتیبان نظام اسلامی هستند.وی افزود: 9 دی مشت محکمی به 
دهان مستکبران و فتنه انگیزانی بود که قصد تغییر نظام اسلامی 
را داشتند.رئیس شورای اسلامی شهر قم در ادامه ضمن تشکر از 
راه اندازی مرکز مدیریت هوشمند ترافیک و ۲6 پروژه حمل و نقل 
شهری خاطرنشان کرد: از شهرداری قم و معاونت های آن به دلیل 
این اقدام بزرگ تشکر می کنیم، زیرا این امر سبب رشد و پیشرفت 
قم می شود و امیدواریم همه بتوانیم خدمت گزاران خوبی برای مردم 
باشیم.وی به دهه بصیرت اشاره کرد و گفت: برنامه های متعددی در 

همین رابطه در حوزه علمیه و سایر مراکز تدارک دیده شده است.

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر قم: 
هماهنگی و هم افزایی میان دستگاه های فرهنگی قم 

افزایش یابد
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم نیز 
در این جلسه با تاکید بر اینکه لازم است در الگوسازی قم برای دیگر 
استان ها از نظر فرهنگی به زمینه ای بوجود بیاوریم گفت: در این 
صورت باید ابتدا هماهنگی و هم افزایی لازم را در میان دستگاه های 
فرهنگی داخل استان ایجاد کنیم. حجت الاسلام سعید روحانی با 
بیان اینکه انسجام لازم در امر فرهنگ در میان دستگاه های فرهنگی 
استان قم مشاهده نمی شود اظهار داشت: باید در قم به عنوان یکی 
از مهمترین مسائل، به فرهنگ توجه کافی صورت بگیرد. وی با 
تاکید بر اینکه لازم است در قم الگویی برای دیگر استان ها از نظر 
فرهنگی به وجود بیاوریم افزود: در این صورت باید ابتدا هماهنگی و 
هم افزایی لازم را در میان دستگاه های فرهنگی داخل استان ایجاد 
کنیم زیرا تا زمانی که هماهنگی وجود نداشته باشد و هر دستگاه به 
صورت موازی با دیگر نهادها و سازمان ها بخواهد اهداف مد نظر خود 
را دنبال کند راه به جایی نخواهیم برد.رئیس کمیسیون فرهنگی 
اجتماعی شورای شهر قم خاطرنشان کرد: تشکیل جلسات کاربردی 
در شورای فرهنگ استان قم یکی از ابزارهای نیل به این مقصود 
است.وی ادامه داد: در این صورت هر دستگاه با توجه به رسالتی که 
دارد می تواند پیگیری های لازم را انجام دهد و نقش خود را در پازل 
فرهنگی شهر و استان قم به درستی شناخته و در راستای اهدافی 
که برایش تعیین شده گام بردارد.روحانی با اشاره به  دیدارهایی که 
اعضای شورا با مراجع عظام تقلید داشته اند خاطرنشان کرد: این 
بزرگواران مواردی را به ویژه در مورد حجاب مطرح کرده اند که قم 
در این زمینه ها دارای مشکلاتی است؛ دغدغه مراجع تقلید در حوزه 
فرهنگی با تاکید بر گسترش فرهنگ عفاف و حجاب، سبب شده که 

شورای شهر قم نیز در این زمینه حساس و خواهان اقدامات اساسی 
شود.رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر قم تصریح 
کرد: اقدامات شعاری در حال حاضر جوابگو نیست و مسئولان و 
مدیران استان در حوزه اجرایی باید برنامه های فرهنگی کاربری را 
اعلام کنند.وی با بیان اینکه شایسته نیست بودجه فرهنگی برای 
شهر قم و دیگر استان ها اختصاص نیابد خاطرنشان کرد: در سال 
فرهنگ و اقتصاد با عزم ملی و مدیریت جهادی باید به گونه ای دیگر 

رفتار کرد و فرهنگ را در اولویت قرار داد.

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای شهر قم: 
اصلاح سیمای ظاهری قم از اولویت های شهری است

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم نیز 
در این جلسه گفت: لازم است اولویت بندی اساسی در شهر قم 
صورت بگیرد که یکی از اولویت ها در حال حاضر، اصلاح سیمای 
عمومی شهری است. مصطفی سعادت طلب اظهار کرد: قم شهر 
تولید علم است ولی باید توجه داشته باشیم که حوزه های علم و 
دانش بسیار گسترده هستند. وی افزود: در کمیته میراث فرهنگی 
قم، دریافتیم هنر معماری بسیار عمیقی در قم و در طول تاریخ 
وجود داشته است؛ سئوال اینجاست که چگونه است اینگونه آثار 
به وجود آمده اند و در پاسخ در می یابیم آرامش طراح و سازنده 
اهمیت زیادی در این زمینه داشته است.رئیس کمیسیون امور 
زیربنایی شورای شهر قم با بیان اینکه اگر روزی معاونت سیاسی 
امنیتی استانداری کم کارترین روز را سپری کند بهترین موقعیت 
خواهد بود گفت: در حقیقت باید روزی فرا برسد که معاونت 
عمرانی استانداری بیشترین کارها را بر عهده بگیرد و از نظر 
آرامش در شهر کاملا آسوده خاطر باشیم.وی ادامه داد: لازم است 
اولویت بندی اساسی در شهر قم صورت بگیرد که یکی از اولویت ها 
در حال حاضر، اصلاح سیمای عمومی شهری است.سعادت طلب 
با بیان اینکه سیمای ظاهری قم در حال حاضر چندان مناسب 
نیست خاطرنشان کرد: نظم در عبور و مرور و اصلاحات هندسی 
و همچنین جلوگیری از سد معبر یکی از مهمترین مباحثی است 
که باید با درایت مسئولان شهر و استان قم مورد توجه و اصلاح 

قرار گیرد.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم: 
محدودیت های سخت گیرانه تری برای جلوگیری از 

تکدی گری در قم  اعمال شود 
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم نیز 
در این جلسه گفت: قم نسبت به بسیاری از کلانشهرها در برخی 
موضوعات مرتبط با خدمات شهری از نظر تصمیم گیری عقب تر 
است. عباس ذاکریان اظهار کرد: به نظر می رسد قم نسبت به 
بسیاری کلانشهرها در برخی موضوعات مرتبط با خدمات شهری 
از نظر تصمیم گیری عقب تر است و به همین دلیل سرریز دیگر 
کلانشهرها به قم منتقل می شود.وی افزود: این مسئله موجب 
شغل های  رواج  تکدی گری،  مانند  اجتماعی  آسیب های  بروز 
کاذب و فروش اجناس توسط وانت بارها در قم شده است.رئیس 
کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای شهر قم با بیان 
اینکه قم شهری زیارتی است، گفت: لازم است به همین دلیل 
برخوردها و محدودیت های سخت گیرانه تری برای جلوگیری از 
آسیب های اجتماعی مانند تکدی گری در قم صورت گیرد.وی ادامه 

داد: آسیب های اجتماعی و شغلی در نهایت منجر به افزایش طلاق، 
سرقت و اعتیاد نیز می شود؛ شورای تامین باید در برخی موارد ورود 
پیدا کند، وگرنه شهرداری به تنهایی قادر به برنامه ریزی برای همه 
این مسائل نیست.ذاکریان با اشاره به ورود ۲۰ میلیون زائر به قم در 
طول سال خاطرنشان کرد: تمام بی سامانی ها از نظر گردشگران و 
زائران، به پای مدیریت شهری قم نوشته می شود، در حالیکه نباید 

این وضعیت وجود داشته باشد.

مصوبات یکصدمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر قم
سهم 55 درصدی شهرداری در تفاهم با بنیاد تعاون ناجا

یکی از مهمترین مباحث و لوایح مطرح شده مربوط به کمیسیون 
امور زیربنایی شورای شهر قم در یکصدمین جلسه، تفاهم نامه مابین 
شهرداری با بنیاد تعاون ناجا مبنی بر تهاتر دو قطعه زمین بود که 
به تصویب رسید.یکصدمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم پیش از ظهر دیروز در سالن جلسات شورا و با حضور 18 
نفر از اعضا برگزار شد. قرائت لوایح کمیسیون امور زیربنایی در ابتدای 
جلسه صورت گرفت که مصطفی سعادت طلب یک به یک آنها 
را مطرح کرد. وی پیش از قرائت لوایح طی سخنانی گفت: قم از 
نظر زیرساخت با بسیاری شهرها متفاوت است زیرا در شهرهای 
گوناگون، شبکه های زیرساختی کاملی دارند ولی در قم هنوز به 
دنبال تکمیل شبکه ها هستیم که این امر انرژی زیادی از بخش های 
مختلف شهر می گیرد؛ نخستین اولویت حال حاضر زیرساختی در 
قم، تکمیل بلوار شهید روحانی بود که البته به بهره برداری رسیده 
و دومین اولویت هم تکمیل بلوار جمهوری است که قرارداد آن 
آماده شده است. وی با اشاره به دیگر اولویت های زیرساختی در 
قم مانند ادامه بلوار جمهوری اسلامی تا بلوار امام رضا)ع( و تملک 
آن تا میدان امام حسین)ع( افزود: بلوار شهید کریمی تا شهرک 
قائم، بلوار زینبیه، ادامه بلوار زائر تا بلوار 1۰۰ متری ورودی پردیسان 
که زیرسازی آن انجام شده، ادامه بلوار کارگر، ادامه بلوار فردوسی 
تا دبیرستان هدایتی، چمران شمالی حدفاصل ۲۰ متری شهید 
بهشتی تا ۳۰ متری کیوانفر، رینگ دوم مسجد مقدس جمکران، 
ادامه 1۰۰ متری پردیسان تا بلوار جمهوری اسلامی، ۲۰ متری 
شهید فهیمی و ادامه تونل غدیر از دیگر اولویت های زیرساختی در 
قم به شمار می روند. سعادت طلب در ادامه به قرائت لوایح کمیسیون 
امور زیربنایی پرداخت و گفت: توافقنامه ۲186۵6 به نام شخص 
حقیقی مالک مشاعی پلاک ۲11۲ نخستین لایحه است؛ سهم 
شهرداری در این قطعه ۵۵ درصد است؛ اصل بر این است که توافق 
با شهرداری امتیازی برای زمین ها به وجود می آورد و ملکی که بتواند 
پروانه دریافت کند در حقیقت اجازه استفاده از همه خدمات شهری 
را خواهد داشت.نعمت الله عواطف رستمی عضو شورای شهر به بیان 
توضیحاتی پرداخت و گفت: نباید به محض توافق، اقداماتی در آن 
موقعیت صورت بگیرد و اولویت ها به نحوی جابجا شوند که ارزش 
افزوده فراوانی را به یکباره به یک قطعه پلاک بدهیم.رأی گیری 
در مورد این لایحه صورت گرفت و در نهایت به تصویب رسید.

لایحه دیگری که سعادت طلب آن را قرائت کرد توافقنامه ای میان 
شهرداری قم و بنیاد تعاون ناجا بود که به دو ملک تاثیرگذار در قم 
یعنی راهنمایی و رانندگی سابق در حاشیه پل جمهوری و زمینی 
در خیابان ارم مربوط می شد.وی گفت: در ادامه خیابان جمهوری 
نیاز به تملک داشتیم و زمین راهنمایی و رانندگی سابق در مسیر 
قرار داشت به همین دلیل توافقنامه ای تنظیم شده تا عرصه در مسیر 
آن زمین به قیمت کارشناسی مورد تهاتر قرار گیرد؛ در نهایت نظر 
کمیسیون امور زیربنایی موافقت با این امر بود؛ با لایحه موافقت و 
مقرر شد در بند 4 با ایجاد ردیف در بودجه های دولتی اقدام شود.

اما محسن عابدینی پور هم گفت: در قانون بودجه تکلیف شده 
دستگاه ها تعهدی بر دولت نمی توانند ایجاد کنند به همین دلیل 
توافقی که این کار را انجام دهد وجاهت قانونی ندارد؛ 18 میلیون 
برای زمین خیابان ارم بسیار نازل است.محمد دلبری شهردار قم 
هم در پی ارائه توضیحاتی تصریح کرد: توافقتی که با مجموعه ناجا 
داشتیم این بود که زمین راهور را در حاشیه پل جمهوری در اختیار 
شهرداری قرار دادند و از سوی دیگر، مقرر شده کلانتری اطراف حرم 
در این نقطه احداث و کانکس های حاشیه حرم جمع آوری شوند؛ 
تمام زمین های این منطقه موقوفه هستند و در خیابان ارم هم قیمت 
آن پرداخت شده؛ در خیابان ارم زمینی که شهرداری تملک کرده 
در اختیار نیروی انتظامی است و این توافق موجب احیای این قطعه 
نیز می شود.محمدرضا ملکی عضو شورای شهر قم هم با ذکر این 
نکته که توافق با بنیاد تعاون ناجاست نه خود ناجا خاطرنشان کرد: 
به هر صورت با دولت توافقی نمی کنیم که بخواهیم تعهدی را هم به 
وجود بیاوریم.دلبری در توضیحاتی گفت: زمین راهور مربوط به بنیاد 
تعاون ناجا بود و به همین دلیل با موافقت فرمانده نیروی انتظامی، 

این توافق صورت خواهد گرفت.

حجت الاسلام بنایی در جلسه شورای شهر قم تاکید کرد:

پرهیز از فرصت سوزی در اداره شهر قم

اخبار

مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده
مهلت ارائه اظهارنامه 

مالیات بر ارزش افزوده 
دوره پائیز 1393 از 

طریق سامانه
 www.evat.ir 

حداکثر تا 15 دیماه 
می باشد.

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

وزارت صنعت، معدن و تجارت
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم

کمیسیون نظارت

در اجرای ماده 11 آئین نامه اجرائی انتخابات هیئت مدیره اتحادیه های صنفی
بدینوسیله از کلیه اعضاء دارای پروانه کسب دعوت بعمل می آید تا در

با در دست داشتن

جهت انتخاب 5 نفر از بین کاندیداهای عضویت در
هیئت مدیره و 1 نفر از بین کاندیداهای بازرس آن اتحادیه حضور یابند.

محل برگزاری انتخابات

روز یکشنبه مورخ 93/10/14 از ساعت 9 الی 12

بلوار 15 خرداد ، جنب سازمان حج و زیارت، مجتمع اداری اصناف

حضور شما برادر عزیز در پای صندوق انتخابات اتحادیه 
و رای به کاندیداهای مورد نظر در تاریخ مشخص شده نشانگر رشد شخصیت و 

احساس مسئولیت در سرنوشت صنفی شما می باشد. 

اصل پروانه کسب و یا کارت عضویت

هیات اجرائی برگزاری انتخابات اتحادیه های صنفی شهر قم

آگهی شرکت در انتخابات اتحادیه صنف سفال، سرامیک و صنایع دستی قم

ضمنا بر اساس تبصره ماده 13 آئین نامه اجرائی
اعطای وکالت و یا نمایندگی جهت دادن رای ممنوع است.

1 - آقای حسین افزون
2 - آقای داود پیروزنیا
3 - آقای احمد صادقی
4 - آقای علی صادقی

1 - آقای مرتضی اسدی کاتب
2 - آقای سید محمد میرقیصری

3 - آقای رضا نقی پور

5 - آقای محسن قاسمی
6 - آقای علی اصغر قربانی مطلق

۷ - آقای رضا مهدوی نژاد
8 - آقای حسین مهدویان

اسامی داوطلبین بازرس اسامی داوطلبین عضویت در هیات مدیره


